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pus în mâna lui Dumnezeu. Accesând secțiunea Development de pe 
site-ul www.steps-to-personal-revival.info, veți putea descoperi mai 
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„Cine rămâne în Mine și în cine rămân Eu  
aduce mult rod. Căci despărțiți de Mine  

nu puteți face nimic”
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stimulent.
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O EXPERIENŢĂ DE 40 DE ZILE

Totul a început cu un seminar – „Paşi către o redeşteptare personală”. În 
acel moment, în mine s-a născut dorinţa de a experimenta prezenţa lui Dum-
nezeu în viaţa de zi cu zi. Apoi am auzit despre cele 40 de zile de rugăciune 
şi de închinare. Mi-a fost foarte clar imediat – doream să trăiesc această 
aventură. De fapt, nu ştiam în ce mă bag. Nu a fost greu să găsesc un par-
tener de rugăciune potrivit (lucru care face parte din program). Provocarea 
pentru mine a fost să găsesc timp pentru noi doi în fiecare zi, timp de 40 de 
zile. Ca asistentă medicală, am un program de lucru foarte neregulat. Nici nu 
mă gândisem la acest aspect. Cu toate acestea, Dumnezeu mi-a binecuvântat 
alegerea încă de la început. Aşteptam cu nerăbdare acele minute preţioase 
ale zilei, în care puteam să împărtăşim subiectul din acea zi şi să cerem Duhul 
Sfânt. Am descoperit faptul că rugăciunile au schimbat ceva în vieţile noastre. 
Şi nu am putut să ţinem lucrul acesta doar pentru noi. Cu fiecare ocazie care 
se ivea, ne simţeam impulsionaţi să împărtăşim și altora. Pentru mine era 
important să-i motivez pe alţii să aibă aceeaşi experienţă. Efectul nu a întâr-
ziat să apară. Unii membri din biserică s-au molipsit de entuziasmul nostru. 
Rapid s-au format alte perechi pentru momente de închinare. Aşteptam cu 
nerăbdare să împărtăşim în fiecare săptămână ceea ce trăisem. Acest „virus” 
a fost luat de asemenea de destul de mulţi tineri din biserică. Cele 40 de 
zile s-au încheiat mult prea repede. Nu voiam şi pur şi simplu nu ne puteam 
opri. Aşa că ne-am continuat momentele de închinare cu cartea Maranatha 
– The Lord is Coming!, scrisă de Ellen White. Iar Dumnezeu nu ne-a lăsat să 
aşteptăm mult. Încă din timpul celor 40 de zile, El ne-a dat multe răspunsuri 
minunate la rugăciuni. O persoană pentru care ne rugaserăm în tot acest timp 
a venit din nou în contact cu biserica după o lungă perioadă de absenţă. Am 
fost atât de fericiţi! Oamenii din jurul meu au devenit mai importanţi pen-
tru mine. Dorinţa mea de a împărtăşi altora dragostea lui Dumnezeu a deve-
nit mai puternică. Viaţa mea s-a schimbat. Mulţi dintre noi am reuşit să ne 
cunoaştem şi să ne înţelegem mai bine. Acum facem parte unii din viaţa alto-
ra şi suntem alături unii de alţii. Părtăşia are un sens cu totul nou. Cele 40 de 
zile de rugăciune şi de închinare propuse de Dennis Smith mi-au fost de mare 
ajutor. Este mai uşor decât pare să găseşti un partener de rugăciune şi să 
pui deoparte timp pentru Dumnezeu. Oamenii de lângă noi ne vor mulţumi 
pentru acest lucru.

Hildegard Welker, membră în Biserica Adventistă Crailsheim,  
este asistentă la Secția chirurgie.  
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Isus Hristos:
„Rămâneți în Mine  și Eu voi rămâne în voi.”
CUM POT FACE ACEST LUCRU?
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O VIAȚĂ PLINĂ DE ROD

ISUS: 
„CINE RĂMÂNE ÎN MINE  

ȘI ÎN CINE RĂMÂN EU  
ADUCE MULT ROD...”  

(IOAN 15:5)

Rămâi în Isus_2022.indd   8Rămâi în Isus_2022.indd   8 6/17/2022   9:04:15 AM6/17/2022   9:04:15 AM



I N T R O D U C E R E

CUM POT SĂ RĂMÂN ÎN ISUS?

Isus ne invită: „Veniți la Mine!” (Matei 11:28).  
Oricine a venit la Isus este invitat să și rămână (Ioan 15:4).  

Dar cum funcționează acest lucru?

„Rămâneţi în Mine,  și Eu voi rămâne în voi.”

„A RĂMÂNE ÎN HRISTOS înseamnă:

• a primi constant Duhul Său
• o viață de predare deplină în slujba Sa.” 

    Hristos Lumina lumii, 676.2

Această explicație mi-a deschis ochii cu adevărat și mi-a oferit claritate în 
umblarea mea cu Dumnezeu. Pentru mine, acesta este secretul unei vieți de 
creștin fericite (Ioan 15:11). Rugăciunea mea și dorința mea specială este ca 
aceasta să le arate și altora calea spre o viață împlinită și plină de bucurie. 
Aceste cuvinte stau la baza celor trei broșuri din seria Pași spre redeșteptare 
personală. 
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INTRODUCERE10

CE LEGĂTURĂ EXISTĂ ÎNTRE CELE TREI CĂRȚI DIN SERIA  
PAȘI SPRE REDEȘTEPTARE PERSONALĂ?

Nr. 1 –  Pași spre redeșteptare personală
A fi umplut cu Duhul Sfânt
Cum poți avea această experiență? 
Este vorba despre a cere și a primi constant Duhul Sfânt. 

Nr. 2 –  Rămâi în Isus
Cum pot face acest lucru? 
Este vorba despre o viață predată deplin lui Isus Hristos.

Nr. 3 –  Cum putem fi împreună lucrători cu Isus, plini de Duhul Sfânt?
Cum poți să fii un împreună lucrător cu Isus, plin de Duhul Sfânt?
Este vorba despre o predare fără rezerve în slujba Lui, cu toate 
consecințele care vor urma.
(Disponibilă din toamna anului 2019)

 
ÎNCURAJARE

Experiența a demonstrat că studierea acestor adevăruri prețioase aduce o 
binecuvântare, în special atunci când, în urma studiului personal, apare ime-
diat o devoțiune zilnică. Binecuvântarea este dublă atunci când numărul este 
mai mare! (Puteți stabili întâlniri telefonice, pe Skype.) De asemenea, un timp 
zilnic sau săptămânal pus deoparte pentru conversație și rugăciune de grup 
este foarte încurajatoare.
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11

C A P I T O L U L  1  –  P A R T E A  1

CEL MAI PREȚIOS DAR 
AL LUI ISUS

CE NE-A SPUS ISUS DESPRE  
DUHUL SFÂNT?

Ești familiarizat cu mesajul  cel mai plin de putere rostit de Isus?Ce atribuții are Duhul Sfânt?Cum putem avea un caracter schimbat?
APELUL SPECIAL AL LUI ISUS: CEREȚI DUHUL SFÂNT

Într-un pasaj anume din Biblie găsim porunca lui Isus adresată nouă de a cere 
Duhul Sfânt. Nu cunosc niciun alt pasaj în care Isus să ne fi îndemnat cu atâta 
dragoste să luăm aminte la ceva. Aceste versete le găsim în Luca 11, unde ne 
prezintă o lecție despre rugăciune. În acest pasaj, El accentuează de zece ori 
faptul că ar trebui să cerem Duhul Sfânt:

„De aceea și Eu vă spun: cereți, și vi se va da; căutați, și veți găsi; bateți, 
și vi se va deschide. Fiindcă oricine cere capătă; cine caută găsește; și celui 
ce bate i se deschide. Cine este tatăl acela dintre voi care, dacă-i cere fiul său 
pâine, să-i dea o piatră? Ori, dacă cere un pește, să-i dea un șarpe în loc de 
pește? Sau, dacă cere un ou, să-i dea un scorpion? Deci, dacă voi, care sunteți 
răi, știți să dați daruri bune copiilor voștri, cu cât mai mult Tatăl vostru cel din 
ceruri va da Duhul Sfânt celor ce I-L cer!” (Luca 11:9-13). 
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12 CAPITOLUL 1 – PARTEA 1        CEL MAI PREȚIOS DAR AL LUI ISUS

În aceste câteva versete, Isus a folosit verbul „a cere” de șase ori; apoi El 
a înlocuit „a cere” și l-a accentuat folosind verbul „a căuta” de două ori – un 
verb de acțiune – și încă de două ori „a bate” – tot un verb de acțiune. Nu 
ne arată suficient de clar acest lucru faptul că trebuie să acționăm pentru a fi 
umpluți cu Duhul Sfânt?

Ultimul „a cere” este folosit la timpul continuu în limba greacă. Adică noi 
nu trebuie să cerem o singură dată, ci să facem acest lucru în mod continuu. 
Aici Isus ne sugerează că a cere nu este doar ceva urgent, ci totodată ceva ce 
El așteaptă de la noi în mod continuu. Prin această invitație venită din inimă, 
El dorește să ne trezească dorința după Duhul Sfânt. Această invitație urgentă 
ne demonstrează convingerea puternică a lui Isus că, dacă nu cerem continuu 
revărsarea Duhului Sfânt, noi vom pierde ceva crucial. El ne-a atras atenția 
la faptul că avem absolută nevoie de Duhul Sfânt. Astfel, El dorește ca noi să 
primim continuu binecuvântările bogate ale Duhului Sfânt. 

Comentând pe baza ultimei părți a versetului din Efeseni 5:18, Johannes 
Mager spune: „Un creștin nu este umplut, asemenea unui vas, o dată pen-
tru totdeauna, ci trebuie să fie umplut constant. De aceea, afirmația aceasta 
[Efes. 5:18] poate fi interpretată și în acest fel: «Să fiți umpluți tot timpul și 
întotdeauna de Duhul Sfânt.» Umplerea cu Duhul Sfânt, dat nouă la botez, 
poate fi pierdută dacă darul primit din belșug nu este păstrat. Dacă a fost 
pierdută, prezența Duhului poate fi primită din nou. Această umplere trebuie 
reînnoită astfel încât Duhul Sfânt să poată cuprinde toate aspectele vieții, 
pentru ca viața spirituală să nu se veștejească. 

Umplerea cu Duhul Sfânt nu înseamnă că avem tot mai mult din El canti-
tativ, ci mai degrabă că Duhul are tot mai mult din noi. De aceea, Pavel îi în-
deamnă pe toți credincioșii [în Efeseni 5:18] să fie constant umpluți cu Duhul 
Sfânt. Aceasta este condiția normală a unui creștin – un singur botez, dar mai 
multe umpleri.”1

Această parte a lecției lui Isus despre cum să ne rugăm pentru Duhul Sfânt 
este un proces unic. Duhul Sfânt este cel mai mare dar al lui Dumnezeu – da-
rul care aduce cu sine toate celelalte daruri. Acesta a fost darul special al lui 
Isus pentru ucenicii Săi și dovada clară a dragostei Sale.

Un astfel de dar valoros nu ar putea fi impus cuiva. Acesta este dat doar 
celor care își exprimă dorința de a-l avea și aprecierea față de dar. Tocmai de 
aceea, eu mi-am făcut un obicei din a cere zilnic Duhul Sfânt, așa cum spune 
în Ioan 7:37: „Dacă însetează cineva, să vină la Mine și să bea.” Cu alte cuvin-
te: Doamne, dă-mi o dorință arzătoare să am Duhul Sfânt în inimă.

1 Johannes Mager, Auf den Spuren des heiligen Geistes (Lüneburg, Germania, Advent-Verlag, 
1999), S. 101. 

Rămâi în Isus_2022.indd   12Rămâi în Isus_2022.indd   12 6/17/2022   9:04:15 AM6/17/2022   9:04:15 AM



13

EXPERIENȚE ALE CELOR CARE AU ÎNCEPUT SĂ CEARĂ DUHUL SFÂNT
Înapoi la „dragostea dintâi”: O soră mi-a scris: „În prezent, eu și prietena 
mea studiem cartea 40 de zile pentru a treia oară și, alternativ, citim și bro-
șura Pași spre redeșteptare personală. Înainte de a descoperi acest material, 
experiența noastră de credință și viața de rugăciune nu a fost la fel ca în tre-
cut. Tânjeam să ne regăsim „dragostea dintâi”. Și am găsit-o! Îi mulțumim lui 
Dumnezeu din toată inima. Este atât de uimitor modul în care Dumnezeul 
nostru iubitor răspunde rugăciunilor noastre și felul în care El ne descoperă 
cum lucrează Duhul Său în noi și în oamenii pentru care ne rugăm.” – M.S. 

Isus a intrat în viața noastră: O altă persoană mi-a scris despre aceste cărți: 
„Cărțile au devenit o mare și mult așteptată binecuvântare în viața mea. La fel 
ca experiența multor membri din alte biserici și a unei surori din biserica noas-
tră, întotdeauna lipsea ceva din experiența noastră de credință. Acum am avut 
privilegiul de a simți cum Isus a intrat în viața noastră și a început să ne schim-
be. El încă lucrează în noi și, pas cu pas, ne atrage tot mai aproape de El.” – S.K. 

DUHUL SFÂNT ESTE SURSA UNEI VIEȚI ÎMPLINITE 
Din spusele lui Isus, care a fost motivul pentru care El a venit pe acest pă-
mânt? El a spus: „Eu am venit ca oile să aibă viață, și s-o aibă din belșug” (Ioan 
10:10). Isus dorește ca noi să avem parte de această viață nouă și dorește ca 
aceasta să continue într-o dimensiune cu totul diferită după a doua Sa venire, 
să primim viața veșnică în împărăția Sa.

Totodată, El ne arată că Sursa unei vieți împlinite este Duhul Sfânt: „«Dacă 
însetează cineva, să vină la Mine și să bea. Cine crede în Mine, din inima lui 
vor curge râuri de apă vie, cum zice Scriptura.» Spunea cuvintele acestea des-
pre Duhul” (Ioan 7:37-39). 

„Râuri de apă vie” – ce comparație bună pentru o viață împlinită!

ÎN TIMPUL VIEȚII SALE PE PĂMÂNT,  
NE-A OFERIT ISUS UN EXEMPLU BUN DE URMAT?

Cu toții știm că Maria L-a zămislit pe Isus prin Duhul Sfânt (Matei 1:18). De 
asemenea, știm că, după botezul Său, El S-a rugat și „Duhul Sfânt S-a coborât 
peste El în chip trupesc, ca un porumbel” (Luca 3:22). De aceea, era necesar 
și important ca El să primească Duhul Sfânt zilnic? Ellen White spune: „În 
fiecare dimineață, El avea comuniune cu Tatăl Său din cer, primind zilnic din 
partea Lui botezul cu Duhul Sfânt.”2

2  Ellen G. White, Signs of the Times, 21 noiembrie 1895. 
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14 CAPITOLUL 1 – PARTEA 1        CEL MAI PREȚIOS DAR AL LUI ISUS

În această privință, Isus a fost un exemplu pentru noi. Trebuie să ne punem 
întrebarea: Dacă Isus avea nevoie zilnic de umplerea cu Duhul Sfânt, atunci cu 
cât mai important ar trebui să fie pentru tine și pentru mine?

Apostolul Pavel a înțeles preocuparea lui Isus. În epistola sa către biserica 
din Efes, Pavel confirmă faptul că ei au fost pecetluiți de Duhul Sfânt când au 
devenit credincioși (Efes. 1:13). În Efeseni 3:16,17, el îi încurajează să fie tari 
în Duhul; în 4:30 le spune: „Să nu întristați pe Duhul Sfânt al lui Dumnezeu” 
și în 5:18, ca apostol cu autoritate, el îi îndeamnă pe efeseni și pe noi,  cu alte 
cuvinte, „să fiți reumpluți cu Duhul constant și repetat, din nou și din nou”3. 
Vedem că experiența zilnică a umplerii cu Duhul Sfânt este esențială pentru 
viața și creșterea spirituală a creștinului.

„Dumnezeu nu spune: Cereți o dată și vi se va da. El invită să cerem, să 
stăruim neobosit în rugăciune. Cererea stăruitoare aduce pe cel ce cere într-o 
atitudine mult mai serioasă, mai plină de zel, și face să crească dorința de a 
primi lucrurile pentru care se roagă.”4

„Botezul cu Duhul Sfânt înseamnă a fi cu totul sub influența Duhului Sfânt 
– a fi pe deplin «umplut» de El. Aceasta nu este o experiență unică, ci mai 
degrabă o experiență care trebuie să se repete constant, așa ilustrează Pavel 
în Efeseni 5:18b prin timpul verbal al verbului grecesc «umplut».”5

CUVINTELE DE RĂMAS-BUN ALE LUI ISUS ȘI DUHUL SFÂNT
În ultima cuvântare a lui Isus către ucenicii Săi, El a transmis bucurie și speran-
ță, spunându-le că Duhul Sfânt urma să le fie dat în locul Lui. În Ioan 16:7-14, 
Isus a prezentat rolul pe care urma să îl aibă Duhul Sfânt:

„Totuși vă spun adevărul: vă este de folos să Mă duc; căci, dacă nu Mă 
duc Eu, Mângâietorul nu va veni la voi; dar, dacă Mă duc, vi-L voi trimite. Și 
când va veni El, va dovedi lumea vinovată în ce privește păcatul, neprihănirea 
și judecata. În ce privește păcatul: fiindcă ei nu cred în Mine; în ce privește 
neprihănirea: fiindcă Mă duc la Tatăl și nu Mă veți mai vedea; în ce privește 
judecata: fiindcă stăpânitorul lumii acesteia este judecat. Mai am să vă spun 
multe lucruri, dar acum nu le puteți purta. Când va veni Mângâietorul, Duhul 
adevărului, are să vă călăuzească în tot adevărul; căci El nu va vorbi de la El, ci 
va vorbi tot ce va fi auzit și vă va descoperi lucrurile viitoare. El Mă va proslăvi, 
pentru că va lua din ce este al Meu și vă va descoperi.”

3  Pub. Werner E, Lange, Unser größtes Bedürfnis (Lüneburg, 2011), S. 42.
4  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 145.3.
5  Adult Bible Study Guide, 17 iulie 2014.
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O SOLUȚIE NOUĂ, AVANTAJOASĂ
Isus le-a spus ucenicilor ceva surprinzător: „Vă este de folos să Mă duc.” Cu 
alte cuvinte, noua soluție – ca El să fie cu noi prin Duhul Sfânt – este mai 
folositoare decât ca Isus să fie prezent în persoană. Astfel, El nu este limitat 
și poate fi alături de fiecare dintre noi, indiferent unde S-ar afla în prezent. 

DE LA NECREDINȚĂ ȘI ÎNDOIALĂ LA CREDINȚĂ ÎN ISUS
Duhul Sfânt are rolul de a deschide ochii lumii. Oare nu este lumea în biserică, 
într-o oarecare măsură? Duhul Sfânt este Singurul care poate deschide ochii 
Laodiceei. El trezește dorința după Dumnezeu în cei lumești și dorința după o 
relație mai apropiată cu Isus în creștinii căldicei. El ne arată păcatul care stă la 
baza tuturor celorlalte păcate: „Ei nu cred în Mine.”
Tu crezi în Isus? Miezul credinței este încrederea în Isus. Semnul care ne arată 
că noi credem cu adevărat în El este angajamentul total față de El. Este nevoie 
de o predare totală, o dorință de a-L urma în totul.

Duhul Sfânt Îl înalță pe Isus. Atunci când suntem umpluți cu Duhul Sfânt, 
Isus va deveni mai prețios și va căpăta o valoare mai mare în ochii noștri. În 
noi va lua naștere o apreciere și mai mare pentru Isus.

MÂNTUIT ȘI ÎNDREPTĂȚIT PRIN CREDINȚĂ 
Duhul Sfânt ne deschide ochii să vedem neprihănirea lui Isus. Când Isus S-a 
înălțat la cer, jertfa Lui a fost acceptată de Tatăl. Astfel, imposibilul a devenit 
posibil, adică Dumnezeu Și-a arătat dragostea, dar în același timp a fost și 
drept. Duhul Sfânt dorește să ne deschidă ochii să vedem acest schimb de ne-
prețuit: Isus ia asupra Lui toată vina celor care I s-au predat Lui și, în schimb, 
le dă neprihănirea Sa. Aceasta este învățătura centrală a Bibliei: neprihănirea 
prin credința în Isus. 

DUHUL SFÂNT NE ARATĂ ALTERNATIVA LUI DUMNEZEU
Duhul Sfânt ne mai deschide ochii să vedem faptul că prințul acestei lumi 
deja a fost condamnat. Satana a fost alungat din cer și sfârșitul lui este 
iminent. Când noi suntem în Hristos, practic Satana nu ne mai poate face 
rău, chiar dacă noi cădem repetat în ispită și devenim tot mai slabi aici, pe 
acest pământ. În 1 Ioan 5:18 citim astfel: „Știm că oricine este născut din 
Dumnezeu nu păcătuiește, ci Cel născut din Dumnezeu îl păzește, și cel 
rău nu se atinge de el.” În viața noastră a avut loc o schimbare a condu-
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cătorului. Isus dorește să ne salveze din păcat și să ne apere de atacurile  
Satanei.6

Pe de altă parte, Duhul Sfânt dorește și El să deschidă ochii oamenilor să 
vadă că judecata este aproape. Nimeni nu poate să scape de această judecată 
dacă nu acceptă darul salvării prin predarea deplină lui Isus Hristos și rămâne-
rea în El. Dumnezeu nu dorește să îi facă pe oameni să creadă în El mânați de 
frică, îndreptându-le atenția spre judecată. Totuși, a fi conștient că se apropie 
judecata poate fi un stimul spre pocăință pentru mulți oameni. Ar fi nedrept 
să nu le prezentăm oamenilor opțiunile pe care le au în privința viitorului. 
Judecata este un element care ne poate ajuta în luarea deciziei. 

DUHUL SFÂNT NE OFERĂ ÎNȚELEGERE ÎN TOT ADEVĂRUL
Duhul Sfânt ne va conduce în tot adevărul. El ne eliberează de ideile false, 
de erori și de ademeniri. Tot El ne conduce să vedem adevărul cu privire la 
noi înșine, astfel încât să putem, cu ajutorul lui Dumnezeu, să ne îndreptăm 
purtarea dacă este nevoie. 

„Mângâietorul este numit «Duhul adevărului». Lucrarea Lui este să defi-
nească și să susțină adevărul. La început, El locuiește în inimă ca Duh al ade-
vărului și, după aceea, ajunge Mângâietor. Adevărul aduce mângâiere și pace, 
în timp ce minciuna nu poate să dea adevărata pace și mângâiere.”7

DUHUL SFÂNT NE AJUTĂ SĂ ÎNȚELEGEM VIITORUL
Duhul Sfânt mai are sarcina de a ne proclama lucrurile viitoare. Chiar Isus a 
vorbit foarte clar despre viitor în Matei 24, și Duhul Sfânt are sarcina de a ne 
oferi mai multă lumină cu privire la viitor. Atunci când Îl lăsăm, El ne poate 
desfășura profeția înaintea noastră. 

Nu este uimitor că toate cele șapte scrisori din Apocalipsa 2 și 3 se încheie 
cu aceeași provocare din partea lui Isus? „Cine are urechi să asculte ce zice 
bisericilor Duhul” (Apoc. 2:7). Isus ne adresează nouă această chemare, bi-
sericii din ultimele zile, să ascultăm ce spune Duhul. Suntem noi pregătiți și 
deschiși să facem acest lucru?

6  Acest subiect important este abordat în capitolul 4 din cartea lui Dennis Smith: 40 Days: Prayers 
and Devotions to Revive Your Experience With God, cartea 2 (Hagerstown, MD: Review and Herald 
Publishing Association, 2011). 
7  Ellen G. White, Hristos Lumina lumii, p. 671. 
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PUTERE PRIN DUHUL SFÂNT
Isus a făcut referire la lucrarea Duhului Sfânt în cuvântarea Sa de rămas-bun: 
„Ci voi veți primi o putere, când Se va coborî Duhul Sfânt peste voi, și-Mi veți 
fi martori în Ierusalim, în toată Iudeea, în Samaria și până la marginile pămân-
tului” (Faptele 1:8). O altă sarcină importantă a Duhului Sfânt este de a ne da 
putere și a ne face în stare să fim martori pentru El. 

„Hristos a dat Duhul Său cu putere divină, pentru a birui toate înclinațiile 
spre rău, moștenite și cultivate, și pentru a întipări caracterul Său în biserică.”8

Puterea aceasta ne este necesară și pentru sănătate. Don Mackintosh, 
directorul programului de instruire misionară și de sănătate de la Institutul 
Weimar, spune: „Noi avem nevoie de informații despre sănătate legate de 
puterea de a le pune în practică. Are mult de-a face cu puterea de a face 
schimbări.”9 Aici ne vorbește despre puterea Evangheliei, mai exact despre 
puterea Duhului Sfânt. El este cel care aduce schimbarea. Noi le putem arăta 
altora calea doar atunci când noi înșine am parcurs drumul spre o sănătate 
mai bună. Un lucru este sigur: binecuvântările bogate ale lui Dumnezeu ne 
așteaptă. 

PUNEREA ÎN PRACTICĂ A ELEMENTELOR UNEI REÎNVIORĂRI
Ca biserică, noi ne rugăm deja de ceva timp pentru o reînviorare. Rugăciunea 
pentru reînviorare este importantă, dar, după cum spune și Mark Finley, de 
asemenea este important să „punem în practică elementele biblice ale reîn-
viorării”10.

Reînviorarea în biserică depinde în mare parte de reînviorarea individuală. 
Te îndemn să faci pașii necesari pentru a avea parte de o reînviorare persona-
lă! Acest lucru te va conduce spre o viață împlinită și plină de putere, spre o 
viață de credință adevărată și plină de bucurie.

DE CE AM NEVOIE DE O INIMĂ NOUĂ?
Isus le-a spus fecioarelor neînțelepte: „Nu vă cunosc” (Matei 25:12). De ace-
ea ele nu au fost lăsate să intre la nuntă. Ele îi reprezintă pe cei care nu intră în 
Împărăția lui Dumnezeu. Motivul pentru aceasta a fost lipsa untdelemnului, 
care pentru noi înseamnă lipsa experienței personale cu Duhul Sfânt, o defi-
ciență în viața spirituală. Termenul „fecioare neînțelepte” descrie caracterul 

8  Idem. 
9  Dave Fiedler, D’Sozo: Revărsarea celui mai mare rău, p. 26. 
10  Mark Finley, Revive Us Again (Nampa, ID: Pacific Press Publishing Association, 2010), p. 26. 
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celor care nu au avut experiența schimbării sincere a inimii prin lucrarea 
Duhului Sfânt. 

Noi avem o natură păcătoasă. De aceea, cu toții suntem egoiști și suferim 
din cauza acestei naturi egoiste. Din moment ce nicio persoană egoistă nu va 
intra în Împărăția lui Dumnezeu, schimbarea caracterului este absolut nece-
sară. Cuvântul lui Dumnezeu ne arată că toți pot veni la Isus așa cum sunt. Dar 
trebuie să mai știm că nimeni nu va rămâne așa cum a fost. 

Observați că fecioarele neînțelepte nu Îl cunosc pe Dumnezeu pentru că 
nu și-au predat viețile pe deplin lui Isus și lucrării Duhului Sfânt. „Mântuirea 
noastră nu depinde de ceea ce știm, ci mai degrabă pe cine știm... (Ioan 17:3). 
Ceea ce știm este important, dar fără o relație personală mântuitoare cu Isus, 
noi suntem ispitiți și, într-un final, pierduți. Înțelegerea teoretică cu privire la 
Dumnezeu nu este același lucru cu o legătură strânsă, intimă.”11 Acesta este 
un motiv important pentru care Isus ne îndeamnă constant să cerem Duhul 
Sfânt. Tu te rogi zilnic, predat pe deplin, și ceri, prin credință, revărsarea Du-
hului Sfânt? 

Nu subestima niciodată puterea unei persoane de a ajuta să pună în miș-
care intervențiile Duhului lui Dumnezeu într-un mod plin de putere. Dumne-
zeu poate te cheamă pe tine chiar pentru o vreme ca aceasta (Citește Estera 
4:14-16.).

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Ce mesaj urgent îți pune Isus în inimă cu privire la Duhul Sfânt?
2.  În ce fel a fost Isus un exemplu pentru noi în a cere Duhul Sfânt?
3. Ce roluri are Mângâietorul pe care Isus l-a făgăduit ucenicilor și nouă?
4. Ce poate face Duhul Sfânt în noi?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Ca zilnic să fim conștienți de nevoia de a cere Duhul Sfânt și de a-L primi 
prin credință – și de a cere făgăduința dată că Duhul Sfânt:
- ne va păzi de necredință și de a avea o credință slabă;
- ne va prezenta cu claritate ce înseamnă neprihănirea prin credință;
- ne va păzi de o înțelegere greșită, greșeli și ispite. 

2. Roagă-te pentru a te putea preda necondiționat lui Isus și lucrării Sale.

11  Dennis Smith, 40 Days, cartea nr. 2, p. 112. 
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C A P I T O L U L  1  –  P A R T E A  A  2 - A

CUM PUTEM AVEA  
UN CARACTER SCHIMBAT?

ISUS DESPRE DUHUL SFÂNT  
ÎN PILDA ALUATULUI

În pilda despre aluat, Isus vorbește despre puterea Duhului Sfânt de a schim-
ba viața. La prima citire a pildei, nici măcar nu ne gândim că aceasta ar vorbi 
despre Duhul Sfânt: „El a zis iarăși: «Cu ce voi asemăna Împărăția lui Dumne-
zeu? Se aseamănă cu aluatul pe care l-a luat o femeie și l-a pus în trei măsuri 
de făină, până s-a dospit toată»” (Luca 13:20,21). 

Dospeala, sau drojdia, este folosită la prepararea pâinii. Când se adaugă 
la făină, aceasta declanșează un proces de fermentare care face aluatul mai 
moale și mai ușor. Astfel este mai plăcut la gust. 

Prin această ilustrație, Isus dorește să ne prezinte clar câteva principii ale 
Împărăției lui Dumnezeu. Dospeala reprezintă un proces uimitor în noi, care 
la început este mai încet, dar ajunge la un final uimitor, așa cum spune pilda: 
„…până s-a dospit toată.” Isus dorește să pună în noi dragostea Sa altruistă în 
locul egoismului. 

Într-un sens, în această pildă, Isus dorește să ne arate influența Evanghe-
liei în lume. Deși Evanghelia a avut un început modest, aceasta va pătrunde 
în întreaga lume până la sfârșit. În alt sens, Isus ne arată cum lucrează în noi 
această putere de la Dumnezeu care schimbă viața prin Duhul Sfânt. El spune 
în Luca 17:20,21: „Împărăția lui Dumnezeu nu vine în așa fel ca să izbească 
privirile. Nu se va zice: «Uite-o aici!» sau: «Uite-o acolo!» Căci iată că Împără-
ția lui Dumnezeu este înăuntrul vostru.” 

Pentru oamenii din primul secol, Împărăția lui Dumnezeu a fost în mijlocul 
lor în persoana lui Isus. Astăzi, Împărăția lui Dumnezeu începe în viețile noas-
tre atunci când Îl primim pe Isus ca Mântuitor și Domn al nostru. Când rămâ-
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nem în El și El rămâne în noi, atunci la a doua Sa venire, împărăția vizibilă va 
începe în noi. Acum, să privim puțin la dezvoltarea Împărăției lui Dumnezeu 
în noi prin locuirea lui Isus în noi. El poate locui în noi doar prin Duhul Sfânt. 
Mai jos sunt câteva lecții importante din această pildă. 

PUTEREA TRANSFORMATOARE LUCREAZĂ ÎN TĂCERE
„Aluatul este folosit pentru a reprezenta Împărăția cerurilor. El ilustrează 
puterea reînviorătoare și transformatoare a harului lui Dumnezeu.1 „Schim-
barea poate fi făcută numai prin Duhul Sfânt.”2 Aici se vorbește despre 
o putere interioară care pătrunde peste tot și care ne poate schimba to-
tal. Astfel, Dumnezeu dorește să ne schimbe pozitiv caracterul prin Duhul  
Sfânt. 

Biblia ne spune că prima epocă în care a fost revărsat Duhul Sfânt în vre-
murile biblice a fost însoțită de semne vizibile și auzibile. Dar schimbarea ca-
racterului nostru are loc rapid – dacă suntem umpluți cu Duhul Sfânt. Atunci, 
dintr-odată, descoperim că în noi are loc o schimbare pozitivă. 

„Aluatul ascuns în făină lucrează în mod invizibil ca să prindă întreaga fră-
mântătură în procesul lui de creștere; tot astfel, aluatul adevărului lucrează 
în mod tainic, în mod liniștit și continuu, ca să transforme lăuntrul nostru, 
înclinațiile naturale sunt domolite și supuse. Gânduri noi, simțăminte noi, 
motive noi sunt sădite în ființa noastră. Un nou standard al caracterului, 
viața Domnului Hristos, ne este pus înainte. Mintea, cugetele sunt schimba-
te; talentele sunt puse la lucru într-un nou mod. Omul nu este dotat cu noi 
capacități, dar cele pe care le are sunt sfințite. Conștiința este trezită. Sun-
tem atunci înzestrați cu trăsături de caracter care ne fac în stare să slujim lui  
Dumnezeu.”3

De ce ne schimbă Dumnezeu în tăcere, în mod atât de imperceptibil până 
să vedem rezultatele? Pentru schimbare este nevoie de un timp de liniște, așa 
cum și natura stă liniștită până reînvie după iarnă. Plantele puternice, precum 
stejarii, cresc foarte lent. Oare ne testează Dumnezeu în acest fel pentru a 
vedea dacă cu adevărat simțim dorința după Duhul Sfânt? Ne pune El la în-
cercare credința? Cred că da. Și El dorește să ne dea o viață plină de rod (vezi 
Ioan 15:1-8; Galateni 5:22). 

1  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 96. 
2  Idem, pp. 96, 97. 
3  Idem, pp. 98, 99.
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PUTEREA CARE NE SCHIMBĂ CARACTERUL VINE DIN EXTERIOR –  
NU ESTE ÎNĂUNTRUL NOSTRU.

Mai întâi trebuie să ne dăm seama că „păcătosul nu se poate transforma pe 
sine prin exercitarea propriei sale voințe. El nu are nici puterea prin care să 
poată face această schimbare. Aluatul – ceva cu totul din afară – trebuie să fie 
pus în făină mai înainte ca schimbarea dorită să aibă loc.”4 Aici, Isus ne arată 
că avem nevoie de o putere care vine din afara noastră pentru a ne schimba 
caracterul. Nu ar trebui să luăm în considerare cuvintele lui Isus cu privire la 
un subiect atât de important? „Căci despărțiți de Mine nu puteți face nimic” 
(Ioan 15:5). „Pentru a avea neprihănirea lui Hristos, trebuie să fim schimbați 
zi de zi prin influența Duhului Sfânt și să fim părtași la natura divină. Lucrarea 
Duhului Sfânt este aceea de a schimba preferințele, de a sfinți inima și de a 
înnobila omul.”5

Acest sfat important din partea lui Isus este cu totul opus învățăturilor din 
zilele noastre. În umanism sau ezoterism, în filozofia umană sau în unele as-
pecte ale pedagogiei, mesajul transmis este că puterea de a ne dezvolta se 
află în noi. Aceasta trebuie doar să fie trezită printr-o metodă sau alta. Se 
vorbește adesea despre „autoîmplinire.” Apostolul Pavel a spus despre el în-
suși un lucru care ni se aplică nouă tuturor: „Știu, în adevăr, că nimic bun nu 
locuiește în mine” (Rom. 7:18). În aceste condiții, care ar fi rezultatul auto-
împlinirii? Putem citi despre acest lucru în 2 Timotei 3:1: „Să știți că în zilele 
din urmă vor fi vremuri grele.” Egoismul va domni. În cazul nostru nu trebuie 
să se aplice autoîmplinirea, ci împlinirea dată de Hristos. Cineva mi-a spus:  
„Mi-am găsit autoîmplinirea în Hristos.” Cel mai important lucru este că  
Duhul Sfânt locuiește în noi și ne schimbă în bine. 

Noi înșine nu avem nicio putere de a ne schimba caracterul. Această pu-
tere trebuie să vină din afară. Tocmai de aceea Isus ne-a îndreptat atenția, 
în Luca 11:9-13, la faptul că noi ar trebui să cerem Duhul Sfânt neîncetat. În 
vremea când Isus a fost pe acest pământ, El a fost reumplut zilnic cu Duhul 
Sfânt. Pentru noi este chiar mai important să aibă loc acest lucru. Când mă 
gândesc ce dorește să ne dea Dumnezeu zilnic prin Duhul Sfânt, mă gândesc 
că Dumnezeul nostru minunat dorește să ne îmbrățișeze în fiecare dimineață, 
la fel cum un cuplu căsătorit se îmbrățișează în fiecare dimineață. 

Ellen White spune următoarele despre această pildă: „Toată cultura și edu-
cația pe care o poate da lumea nu vor putea face dintr-un fiu degradat al 
păcatului un fiu al cerului. Puterea regeneratoare trebuie să vină de la Dum-

4  Idem, p. 96. 
5  Ellen G. White, Solii alese, vol. 1, p. 374. 
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nezeu. Schimbarea poate fi făcută numai prin Duhul Sfânt. Toți aceia care vor 
fi salvați, mari sau mici, bogați sau săraci, toți trebuie să se supună lucrării 
Duhului Sfânt.”6

Se crede că Winston Churchill, prim-ministrul Marii Britanii în timpul celui 
de-al Doilea Război Mondial, a afirmat următoarele: „Am câștigat controlul 
asupra oricărui lucru, mai puțin unul: oamenii. Oamenii nu pot fi schimbați 
în mod radical doar prin influența omenească.” Pentru ca această schimbare 
să aibă loc este nevoie de o putere care nu se găsește în această lume. Are 
de-a face cu puterea lui Dumnezeu, care poate lucra eficient în noi doar prin 
Duhul Sfânt. 

Cuvântul lui Dumnezeu ne spune că omul lăuntric este reînnoit zi de zi 
(2 Cor. 4:16). Este foarte important ca în fiecare zi – cel mai bine la prima oră 
a dimineții – să cerem cu credință Duhul Sfânt. 

DUHUL SFÂNT ÎȘI ÎNCEPE LUCRAREA ÎN INIMA NOASTRĂ  
ȘI APOI LUCREAZĂ ÎN AFARĂ

Următoarea lecție importantă pe care Isus ne-a oferit-o în această parabolă a 
aluatului este că atunci când Duhul Sfânt pune în noi efectul de dospire, vom 
începe să facem lucrurile diferit, dinăuntru spre afară: „După cum aluatul, 
atunci când este amestecat cu făina, lucrează dinăuntru în afară, tot așa este 
și cu reînnoirea inimii pe care harul lui Dumnezeu o lucrează ca să transforme 
viața. Numai o schimbare exterioară nu este suficientă pentru a ne aduce în 
armonie cu Dumnezeu. Sunt mulți aceia care încearcă să se schimbe corec-
tând un obicei rău sau altul, nădăjduind ca în acest fel să devină creștini; însă 
ei n-au început de unde trebuia. Prima noastră lucrare de îndreptare trebuie 
să înceapă cu inima.”

Mai departe spune: „O simplă mărturisire a credinței și a avea adevărul 
în suflet sunt două lucruri diferite. Numai cunoașterea adevărului nu este 
suficientă. Noi putem avea această cunoaștere, și totuși conținutul gândurilor 
noastre să nu poată fi schimbat. Inima trebuie convertită și sfințită.

Cine depune eforturi să păzească poruncile lui Dumnezeu numai dintr-un 
simțământ al datoriei, pentru că i se cere să facă acest lucru, nu va ajunge 
niciodată să aibă bucuria ascultării. El nici nu cunoaște ascultarea. Când ce-
rințele lui Dumnezeu sunt considerate o povară, pentru că vin în conflict cu 
înclinațiile firii, atunci putem ști că viața aceasta nu este o viață de creștin. 
Adevărata ascultare este lucrarea unui principiu lăuntric.”7

6  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, pp. 96, 97.
7  Idem, p. 97. 
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Pe măsură ce reînviorarea face pași tot mai avansați în noi, ceea ce gândim, 
facem și spunem rezultă din lucrarea Duhului Sfânt. Alții vor vedea diferența 
în felul nostru de a trăi. Ralph Luther comentează: „Isus S-a opus cu îndârjire 
recunoașterii credinței care este doar o atitudine religioasă interioară și care 
lasă viața practică neschimbată de la rădăcină.”8

În Hristos, Lumina lumii citim: „Duhul Sfânt este adierea vieții spirituale în 
suflet. Împărtășirea Duhului este împărtășirea vieții lui Hristos. Pe cel care-L 
primește, îl umple cu însușirile lui Hristos. Numai aceia care sunt învățați în 
felul acesta de Dumnezeu, aceia care se bucură de lucrarea lăuntrică a Duhu-
lui și în a căror viață se descoperă viața lui Hristos urmează să stea ca repre-
zentanți între oameni, pentru a sluji în folosul bisericii.”9

În concluzie, Isus ne-a învățat următoarele despre Duhul Sfânt: 
 Puterea transformatoare a Duhului Sfânt lucrează în noi în mod impercep-

tibil. Adesea, noi observăm doar rezultatele.
 Puterea transformatoare în viața noastră trebuie să vină din afara noastră. 
 Puterea transformatoare își începe lucrarea în inimă și apoi lucrează în 

exterior.

Vă recomand din toată inima să citiți capitolul despre pilda aluatului din 
cartea Parabolele Domnului Hristos. 

ULTIMELE CUVINTE ALE LUI ISUS: LUAȚI SEAMA LA DUHUL SFÂNT
Știi care au fost ultimele cuvinte pe care Isus le-a rostit din slava Sa din ceruri 
către biserica din timpul sfârșitului? „Cine are urechi să asculte ce zice bise-
ricilor Duhul” (Apoc. 3:22). Isus ne cheamă pe fiecare să ascultăm de Duhul 
Sfânt, și asta ne dorim și noi. 

SCHIMBĂ-MĂ!?
Oare chiar mă poate schimba Isus? Să luăm ca exemplu o pictură frumoasă. 
Valoarea picturii nu constă în calitatea materialului folosit. Doar puțină vop-
sea, uneori chiar de proastă calitate, în mâna unui expert poate fi transfor-
mată într-o pictură de valoare. Tot așa, noi avem o natură păcătoasă, material 
de „proastă calitate”. Important este ca acest „material” să fie prelucrat de un 

8  Ralph Luther, Neutestamentliches Wörterbuch, S. 71, citat în O.S. von Bibra, Der Name Jesus 
(Wuppertal, 1964), S. 98. 
9  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 805. 

Rămâi în Isus_2022.indd   23Rămâi în Isus_2022.indd   23 6/17/2022   9:04:16 AM6/17/2022   9:04:16 AM



24 CAPITOLUL 1 – PARTEA A 2-A         CUM PUTEM AVEA UN CARACTER SCHIMBAT? 

mare artist. Isus dorește să facă acest lucru și El poate. El ne poate transforma 
în ceva care să Îl onoreze pe El. Predă-te pe deplin în mâna Lui în fiecare zi și 
cere prin credință Duhul Sfânt. Vei fi uimit să vezi ce poate face El pentru tine, 
în tine și prin tine. 

Un bătrân stătea pe podul Londrei și cânta la vioară. În pălăria lui se strân-
seseră doar câțiva bănuți. Un bărbat a trecut pe lângă el, dar s-a întors și i-a 
spus bătrânului: „Îmi puteți da vioara dumneavoastră câteva momente?” El 
a început să cânte atât de frumos, încât în jurul lui se strângeau tot mai mulți 
oameni să îl asculte. Chiar s-a produs haos în trafic. Numele trecătorului era 
Niccolo Paganini, faimosul violonist. 

Tu alegi dacă vrei să cânți la vioara întâi în viața ta sau vrei îți pui viața în 
mâinile marelui Maestru. 

O MĂRTURIE PERSONALĂ  
DIN PARTEA UNUI PROFESOR ȘI A UNUI STUDENT DE-AL LUI

„Când am primit broșura Pași spre redeșteptare personală, în biserica de aca-
să, în urmă cu aproape un an, am citit-o foarte repede. Încă de când o citeam 
am început să am mai multe experiențe cu Dumnezeu decât oricând înainte. 
Acest lucru m-a fascinat și m-a încurajat. În anexa la carte am găsit urmă-
toarea sugestie: «Cercetările în domeniul pedagogiei au arătat că este nevo-
ie să citim sau să ascultăm de șase-zece ori un subiect important pentru a-l 
înțelege în profunzime.» Aceste cuvinte încurajatoare mi-au captat atenția: 
«Încearcă cel puțin o dată. Rezultatul te va convinge.»

Îmi doream să experimentez acest lucru și deja de la a treia citire am fost 
cucerit și am simțit o dragoste mai mare pentru Răscumpărătorul nostru, lu-
cru după care am tânjit toată viața mea. În doar două luni am citit broșura 
de șase ori, și rezultatul a fost pe măsură. Parcă acum puteam înțelege cum 
este când Isus vine aproape de noi, și noi putem privi în ochii Săi curați, blânzi 
și iubitori. Din acel moment nu mi-am mai dorit să treacă o zi fără această 
bucurie pe care o simțeam în Mântuitorul nostru.

Dimineața, când mă trezeam, tânjeam după timpul devoțional pentru a 
avea din nou părtășie cu Dumnezeu și în timpul zilei mă rugam în tăcere ca 
Duhul Sfânt să mă ajute în gândul meu în timpul discuțiilor și în exemplul pe 
care îl dădeam în predare și comunicare. 

Când un copil dorea să i se acorde atenție și se comporta mai nepotrivit, 
Dumnezeu îmi dădea putere și înțelepciune să știu cum să rezolv situația. De 
atunci, timpul pe care îl petrec la muncă este impregnat de prezența Creato-
rului. El mă ajută la propriu în fiecare zi din viața mea. De când am citit cartea 
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am început să mă rog dimineața și în timpul zilei pentru revărsarea Duhului 
Sfânt. Parcă aș fi mai aproape de cer și pot deja gusta cum va fi acolo. 

În timp ce citeam broșura mi-a venit un gând în minte: elevii mei de la 
școală ar trebui să aibă parte și ei de această experiență. Eu predau la tineri 
cu vârste între zece și cincisprezece ani la Școala Adventistă Elijah, din Vorlarl-
berg, Austria.”

UN COPIL DE TREISPREZECE ANI, NEASTÂMPĂRAT, ȘI DUHUL SFÂNT
„Experiența a început cu un an înainte să citesc broșura despre Duhul Sfânt. 
La școala noastră a venit un elev nou și în doar câteva zile oaza noastră de 
pace s-a transformat într-o sală de bătaie și încăierare. Băiatul avea treispre-
zece ani. El era cel mai mare dintre copii și cel mai puternic. Pe parcursul 
anului școlar, învățasem multe lucruri și acestea începeau să dea roade, dar 
pare că totul a dispărut în doar o clipă. 

Aș vrea să îl las pe el să relateze experiența în propriile cuvinte: «Când am 
venit la școala unde sunt în prezent, nici nu am știut ce mă aștepta. În a doua 
zi de școală m-am lăsat provocat, așa că am cedat și m-am luat la bătaie cu 
unul dintre colegi. L-am lovit, deși el era cu mult mai slab decât mine, l-am 
certat și am zis că nu vreau să îl mai văd vreodată. Mai târziu mi-am dat sea-
ma de greșeală și mi-am cerut scuze, la fel cum am făcut de multe ori în tre-
cut. După aceea am avut o discuție cu directorul. În următoarele luni, în mine 
a început un proces. Este uimitor că acest lucru nu mi s-a mai întâmplat îna-
inte, deși eram fiul pastorului! Am început să petrec mai mult timp cu Isus.»

„Am crezut că acest tânăr va avea nevoie de mai multă atenție. El era con-
știent de greșeala lui, o regreta și încerca din nou, dar în propria-i putere nu 
avea un succes pe termen lung. La început nu trecea o zi fără ca el să se bată 
cu cineva, dar, treptat, lucrurile s-au îmbunătățit. După șase luni a spus că 
credea că rugăciunile îl aduseseră mai aproape de Dumnezeu. Între timp, el a 
început să se roage în fiecare dimineață pentru putere. Episoadele de furie și 
bătăi au devenit tot mai rare. 

Au trecut unsprezece luni de când a venit la școala noastră și acum se ve-
deau și mai multe îmbunătățiri. Totuși, furia, înjurăturile, izbucnirile și pumnii 
lui nu erau ținuți în permanență sub control. Era numai firesc să fie așa – el 
încerca să biruie în propria-i putere și înțelepciune. Uneori funcționa, alteori 
nu. Rugăciunile noastre îl ajutaseră oarecum, dar gândirea lui încă nu era cea 
corectă, plus că lipsea puterea transformatoare a Duhului Sfânt.

La ce ajută când omul își vede greșelile, încearcă să își controleze tem-
peramentul și, în următorul moment, cade din nou? Chiar când mi-am dat 
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seama că eram la capătul puterilor, am primit broșura menționată mai sus. 
Am primit-o chiar la momentul potrivit. Atunci mi-am dat seama ce ne lipsea. 
Era puterea Duhului Sfânt. Nici măcar nu Îi cerusem ajutorul!

Fiind atins de mesajul broșurii Pași spre redeșteptare personală, mi-am 
făcut curajul să îl întreb pe băiat dacă se rugase vreodată pentru Duhul Sfânt. 
Nu, mi-a spus el, nu se rugase niciodată. Atunci am încercat să îi stârnesc in-
teresul pentru această broșură. Dar nu i-am dat-o. M-am gândit că el ar trebui 
să și-o dorească cu adevărat. Și într-adevăr, nu a trecut mult timp până când 
mi-a cerut broșura.

Din nou, în cuvintele lui: «În noiembrie 2012, profesorul meu mi-a dat bro-
șura Pași spre redeșteptare personală. Am început să o citesc cu nerăbdare. 
La acea vreme nu eram foarte familiarizat cu lucrarea Duhului Sfânt.»

În prima zi deja devorase aproape două capitole și apoi m-a întrebat de 
câte ori citisem eu broșura. Numaidecât a început să citească din nou ca-
pitolele și dorea să facă exact ceea ce se sugera în broșură: să o citească de 
șase-zece ori. 

De atunci multe s-au schimbat. Încă din decembrie 2012 nu au mai fost 
bătăi sau ceartă – parcă nu îmi venea a crede. Băieții pe care obișnuia să îi 
bată în fiecare zi îi deveniseră prieteni și acum se înțelegeau de minune. El 
se schimbase total – era politicos și chiar binevoitor, firea lui agresivă fusese 
cucerită de pace. Colegii lui pot confirma că Dumnezeu era la lucru. El Îl lasă 
pe Dumnezeu să lucreze în el. Roadele se pot vedea în fiecare zi. Spre slava lui 
Dumnezeu, vreau să menționez că băiatul a hotărât să primească botezul în 
iunie 2013. Dacă nu a fost Duhul Sfânt, atunci cine?

Dintotdeauna am crezut că mă puteam descurca cu un copil și puteam să 
îl fac să raționeze, Răbdarea, atenția și multele discuții își făceau treaba, dar 
pare că pe termen lung nu aveau niciun efect asupra acestui băiat. Dumne-
zeu a trebuit să intervină și m-a învățat că Duhul Său putea face imposibilul 
posibil. Într-o zi, când acest băiat va fi în cer, atunci voi ști că Dumnezeu a 
făcut posibilă schimbarea. Când eu ajunsesem la capătul puterilor mele și în 
cele din urmă am înțeles că nu puteam să îl îndrept pe calea cea bună, atunci 
Dumnezeu a început să lucreze în mod radical în el. Acest lucru mă încurajea-
ză să cred că la Dumnezeu nu există cazuri pierdute.” – C.P. 

Rugăciune: Tată din cer, Îți mulțumesc pentru darul de neprețuit al Duhu-
lui Sfânt. Te rog să mă ierți că am neglijat Duhul Sfânt. De acum, ajută-mă să 
Îi dau locul cuvenit. Te rog să îmi înalți viața mea de zi cu zi la un nivel nou. 
Lucrează Tu în mine ca zilnic să cer Duhul Sfânt. Isus a cerut Duhul Sfânt în 
fiecare zi. Te rog ajută-mă să Îi urmez exemplul.
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„Vorbirea voastră să fie totdeauna cu har, dreasă cu sare, ca să știți cum 
trebuie să răspundeți fiecăruia.” Coloseni 4:6

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Ce învățături despre lucrarea Duhului Sfânt putem învăța din pilda aluatu-

lui? 
a) Cum are loc transformarea caracterului nostru?
b) Ce semnificație are afirmația lui Isus – „căci despărțiți de Mine nu puteți 

face nimic” – pentru transformarea caracterului?
c) Ce înțelegem despre modul în care lucrează Duhul Sfânt la transforma-

rea caracterului nostru?
2. Isus este Artistul, și noi suntem pictura Lui. Ce lecții putem învăța din 

acest gând?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Ca, prin harul lui Dumnezeu, să avem parte de o creștere constantă.
2. Să fim conștienți tot timpul că puterea transformatoare vine din afara 

noastră și nu dinăuntru, indiferent cât de puternică este voința noastră.
3. Ca puterea Duhului Sfânt de a ne schimba să devină tot mai vizibilă în 

viața noastră.
4. Ca să putem discerne clar puterea transformatoare a lui Dumnezeu în 

semenii noștri.
5. Ca să îi putem ajuta pe oameni atunci când Dumnezeu dorește să ne 

folosească. 
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C A P I T O L U L  2  –  P A R T E A  1

PREDĂ-TE LUI ISUS!

Îmi pierd cu totul voința?Voi deveni mai puternic?Ce mă poate împiedica să mă predau lui Isus?A te preda lui Dumnezeu înseamnă că trebuie  să renunți la voința ta?

Nu putem sublinia suficient acest mesaj încurajator: noi suntem mântuiți 
prin credință (Ioan 3:16; Fapte 16:31 și altele). Trăsătura principală a cre-
dinței biblice este încrederea. Oricine se încrede în Isus se va încredința Lui. 
Asta înseamnă că noi suntem mântuiți pentru că ne încredințăm pe noi înșine 
lui Dumnezeu prin Isus Hristos. Predarea noastră plină de încredere este un 
semn clar, vizibil al adevăratei credințe. 

Predarea deplină este cheia care duce spre mântuire, spre nașterea 
din nou, spre biruința asupra păcatului și ispitei și spre plinătatea Duhului  
Sfânt.1

„Aceia care Îl cred pe Hristos pe cuvânt și predau ființa și viața lor purtării 
Sale de grijă, ca El să îi conducă, vor afla pace și liniște. Nimic din lume nu 
poate să-i întristeze când Isus îi înveselește cu prezența Sa. În supunere desă-
vârșită, este odihnă desăvârșită.”2 Duhul Sfânt este darul minunat pe care Isus 
L-a dat ucenicilor Săi. Dumnezeu nu ar fi putut dărui mai mult de atât. Duhul 
Sfânt este darul care aduce cu Sine toate celelalte daruri. „Dar, ca oricare altă 
făgăduință, și aceasta este dată în mod condiționat. Sunt mulți care cred și 
mărturisesc că au încredere în făgăduința Domnului; ei vorbesc despre Hris-

1  Garrie F. Williams, How to Be Filled With the Holy Spirit and Know It, versiunea germană (Lüne-
burg, 2007), p. 78.
2  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 331.
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tos și despre Duhul Sfânt și, cu toate acestea, n-au niciun folos. Ei nu-și supun 
sufletul pentru a fi îndrumat și călăuzit de puterile cerești.”3

Primirea darului este strâns legată de anumite condiții. Adesea vorbim 
despre Hristos și despre Duhul Sfânt, și totuși nu primim binecuvântarea. De 
ce? Noi nu ne predăm cu totul Lui, astfel încât să putem fi călăuziți și îndru-
mați de El. Mulți nu s-au predat pe ei înșiși lui Dumnezeu – adesea din ne-
știință –, ci mai degrabă au ales să își ia viața în propriile mâini. Acesta poate 
fi motivul pentru marea lipsă a Duhului Sfânt. „Credincioșia în lucrurile mici 
este dovada pregătirii pentru răspunderi mai mari...”

„[Când nu face astfel], el nu câștigă har, puterea și tăria de caracter care se 
obțin prin predarea fără rezerve.”4 

EXPERIENȚA PREDĂRII MELE
Eu eram un om de afaceri în vârstă de treizeci și șase de ani când un prieten, 
pastor, a trecut în neființă în mod neașteptat. Acest lucru a dat naștere unei 
întrebări în mintea mea: Cum ar fi dacă Dumnezeu m-ar chema pe mine să 
fiu pastor? Nu îmi doream deloc acest lucru. Timp de o săptămână, în sinea 
mea s-a dat o luptă cruntă. Am negociat cu Dumnezeu dimineața, la amiază 
și seara. De fiecare dată Îi explicam că nu îmi doream să devin pastor și Îi 
spuneam ce aș putea face în schimb. După o săptămână m-am văzut nevoit 
să recunosc că parcă Dumnezeu nu a luat seama la obiecțiile mele. În timp ce 
îngenuncheam lângă patul meu după ce mi-am epuizat toate argumentele, 
un gând tăcut mi-a cuprins mintea: Dumnezeu te iubește! Și mi-am zis: Da, 
cred acest lucru.

După câteva minute, încrederea în dragostea lui Dumnezeu m-a condus la 
o predare deplină în mâna Domnului. După aceea, în sufletul meu era pace. 
De fapt, după un an și jumătate, Dumnezeu m-a chemat să fiu pastor. Și astăzi 
Îi sunt foarte recunoscător pentru acest lucru. Dragostea și înțelepciunea Sa 
infinită mi-au arătat o cale cu totul diferită de ceea ce aveam eu în minte. 
Privind în urmă, acum văd foarte clar că această predare mi-a adus multe 
binecuvântări în viața mea. Dumnezeu m-a condus pe cea mai bună cale. 

DE CE SĂ MĂ PREDAU? 
Termenul „predare” este explicat foarte clar în cartea Calea către Hristos: 

„Dumnezeu dorește să ne vindece și să ne elibereze. Dar pentru că aceasta 

3  Idem, p. 672. 
4  Ellen G. White, Profeți și regi, pp. 218, 219. 
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cere o transformare completă, o reînnoire a întregii noastre naturi, trebuie să 
ne supunem pe deplin lui Dumnezeu...

... El așază înaintea noastră binecuvântările cele mai înalte la care dorește 
să ajungem prin harul Său. El ne invită să ne predăm cu totul Lui, ca să poată 
lucra în noi, după toată voința Sa. Rămâne ca noi să alegem dacă dorim să 
fim liberi de robia păcatului și să ne bucurăm de glorioasa libertate a fiilor lui 
Dumnezeu.”5

Predarea noastră în mâna lui Dumnezeu aduce o binecuvântare imensă. El 
ne invită să ne predăm Lui deoarece El dorește să ne vindece și să ne elibe-
reze. Din ce? 

„Orice om care refuză să se predea lui Dumnezeu este sub controlul unei 
alte puteri. El nu-și aparține. El poate vorbi despre libertate, dar este în cea 
mai dezgustătoare robie. Lui nu i se îngăduie să vadă frumusețea adevărului, 
deoarece mintea lui este sub stăpânirea lui Satana. În timp ce, cu îngâmfare, 
se mângâie cu ideea că urmează hotărârile propriei judecăți, el ascultă de 
voința domnului întunericului. Hristos a venit pentru a sfărâma cătușele care 
țin sufletul în robia păcatului. «Dacă Fiul vă va face slobozi, veți fi cu adevărat 
slobozi.» «Legea Duhului de viață în Hristos Isus m-a izbăvit de legea păcatu-
lui și a morții» (Rom. 8:2).”6

„Legea Duhului de viață este puterea dătătoare de viață a Duhului Sfânt... 
Duhul aduce viață și libertate, în contrast cu legea păcatului, care aduce doar 
moarte și condamnare.”7

Când Îi permitem lui Isus să ne călăuzească viața, atunci El ne poate elibera 
de sub tirania eului (invidie, ranchiună, ceartă, lăcomie, dependență, mânie, 
mândrie, vanitate, descurajare, complexe de inferioritate și așa mai departe). 
„În schimbarea care are loc atunci când omul se predă lui Hristos se află sim-
țământul celei mai înalte libertăți.8 Nu uita: fiecare ființă este cea mai mare 
problemă a lui sau a ei. Tu ești cea mai mare problemă a ta. Doar Dumnezeu 
poate să ne conducă spre adevărata libertate. 

Dar olarul poate lucra doar cu lutul care este în mâna lui. Tocmai de aceea 
noi ne predăm lui Dumnezeu. În acest mod, Dumnezeu dorește să ne elibere-
ze de puterea păcatului și să ne dea călăuzire și protecție divină. 

„Dumnezeu dorește să ne vindece și să ne elibereze. Dar pentru că aceasta 
cere o transformare completă, o reînnoire a întregii noastre naturi, trebuie să 

5  Ellen G. White, Calea către Hristos, pp. 43, 44.
6  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 466. 
7  Comentarii biblice AZȘ, vol. 6, p. 560 (la Rom. 8:2). 
8  Ellen. G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 466.
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ne supunem pe deplin lui Dumnezeu.”9 „Predarea tuturor puterilor noastre 
lui Dumnezeu simplifică foarte mult problema vieții. Astfel sunt slăbite și re-
zolvate o mie de lupte cu pasiunile inimii firești.”10

CE SPUNE BIBLIA DESPRE PREDARE? 
Romani 6:13 ne spune: „Să nu mai dați în stăpânirea păcatului mădularele 

voastre, ca niște unelte ale nelegiuirii, ci dați-vă pe voi înșivă lui Dumnezeu, ca 
vii, din morți cum erați, și dați lui Dumnezeu mădularele voastre, ca pe niște 
unelte ale neprihănirii.” Conform acestui verset, predarea înseamnă supune-
rea noastră lui Dumnezeu și punerea la dispoziția Lui. 

Hanna W. Smith, autoare creștină, comentează acest verset astfel: „A pre-
da ceva înseamnă a înmâna ceva, dar și a da ceva în posesia și administrarea 
altcuiva. A ne preda pe noi înșine Domnului înseamnă același lucru. După 
aceea, Domnul are puterea de control și stăpânirea asupra noastră. Acest 
lucru înseamnă a renunța la noi înșine și a ne preda eul.”11

Romani 12:1 spune: „Vă îndemn, dar, fraților, pentru îndurarea lui Dumne-
zeu, să aduceți trupurile voastre ca o jertfă vie, sfântă, plăcută lui Dumnezeu: 
aceasta va fi din partea voastră o slujbă duhovnicească.” Ce motiv ne prezintă 
acest verset pentru a ne preda viața lui Dumnezeu? „Îndurarea lui Dumne-
zeu.” Predarea este răspunsul nostru la îndurarea lui Dumnezeu, la dragostea 
lui Dumnezeu. 

A ne preda înseamnă a ne pune cu totul în mâna lui Dumnezeu, a fi la dis-
poziția Lui, a ne da viața Lui ca o jertfă, nu ca arderea unei jertfe din Vechiul 
Testament, ci ca o jertfă vie, care trăiește pentru El din momentul predării. 

Când privesc în urmă la viața mea, pot spune că înainte de a mă preda 
credeam că predarea era un sacrificiu. După aceea, mi-am dat seama că nu 
era un sacrificiu, ci mai degrabă o binecuvântare infinită. 

Johannes Mager comentează astfel: „Predarea, abandonarea, supunerea, 
a fi cu totul la dispoziția lui Dumnezeu – aceștia sunt termeni serioși, dar 
înălțători. Predarea nu are nimic de-a face cu emoțiile sau starea de spirit. 
Predare înseamnă a ne da pe noi înșine Celui pe care Îl iubim.”12

În 2 Corinteni 5:15 vedem care este rezultatul predării: „Și El a murit pen-
tru toți, pentru ca cei ce trăiesc să nu mai trăiască pentru ei înșiși, ci pentru 

9  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 43.
10  Ellen G. White, My Life Today, p. 6. 
11  Hanna W. Smith, Christsein täglich (To Be a Christian Daily) (Asslar, 1994), p. 38. 
12  Johannes Mager, Unser größtes Bedürfnis, (Lüneburg, 2011), S. 47, 48. 
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Cel ce a murit și a înviat pentru ei.” Predarea înseamnă a trăi pentru Isus. 
A trăi pentru Isus nu înseamnă doar a-I sluji cu normă întreagă, ci mai 

degrabă „orice faceți, cu cuvântul sau cu fapta, să faceți totul în Numele Dom-
nului Isus și mulțumiți, prin El, lui Dumnezeu Tatăl” (Col. 3:17). 

Charles T. Studd a spus: „Dacă Isus Hristos este Dumnezeu și a murit pen-
tru mine, atunci niciun sacrificiu pe care eu îl fac pentru El nu este prea ma-
re.”13 Acest om a pus în practică ceea ce a spus. El era un atlet de seamă în 
Anglia. Când a devenit creștin, el a renunțat la carieră, și-a donat milioanele 
unei societăți misionare și s-a dus în China ca misionar, mai apoi în India și 
în cele din urmă în Africa. Societatea misionară pe care a fondat-o este încă 
activă cu 1 800 de misionari în întreaga lume. El și-a predat viața lui Isus. 

ISUS S-A DAT PE SINE PENTRU NOI ȘI NOUĂ
Nu ar trebui să trecem cu vederea un lucru esențial. Predarea nu vine doar 

dintr-o direcție. Isus S-a predat mai întâi nouă. El ne-a dat tot ce putea Dum-
nezeu să ne dea și El ne invită să dăm tot ce putem da. Adică totul pentru tot. 
Dar există o mare diferență între totul lui Dumnezeu și totul meu. Chiar și așa, 
nimeni nu poate dărui nici mai mult, nici mai puțin decât totul.
 Predarea duce la o relație minunată cu Isus și Tatăl. (Tu vei rămâne în El – 

Ioan 14:23; Isus Ți se va descoperi – Ioan 14:21).
 Prin predare, noi putem ajunge să cunoaștem adevărul. (Ioan 7:17 – 

„Dacă vrea cineva să facă voia Lui, va ajunge să cunoască...”)
 Prin predare, noi căpătăm o mare putere în rugăciune. (1 Ioan 3:22 – „Ori-

ce vom cere, vom primi.”)
 Predarea este calea spre bucuria desăvârșită. (Ioan 15:11 – „Pentru ca bu-

curia să fie deplină.”)
 Predarea este cheia spre o viață din belșug. (Ioan 10:10; Efeseni 3:19.) 
 Predarea este temelia pe care apoi Dumnezeu să poată lucra prin viața 

mea. (Ioan 7:38 – râuri de apă vie; Ioan 14:12 – lucrări mai mari; Ioan 
15:4,5 – mult rod.)

 Satana nu mai are acces la cei care sunt predați lui Dumnezeu. (1 Ioan 
5:18 – cel rău nu îl atinge, decât cu permisiunea lui Dumnezeu, cum a fost 
în cazul lui Iov. Toate lucrurile lucrează spre bine și niciodată nu vor fi pes-
te puterea noastră de a suporta.)

13  Norman B. Grubb, Charles Studd, Kein Opfer zu groß, „Introduction.”
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CINCI NIVELURI ALE PREDĂRII
Un autor vorbește despre cinci niveluri ale predării: 

 A da bani este cel mai de jos nivel al predării.
 Următorul nivel este predarea timpului. 
 Apoi vine predarea puterii și aptitudinilor noastre, a slujirii noastre. 
 După aceea, predarea tuturor temerilor și speranțelor, care includ tot 

ceea ce am menționat mai înainte. 
 Predarea întregii noastre ființe, care înseamnă predarea totală a voinței și 

vieții lui Isus.14 Ultimul punct descrie predarea adevărată. 
Este minunat atunci când ne predăm pe noi înșine Tatălui nostru ceresc, 

deoarece ne încredem în dragostea Lui și nu lăsăm lucrurile să ajungă atât de 
departe ca în cazul fiului rătăcitor din pilda lui Isus. El a cedat când a ajuns 
în punctul cel mai de jos al vieții sale și doar atunci a hotărât să se întoarcă 
acasă. Când se apropia de casa părinților, tatăl lui i-a ieșit în întâmpinare și l-a 
strâns în brațe. El l-a acceptat pe deplin ca fiul lui. Doar atunci a înțeles fiul 
clar dragostea tatălui său. Acest lucru a transformat cedarea lui într-o predare 
din dragoste. 

UN INCIDENT TRAGIC
Incidentul relatat în continuare s-a petrecut în Franța și ne ajută să ilus-

trăm un lucru: soția unui francez bogat și-a încredințat secretul altcuiva. Ea 
purta la ea, în mână, o sticlă cu otravă. Planul ei era să își ia viața din cauza 
problemelor în căsătorie. Ea a spus: „Tocmai ieri m-am plâns soțului meu, dar 
el a răspuns surprins și uimit: «Ce altceva mai vrei? Ai carnetul meu de cecuri 
[adică avea la dispoziție banii lui], casa mea este a ta, mănânci la masa mea. 
Tot ceea ce poate oferi prosperitatea și statusul social îți aparține, și totuși te 
plângi?» Eu i-am spus: «Eu vreau inima ta, vreau să mă iubești.» El a excla-
mat: «Inima mea nu o poți avea. Știi că ea aparține altei femei. Tot ce am este 
al tău, dar inima mea, dragostea mea, este imposibil să mi le ceri.»”15

Nicio persoană care iubește pe altcineva nu ar fi mulțumită cu un astfel de 
răspuns. Femeii nu îi păsa câte averi avea soțul ei. Ceea ce conta pentru ea 
era el, ca om. 

„Domnul nostru nu Își dorește ceva de la mine. El mă dorește pe mine. 
Isus nu Își dorește o parte din timpul sau averile mele, nici din talentele sau 

14  Dean M. Kelley, „How Adventism Can Stop Growing,” Ministry, februarie 1983, p. 4. 
15  Oswald Smith, The Man God Uses (New York: The Christian Alliance Publishing Company, 1925). 
p. 26. 
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aptitudinile mele.”16 El mă dorește pe mine, pentru că El mă iubește și do rește 
să mă facă fericit. 

Noi trebuie să ne predăm pe noi înșine; noi trebuie să predăm eul nostru 
cu tot ce avem și suntem. Noi trebuie să ne predăm pe noi grijii, conducerii, 
îndrumării și voii lui Dumnezeu. Aceasta este slujba duhovnicească la care ne 
cheamă Romani 12:1. 

Când Cuvântul lui Dumnezeu vorbește despre predarea deplină, „o slujbă 
duhovnicească (engl. „o slujbă înțeleaptă)” poate doar să însemne că preda-
rea noastră lui Dumnezeu este cel mai duhovnicesc lucru pe care îl putem 
face. Ce altceva ar fi mai înțelept decât să ne punem cazul nostru în mâna 
unui medic iscusit atunci când suntem bolnavi? Ce altceva ar fi mai înțelept 
decât să ne încredințăm pe noi înșine unui ghid priceput atunci când rătăcim?

Predarea deplină nu este o pierdere, ci mai degrabă o mare realizare. În 
comparație cu Dumnezeu, eu sunt sărac, nebun și neajutorat. Nu ar fi mai 
bine să mă pun în mâna lui Dumnezeu? Ar trebui să mă încredințez Celui care 
m-a creat, care Și-a dorit să exist, care mă iubește și care poate purta de grijă 
tuturor nevoilor mele. Prin predarea noastră, dragostea infinită a lui Dum-
nezeu și puterea Sa sunt de partea mea. Aceasta înseamnă să duci o viață 
condusă de Dumnezeu.

Predarea noastră deplină este începutul unei vieți mai îmbelșugate (Ioan 
10:10) pe care Isus dorește să ne-o dea. Această predare ne aduce și biruință 
asupra răului, așa cum spune Apocalipsa 12:11: „Ei l-au biruit [1] prin sângele 
Mielului și [2] prin cuvântul mărturisirii lor, și [3] nu și-au iubit viața chiar 
până la moarte.” Astfel, vedem că predarea deplină este necesară pentru a bi-
rui păcatul și pe Satana, și acesta este cel mai bun lucru pe care îl putem face. 

În Parabolele Domnului Hristos citim următoarele: „Nimeni să nu spună: 
eu nu pot să-mi corectez defectele de caracter. Dacă ajungi cumva la această 
hotărâre, atunci, cu siguranță vei da greș în a obține viața veșnică. Imposibili-
tatea, obstacolul, stă în lipsa voinței tale. Dacă nu vrei, nu vei birui. Adevărata 
dificultate stă, de fapt, în stricăciunea unei inimi nesfințite și în refuzul de a 
se supune controlului lui Dumnezeu.”17 „Lui Isus, care S-a golit pe Sine pentru 
mântuirea omenirii pierdute, I S-a dat Duhul Sfânt fără măsură. Tot astfel, el 
va fi dat oricărui urmaș al lui Hristos atunci când toată inima este predată 
pentru ca Isus să locuiască în ea.”18

16  Johannes Mager, Unser größtes Bedürfnis, (Lüneburg, 2011), S. 48.
17  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 331. 
18  Ellen G. White, Cugetări de pe Muntele Fericirilor, p. 20. 
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Observăm că:
 Duhul Sfânt a sălășluit în Isus fără măsură.
 El dorește ca noi să trăim în deplină predare, astfel încât Duhul Sfânt  

să poată locui în noi în aceeași măsură.
 Din acest motiv, Isus a dat porunca: „Fiți plini de Duh.” În textul original,  

în greacă înseamnă: „Lăsați-vă umpluți continuu și în mod repetat cu  
Duhul Sfânt” (vezi Efeseni 5:18). 

 Obiectivul Său este ca noi să avem viață din belșug (vezi Ioan 10:10;  
Col. 2:10). 

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Care este condiția divină pentru primirea Duhului Sfânt? 
2. Ce înseamnă predare deplină și ce efect are?
3. Predarea deplină este o cheie? Ce binecuvântări pot primi doar dacă mă 

predau?
4. Care sunt cele cinci niveluri ale predării? Doar unul sigur reprezintă cu 

adevărat predarea. Care dintre ele? Gândește-te la predare. 

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Să înțelegi mai bine ce înseamnă să fii mântuit prin credință.
2. Mulțumește-i lui Dumnezeu pentru binecuvântările predării pe care 

deja le-ai simțit.
3. Roagă-te ca Duhul Sfânt să te călăuzească pe calea vieții și în toate de-

ciziile pe care le iei.
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C A P I T O L U L  2  –  P A R T E A  A  2 - A

PREDĂ-TE LUI ISUS!

Ce ne poate împiedica să ne predăm lui Isus?
A ne preda lui Dumnezeu înseamnă  

că trebuie să renunțăm la voința noastră?

Pentru mine, bariera în fața predării era preocuparea mea pentru locul de 
muncă. Mai exact, eram îngrijorat că, după ce mă predau, Dumnezeu mă va 
chema să fiu pastor. 

Edwin Orr s-a confruntat cu diverse obstacole. Acest lucru i-a fost clar încă 
din tinerețe. El spune: 

A trebuit să mă predau Domnului pe deplin... Pentru prima dată în viața 
mea mi-am dat seama că Dumnezeu îmi vorbea. Duhul Sfânt a vorbit ini-
mii mele. I-am spus Domnului că eram dispus să Îi predau Lui totul. Glasul 
din mintea mea a întrebat: „Dar cum rămâne cu păcatele tale preferate?”...  
Le-am mărturisit și am promis să nu le mai repet niciodată. Glasul din mintea 
mea a întrebat din nou: „Dar voința ta?” Aceasta a fost o surpriză totală pen-
tru mine. ... Așa că I-am spus Domnului: Sunt gata să merg oriunde dorești 
să merg sau să rămân acasă... Apoi, Duhul lui Dumnezeu mi-a vorbit despre 
un idol pe care îl prețuiam mult în viața mea. Era o fată pe care o iubeam ne-
spus de mult. Domnul m-a întrebat dacă aș fi dispus să renunț la această fată 
dacă El mi-ar fi cerut. Dintr-odată mi-am dat seama că voința mea înălțase o 
barieră în acest punct. Nu îmi doream să fac un sacrificiu atât de mare... În 
acel moment, Duhul Sfânt a încetat să îmi mai vorbească. Dintr-odată parcă 
în inima mea era un gol alarmant. Curând mi-am dat seama de acest lucru și 
atunci din nou am început să simt nevoia de a fi umplut cu Duhul Sfânt. De 
această dată m-am predat pe deplin Domnului. Eram gata să renunț chiar 
și la această parte din viața mea pentru El. Inima mea a fost umplută cu o 
dragoste de nedescris, cu bucurie și putere. Pentru prima dată în viața mea 
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am simțit că Îl cunoșteam cu adevărat pe Dumnezeul și Mântuitorul meu și că 
religia, creștinismul, era mai mult decât o doctrină sau o filozofie.1

Dumnezeu a făcut lucruri mari prin viața lui Edwin Orr.
În cazul meu, obstacolul a fost locul de muncă, pentru Edwin Orr era o 

fată. Oricare ar fi obstacolul pentru tine, dacă încă nu te-ai predat pe deplin 
Domnului, așază-te pe tine și problemele tale în mâna Lui. Domnul te va bi-
necuvânta din plin. 

DUMNEZEU NE RESPECTĂ DECIZIILE
Dacă ai fi atotștiutor, ai alege aceeași cale pe care dorește Dumnezeu să te că-
lăuzească. Putem da la o parte orice temere și rezervă atunci când ne predăm 
pe deplin Dumnezeului dragostei infinite.

Dumnezeu nu va acționa împotriva libertății de alegere a omului. Dumne-
zeul nostru minunat ne respectă personalitatea. Libertatea este unul dintre 
cele mai prețioase daruri pe care ni le-a dat Dumnezeu. Tocmai de aceea El 
așteaptă să aibă consimțământul nostru și acționează doar dacă noi Îi cerem. 
Libertatea este o prerogativă divină. Dragostea se poate dezvolta doar în li-
bertate. 

PREDAREA ÎNSEAMNĂ CĂ TREBUIE SĂ RENUNȚĂM  
LA VOINȚA NOASTRĂ?

Nu ne pierdem cu totul pe noi înșine atunci când ne predăm lui Dumnezeu? 
Devenim niște marionete pe care Dumnezeu le mânuiește? NU!

De ce nu? Deoarece, predându-ne pe deplin lui Dumnezeu, noi înlocuim 
voința noastră nesăbuită, neîndrumată, neștiutoare și imatură cu voia desă-
vârșită, uimitoare și plină de înțelepciune a lui Dumnezeu. Noi ne punem pe 
noi înșine sub îndrumarea divină.

Nu este nevoie să renunțăm la voința noastră, ci la a o folosi incorect. Voia 
la care trebuie să renunțăm este aceea care diferă de voia lui Dumnezeu. 
Adică la a ne exercita încăpățânarea noastră.

Ellen White scria următoarele: „Poate spui: «Nu mai pot avea calea mea 
și nu mai pot acționa cum vreau?» Nu, nu mai poți avea calea ta și să intri în 
Împărăția cerurilor. Acolo nu va exista «calea mea». Nicio cale omenească 
nu își va găsi locul în Împărăția cerurilor. Căile noastre trebuie să se piardă în 
căile Domnului”2 (vezi și Isaia 53:6). 

1  J. Edwin Orr, Volle Hingabe (Predare totală) (Kassel, 1965), S. 108ff., scurtat.
2  Ellen G. White, The Review and Herald, 23 februarie 1892. 

Rămâi în Isus_2022.indd   37Rămâi în Isus_2022.indd   37 6/17/2022   9:04:16 AM6/17/2022   9:04:16 AM



38 CAPITOLUL 2 – PARTEA A 2-A         PREDĂ-TE LUI ISUS!

Oricine refuză să fie călăuzit de Dumnezeu și de Cuvântul Său trăiește 
bazându-se pe mintea sa limitată în loc să depindă de „îndrumarea divină”. 
„Când voința noastră este în armonie cu voia lui Dumnezeu, ea rămâne nea-
tinsă; de fapt, chiar ar fi greșit să renunți la ea.”3

„Pe măsură ce voința omului cooperează cu voia lui Dumnezeu, ea devine 
omnipotentă. Orice trebuie făcut la porunca Sa poate fi împlinit prin pute-
rea Sa. Toate cerințele Sale sunt pline de putere.”4 Când ne lăsăm călăuziți 
de Duhul Sfânt, atunci nu suntem strâmtorați sau limitați. Din contră, trăim 
în libertate deplină. În 2 Corinteni 3:17 citim: „…unde este Duhul Domnului, 
acolo este slobozenia.”5

ALTE BINECUVÂNTĂRI CARE VIN ÎN URMA PREDĂRII
Cel care se va preda cu totul lui Dumnezeu va fi călăuzit de mâna divină. 
Acesta poate să fie un om simplu și, în aparență, neînzestrat cu daruri; totuși, 
dacă, cu inimă iubitoare și încrezătoare, el ascultă de înștiințarea voinței lui 
Dumnezeu, atunci puterile lui vor fi curățite, înnobilate, înviorate și însușirile 
lui se vor înmulți. Tezaurizând învățăturile înțelepciunii divine, el va primi o 
însărcinare sfântă; va fi făcut în stare să fie o cinste pentru Dumnezeu și o 
binecuvântare pentru lume. „Descoperirea cuvintelor Tale dă lumină, dă pri-
cepere celor fără răutate” (Ps. 119:130). 

„Astăzi sunt mulți tot atât de neștiutori în ceea ce privește lucrarea Duhu-
lui Sfânt asupra inimii cum fuseseră credincioșii aceia din Efes; totuși, niciun 
alt adevăr nu este învățat mai clar în Cuvântul lui Dumnezeu decât acesta.”6

VIAȚA SUB CĂLĂUZIRE DIVINĂ
Dar Proverbele 3:5,6 nu contrazice acest lucru? Acolo spune: „Încrede-te în 
Domnul din toată inima ta și nu te bizui pe înțelepciunea ta! Recunoaște-L în 
toate căile tale, și El îți va netezi cărările.”

Mulți cred că aici vrea să spună că trebuie să îți deconectezi mintea sau 
să o lași deoparte, să oprești capacitatea de a raționa. Nici că se poate mai 
greșit. Dumnezeu dorește ca noi să ne folosim rațiunea. El ne invită să ne 
conectăm rațiunea la rațiunea Sa infinită.

Oare nu I-a dat Dumnezeu lui Daniel și tovarășilor lui, care au ascultat din 
toată inima în lucrurile mici și în cele mari, o inteligență de zece ori mai mare? 

3  H. W. Smith, Christsein täglich (A fi creștin zilnic), S. 72. 
4  Ellen G. White, Christian Service, p. 258. 
5  David Wolkwitz, Der Weg zu einer kraftvollen Erweckung (NRW-Vereinigung), S. 25. 
6  Ellen G. White, Faptele apostolilor, pp. 283, 284. 
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Dumnezeu dorește să maximizeze potențialul minții noastre și în același timp 
să o conecteze la mintea Sa infinită. 

Am putea face o paralelă cu a conduce o mașină cu navigație. Trebuie să 
îmi folosesc întreaga rațiune pentru a conduce, dar ar fi înțelept să mă încred 
în GPS pentru îndrumare, limită de viteză, atenționări cu privire la blocaje în 
trafic, ocoliri, cea mai bună cale de a ajunge la destinație sau cât mai am până 
la destinație. Îmi amintesc foarte bine că am împrumutat un dispozitiv de 
navigație pentru a-l testa când a fost nevoie să ajung la o înmormântare într-o 
zonă a orașului München care îmi era necunoscută. GPS-ul și-a făcut treaba și 
astfel am putut ajunge la destinație fără probleme. 

Încrede-te în Dumnezeu, în instrucțiunile Sale, în standardele și în sfaturile 
Sale și pornește pe cale călăuzit de navigația divină. 

ÎNDOIALĂ CU PRIVIRE LA INSTRUMENTE
În timpul celui de-al Doilea Război Mondial, un avion britanic a decolat din 
Sicilia și se îndrepta spre Africa de Nord. Deoarece toate aeroporturile aveau 
întreruperi de emisie, piloții trebuiau să se bizuie doar pe instrumentele lor. 
Deși nu zburaseră atât cât preconizaseră ca timp, instrumentele arătau că 
ajunseseră la destinație. Au crezut că este imposibil, așa că piloții și-au con-
tinuat zborul.

Doar după ce au înaintat destul de mult deasupra Saharei și-au dat sea-
ma de greșeala făcută. Au rămas fără combustibil și a trebuit să aterizeze de 
urgență în deșert. Pentru că nu aveau suficientă apă la bord, întregul echipaj 
a murit în cele din urmă de sete. Mai târziu, când a fost descoperită aerona-
va, salvatorii au observat că toate instrumentele erau în stare perfectă de 
funcționare. Avionul a zburat pe un curent mai puternic și astfel a ajuns la 
destinație mai repede decât de obicei. Totuși, piloții s-au încrezut mai mult în 
calculele lor decât în instrumente, lucru care s-a dovedit a fi fatal. Ei au luat 
o hotărâre și, din nefericire, a fost hotărârea greșită.7 Noi ne putem bizui pe 
călăuzirea lui Dumnezeu. Este mai bine să te încrezi în Cuvântul lui Dumnezeu 
decât în bănuielile tale.

OAMENI CU COLOANĂ VERTEBRALĂ
A ne preda lui Isus Hristos nu înseamnă că vom avea o voință slabă; din con-
tră, vom avea coloană vertebrală, ne vom apăra punctul de vedere cu înțe-
lepciune și politețe.

7  Aller Diener (Berna, Diviziunea Euro-Africa, 1983) II/III, S. 142. 
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Gândiți-vă la Daniel și tovarășii lui. Ca tineri, ei au dovedit că au avut tărie 
de caracter și au fost loiali lui Dumnezeu când au fost testați în alimentație, 
lucru pe care îl citim în Daniel 1. Sau gândiți-vă la decizia lor extraordinară 
în fața cuptorului încins, lucru menționat în capitolul 3, când erau la vârstă 
adultă. Apoi gândiți-vă la atitudinea lui Daniel, ca bărbat în vârstă, când a fost 
aruncat în groapa cu lei, relatare pe care o găsim în capitolul 6. 

STIMA DE SINE SAU STIMA PRIN HRISTOS
Oricine se predă lui Hristos nu trebuie să își facă griji pentru stima de sine, 
deoarece el va avea o valoare și mai mare prin Hristos. 

În Divina vindecare citim: „Mulți care sunt apți să înfăptuiască o lucrare 
excelentă realizează puțin pentru că încearcă puțin. Mii trec prin viață ca și 
cum n-ar avea niciun obiectiv mare pentru care să trăiască, niciun standard 
înalt pe care să-l atingă. Un motiv pentru aceasta este prețul scăzut pe care-l 
pun pe ei înșiși. Hristos a plătit un preț infinit pentru noi și dorește să ne 
evaluăm conform prețului plătit.”8 O soră mi-a împărtășit următoarele după 
ce a început să trăiască în Duhul Sfânt: „Mi-am găsit stima de sine în Hristos.”

CONSILIERE DIN CAUZA PROBLEMELOR CU PREDAREA
Un soldat tânăr s-a programat la o ședință de consiliere cu un pastor, deoare-
ce își dorea să fie umplut de Duhul Sfânt și se lupta cu acest lucru. Pastorul l-a 
întrebat: „Ți-ai predat pe deplin voia ta lui Dumnezeu?”

„Cred că nu pe deplin.”
„Ei bine”, i-a răspuns pastorul, „este inutil să te rogi pentru Duhul Sfânt 

înainte ca să îți fi predat pe deplin voia ta lui Dumnezeu. Nu ai vrea să o predai 
Domnului chiar acum?”

„Nu pot”, i-a răspuns tânărul.
„Ești dispus să Îl lași pe Dumnezeu să facă acest lucru pentru tine?”
„Da”, a fost răspunsul lui.
„Atunci cere-I Domnului aceasta chiar acum.”
Tânărul a înălțat următoarea rugăciune: „Doamne, golește-mă de eul meu. 

Ajută-mă să mă predau pe deplin voii Tale. Fă Tu ca voia mea să dispară.  
Te-am rugat în numele lui Isus.”

Apoi pastorul l-a întrebat: „S-a înfăptuit?”
„Trebuie”, a răspuns el. „I-am cerut Domnului ceva după voia Lui și știu 

că rugăciunea mea a fost auzită și că am primit ceea ce am cerut (1 Ioan 

8  Ellen G. White, Divina vindecare, p. 498. 
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5:14,15). Da, s-a întâmplat. Voința mea a fost predată.”9 Apoi s-a rugat pentru 
Duhul Sfânt și L-a primit. Este minunat că Tatăl nostru iubitor este dornic să 
creeze și să împlinească în noi condițiile atunci când Îi cerem. 

Putem învăța două lucruri din rugăciunea acestui tânăr. Primul lucru: tână-
rul era deja obișnuit cu rugăciunea pe baza făgăduințelor. În rugăciunea lui, el 
și-a pus încrederea în făgăduințele Domnului, că rugăciunile înălțate conform 
cu voia Sa vor primi răspuns chiar în momentul în care au fost rostite. Al doi-
lea lucru: tânărul a hotărât să accepte ajutorul lui Dumnezeu în a se preda. 

VIAȚA ESTE CONDUSĂ DE DECIZII
Ar trebui să știm că abilitatea de a lua decizii libere este autoritatea călăuzi-
toare în viața noastră. Vreau să vă dau un exemplu pentru a explica mai bine 
sensul complet al acestei abilități.

Carena transatlanticului cu pasageri Regina Elizabbeta cântărește de 1 300 
de ori mai mult decât cârma navei. Deci cârma poate să dirijeze o carenă de 
1 300 de ori mai mare decât ea. Cârma din viața noastră este capacitatea 
noastră de a lua hotărâri. Dacă noi hotărâm să ne predăm pe noi înșine voii lui 
Dumnezeu, atunci El pune la dispoziția noastră tot ajutorul necesar. 

PROVOCĂRI
În privința predării noastre lui Hristos, decizia cu care ne confruntăm este să 
trăim pentru noi înșine sau să trăim pentru Dumnezeu. Fiecare om, dar în 
special tinerii, trebuie să se întrebe dacă eul ar trebui să îi controleze viața 
sau dacă dorește să Îi slujească lui Dumnezeu. Bunurile materiale și plăcerile 
senzuale pot oferi o iluzie a fericirii, dar aceste lucruri nu aduc o satisfacție 
reală – întotdeauna ne dorim mai mult. „Cu cât are mai mult, cu atât vrea 
mai mult, nu încetează să se plângă” – așa spune un bine cunoscut proverb  
german. 

La sfârșit ne dăm seama că lucrurile au preluat controlul asupra noastră. 
O altă provocare pe care trebuie să o luăm în considerare este faptul că alți 

oameni care au o anume autoritate asupra vieții noastre, de exemplu fami-
lia, școala, biserica, firma sau societatea, așteaptă anumite lucruri din partea 
noastră, care sunt în contradicție cu așteptările lui Dumnezeu. Când ne pre-
dăm viața lui Isus, atunci vom avea puterea și curajul de a acorda prioritate 
așteptărilor lui Dumnezeu și vom putea să ne apărăm punctul de vedere cu 

9  R.A. Torrey, Der Heilige Geist-Sein Wesen und Wirken (Frankfurt: 1966), S. 151; (Duhul Sfânt – 
natura și lucrarea Sa). 
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înțelepciune și politețe (Vă rog citiți în Daniel 1:8 decizia lui Daniel; ajutorul 
repetat al lui Dumnezeu în v. 9, 14, 15, 17, 20.). 

ESTE SUFICIENT SĂ ÎMI PREDAU VIAȚA LUI DUMNEZEU  
O SINGURĂ DATĂ?

Începem printr-o predare fundamentală lui Isus Hristos în momentul conver-
tirii. Această predare, care se înfăptuiește prin rugăciune și după o instruire și 
convingere biblică adecvată, este sigilată prin botez și este validă pentru toată 
veșnicia. Cuvântul lui Dumnezeu numește această predare inițială legământul 
nostru cu Dumnezeu. 

Predarea zilnică este ceva puțin mai diferit. Deoarece adesea este numită 
dăruire, convertire sau consacrare, această expresie poate produce puțină 
confuzie. Pentru ca lucrurile să fie clare, eu o voi numi consacrare. Consacra-
rea zilnică (sau predarea, sau convertirea) înseamnă că astăzi vreau să trăiesc 
legământul inițial pe care l-am făcut cu Dumnezeu; vreau să iau poziție de 
partea legământului astăzi. Tocmai de aceea rugăciunea zilnică este de nepre-
țuit: „Doamne, astăzi mă predau Ție cu tot ce sunt și tot ce am.”

Biblia compară legământul nostru cu Hristos cu o căsătorie. Dacă rămân 
în acest legământ, atunci nu trebuie să îmi mai fac griji pentru nimic altceva. 
Dumnezeu poate să ne păzească de orice Îi este încredințat Lui. El întotdeau-
na Își ține Cuvântul dat. Niciodată nu va cere divorțul. 

Morris Venden comentează: „Evident, a te căsători nu înseamnă foarte 
mult dacă nu ai de gând să rămâi căsătorit. Și nu poți rămâne căsătorit dacă 
în primul rând nu te-ai căsătorit.”10

Pentru a păstra urmările pozitive ale predării noastre fundamentale, este 
necesar să rămânem în Isus. Tocmai de aceea Isus vorbește despre „a ră-
mâne” de nouă ori în Ioan 15, inclusiv, de exemplu, versetele 5 și 7: „Cine 
rămâne în Mine și în cine rămân Eu aduce mult rod; căci despărțiți de Mine 
nu puteți face nimic.” „Dacă rămâneți în Mine și dacă rămân în voi cuvintele 
Mele, cereți orice veți vrea, și vi se va da.”

Viața din belșug vine atunci când rămâi în Isus. Vom putea avea o viață din 
belșug doar prin părtășia cu El – o viață de bucurie, putere și biruință. Dum-
nezeu poate să facă lucruri mari în viața noastră. Când suntem acaparați de 
acest adevăr, el ne va revoluționa viața. 

10  Morris Venden, 95 Theses on Righteousness by Faith (Nampa, ID: Pacific Press Publishing Asso-
ciation, 2003), p. 133. 
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Aprinde flacăra: Provin dintr-un mediu adventist, așa că întotdeauna am 
fost interesat de religie. La vârsta de 13 ani am hotărât să primesc botezul. 
Totuși, viața mea spirituală a rămas monotonă, plictisitoare. În mine nu s-a 
aprins nicio scânteie. Dumnezeu mi-a dat ocazia de a călători în Statele Unite 
timp de un an. Am mers acolo doar pentru a învăța engleza și pentru a mă 
distra. Dar într-o seară, Duhul Sfânt m-a chemat și mi-a spus: „Mael, ești sigur 
că ești în locul potrivit?” După ce m-am întors din Statele Unite am vrut să 
merg în Suedia. Toate ușile păreau că sunt închise. Ajunsesem în cel mai de 
jos punct, nu știam ce să fac cu viața mea, până când un prieten mi-a dat car-
tea scrisă de Helmut Haubeil, Rămâi în Isus. În prima seară de citit nu m-am 
putut opri. Faimoasa voce a revenit. Seară după seară, când citeam, flacăra 
începea să se aprindă. Cu cât citeam mai mult, cu atât îmi dădeam seama 
tot mai mult de greșeala pe care o făceam – îmi lipsea Duhul Sfânt! După 
ce am citit cartea de câteva ori, nu am reușit să îmi dau seama cum va avea 
loc schimbarea. Dumnezeu știa răspunsul și, fără să îmi dau seama, vorbirea 
mea, părerile mele și atitudinea mea s-au transformat. Toate acestea erau 
doar lucrarea Duhului Sfânt care se oglindea în mine. Și dintr-odată, toate 
ușile, la nivel profesional, s-au deschis spre Franța. Pentru mine aceasta era 
intervenția lui Dumnezeu, dar tot a rămas în mine ceva ce îmi amintea de dez-
amăgirea de a nu merge în Suedia. Flacăra încă era acolo, dar nu mai ardea 
pe deplin. Helmut Haubeil a venit la Dammarie, Paris. Am mers și eu acolo 
vineri seara, sâmbătă dimineața și după-amiază, dar niciun răspuns. Cum să 
reaprind flacăra? 

Duminică dimineața a venit și răspunsul. Aceasta era ultima zi. Problema 
mea nu era predarea pe deplin față de voia lui Dumnezeu. Înțeleg că Duhul 
Sfânt mă chema constant, dar după ce am primit chemarea, era nevoie și să 
mă predau voii Sale și să renunț la eul personal. Fără această predare totală, 
Dumnezeu nu putea acționa prin noi, așa cum spune în Matei 6:33. Din acel 
moment am înțeles că această supunere este esențială în relația noastră cu 
Dumnezeu. Doar atunci poate străluci flacăra. (Maël L.R.)

SĂ NE RUGĂM:
„Tată, Îți mulțumim atât de mult că Tu dorești ca noi să ne predăm Ție pentru 
a putea fi binecuvântați. Împuternicește-ne Tu să ne simplificăm viața și să 
trăim în așa fel încât Tu să ne faci făpturi noi. Te rog ajută-mă zilnic să îmi pre-
dau viața Ție fără nicio restricție și să Te urmez în toate lucrurile prin puterea 
Ta. Amin.”

Rămâi în Isus_2022.indd   43Rămâi în Isus_2022.indd   43 6/17/2022   9:04:17 AM6/17/2022   9:04:17 AM



44 CAPITOLUL 2 – PARTEA A 2-A         PREDĂ-TE LUI ISUS!

FERICIRE PRIN DUHUL SFÂNT
„Domnul Isus acționează prin Duhul Sfânt; căci acesta este Reprezentantul 
Său. Prin El, Isus ne insuflă viață spirituală sufletului... Inima omenească nu va 
cunoaște niciodată fericirea până nu se supune pentru a fi modelată de Duhul 
lui Dumnezeu.” Ellen G. White, RH, 25 august 1896, par. 6. 

TINERII ȘI DUHUL SFÂNT

DEPARTAMENTUL DE TINERET AL CONFERINȚEI GENERALE
Rezultatul a fost absolut incredibil. Eu sunt secretară de tineret în Conferința 
South Queensland [12 200 de membri]. O tânără mi-a dat broșura Pași spre 
redeșteptare personală. Conținutul m-a dat pe spate. Am avut foarte multe 
experiențe. Am fost binecuvântați de această broșură. Am trimis 300 de bro-
șuri liderilor de tineret la întâlnirile cu liderii de tineret din conferința noastră. 
Rezultatul a fost absolut incredibil (A.v.R scurtat, #138). 

UN TÂNĂR DE 14 ANI ÎNVINGE DEPENDENȚA
Fiul meu de 14 ani a început să se roage pentru Duhul Sfânt și a devenit un 
băiat cu totul diferit. El și-a învins dependențele. Acum trăiește o viață de în-
vingător. Suntem atât de recunoscători lui Dumnezeu pentru modul în care a 
folosit această broșură, Pași spre redeșteptare personală, în viața fiului meu. 

Pastorul A, #77

PROBLEME REZOLVATE – BOTEZ
Fiul ei cel mic avea multe probleme cu biserica. Așa că ea s-a rugat în special 
pentru el în timpul celor 40 de zile de rugăciune cu un partener de rugăciune. 
Rezultatul a fost că fiul ei și-a schimbat viața și a început pregătirea pentru 
botez. 

I.G., #16

TÂNĂR DE 18 ANI – O VIAȚĂ SCHIMBATĂ
Unul din președinții noștri de conferință i-a dat o broșură fiului său de 18 ani. 
Acest lucru i-a schimbat viața. De aceea, tatăl a distribuit peste 200 de exem-
plare colegilor de școală de la liceul pe care îl frecventa fiul său.

C.H., #133
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„Scoală-te, luminează-te! Căci lumina ta vine...” Isaia 60:1

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Ce provocare se află în spatele invitației divine de a-mi preda viața?
2. Ce îl poate împiedica pe cineva să se predea? Dar pe tine?
3. Ce avantaje are o viață trăită sub călăuzire divină? 
4. Ce este esențial în a-mi păstra relația cu Hristos intactă și personală?
5. Care este un factor vital decisiv în viața ta?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Ca Dumnezeu să îți arate care sunt lucrurile care probabil că te împiedi-
că să te predai pe deplin. 

2. Ca Dumnezeu să îți dea înțelepciune și putere să îți folosești corect vo-
ința și să îi acorzi prioritatea potrivită în viața ta. 

3. Ca Dumnezeu să îți dea mai multă pricepere și ca voia ta să nu îți stea 
în cale.

4. Ca Dumnezeu să ne dea biruință împotriva ispitelor și păcatului.
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C A P I T O L U L  3  –  P A R T E A  1

ISUS RĂMÂNE ÎN TINE

Ce efect are „Hristos în mine” asupra vieții mele?  Realizarea supremă: să fiu cuprins de plinătatea lui Dumnezeu. 

RĂMÂI ÎN HRISTOS
„Religia înseamnă ca Hristos să rămână în inimă.”1

„Hristos locuiește în noi prin Duhul, iar Duhul lui Dumnezeu, primit în inimă 
prin credință, este începutul vieții veșnice.”2

Observați următoarele: 
 Hristos locuiește în noi prin Duhul Sfânt.
 Noi primim Duhul Sfânt prin credință.
 Acesta este începutul vieții veșnice. 

A ști că Isus dorește să trăiască în mine prin Duhul Sfânt, lucru pe care chiar 
Îl face atunci când sunt umplut de Duhul Sfânt, este un lucru foarte prețios 
pentru mine. Acesta este un adevăr biblic minunat. 

Isus dorește nu doar să aibă o părtășie foarte apropiată cu noi locuind în 
noi prin Duhul Sfânt, dar totodată El dorește ca în relația noastră cu Dumne-
zeu să existe consecvență și profunzime. El spune: „Rămâneți în Mine, și Eu 
voi rămâne în voi” (Ioan 15:4). Aceasta este o invitație minunată și, în același 
timp, o poruncă. Cu alte cuvinte, o viață creștină consecventă este posibilă 
doar prin puterea lui Dumnezeu. 

Isus accentuează termenul „a rămâne” de unsprezece ori în Ioan 15:1-17. 
El dorește ca noi să avem o relație de durată cu El. De această idee El leagă 

1  Ellen G. White, The Review and Herald, 24 mai 1892, par. 4. 
2  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 388. 
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făgăduințe splendide și incredibile. „Dacă rămâneți în Mine și dacă rămân în 
voi cuvintele Mele, cereți orice veți vrea și vi se va da” (vers. 7). „V-am spus 
aceste lucruri pentru ca bucuria Mea să rămână în voi, și bucuria voastră să 
fie deplină” (vers. 11). 

Ellen White clarifică acest apel al lui Isus „rămâneți în Mine, și Eu voi ră-
mâne în voi” astfel: „A rămâne în Hristos înseamnă [în primul rând] a primi 
fără încetare Duhul lui și [în al doilea rând] a trăi o viață de supunere fără 
rezerve în slujba Lui.”3 În altă parte, ea spune: „Legătura cu agenția divină în 
orice clipă este esențială pentru progresul nostru. Poate că am avut o mă-
sură din Duhul lui Dumnezeu, dar prin rugăciune și credință noi trebuie să 
căutăm continuu tot mai mult din Duhul Sfânt.”4 Și „El [Isus] va locui prin ei, 
dându-le inspirația Duhului Său sfințitor, oferind sufletului o transfuzie vitală 
din El Însuși.”5 Putem considera rugăciunea lui David ca o făgăduință pentru 
noi: „Zidește în mine o inimă curată, Dumnezeule, pune în mine un duh nou 
și statornic” (Ps. 51:20). 

ATRAȘI DE SURSA DE PUTERE A LUI DUMNEZEU
Mulți oameni nu știu cum să atragă puterea lui Dumnezeu. Ei trăiesc în sără-
cie spirituală, deși „Dumnezeiasca Lui putere ne-a dăruit tot ce privește viața 
și evlavia” (2 Petru 1:3). 

Un câmp petrolier foarte cunoscut din Texas se numește Yates Pool. În 
timpul crizei economice din America, un bărbat pe nume Yates avea o fermă 
de oi. El nu a putut câștiga suficienți bani din creșterea animalelor pentru a-și 
plăti datoriile. Atunci, niște bărbați de la o companie petrolieră au venit și 
i-au spus că ei cred că ar putea găsi un depozit petrolier pe proprietatea lui. 
Compania i-a propus să facă o săpătură de probă și așa că Yates a semnat un 
contract. 

La aproximativ 365 de metri adâncime au descoperit un depozit imens de 
petrol. Tot petrolul era al domnului Yates! În ziua în care a cumpărat terenul 
a primit și dreptul la petrolul sau orice altă resursă naturală de pe acel teren. 
Dar el nu și-a dat seama că era un multimilionar pe acea proprietate. Care era 
problema? Nu știa de existența petrolului.6

3  Idem, p. 676.
4  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power (Hagerstown, MD: Review and Herald Publishing Associa-
tion, 2012), 21 octombrie, p. 306. 
5  Idem, 23 octombrie, p. 305. 
6  Dr. William R. Bright, Erfüllt mit dem Heiligen Geist – Wie erfährt man das? (Neuhausen, 1971), 
S. 27. 
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Știi ce scrie în 2 Petru 1:3,4? „Dumnezeiasca Lui putere ne-a dăruit tot 
ce privește viața și evlavia.” Restul versetului aș vrea să îl redau în propriile 
cuvinte: printr-o relație personală cu Isus, și fiind în această relație, ne rugăm 
pentru „făgăduințele Lui nespus de mari și scumpe”. 

În momentul în care noi, prin credință în Hristos, devenim copii ai lui Dum-
nezeu, totodată devenim și moștenitori ai lui Dumnezeu și toate resursele 
Sale sunt la dispoziția noastră. Tot ce avem nevoie pentru a fi bărbați și femei 
ai lui Dumnezeu și pentru a fi martori plini de rod pentru Hristos – inclusiv în-
țelepciune, dragoste și tărie – ne stă la dispoziție. Totuși, mulți creștini trăiesc 
în sărăcie spirituală pentru că nu știu cum să folosească bogățiile spirituale 
pe care Dumnezeu deja le-a revărsat asupra lor! La fel ca dl Yates înainte de 
a descoperi petrolul pe proprietatea lui, ei au trăit neștiind de bogățiile neli-
mitate pe care le aveau. 

Ce înseamnă acest lucru: „Fără legătura aceasta, niciun om nu poate fi 
mântuit. Fără viața lui Hristos în noi, nu putem rezista furtunii de ispite. Si-
guranța noastră veșnică depinde de așezarea clădirii pe temelia cea sigură. 
Astăzi, mulți oameni clădesc pe temelii care n-au fost probate. Când cade 
ploaia, când bate furtuna și se revarsă apele, casa lor se prăbușește, pentru 
că nu este întemeiată pe Stânca veșnică, pe Piatra din capul unghiului, Isus 
Hristos.”7

ROAGĂ-TE PENTRU DUHUL SFÂNT
În Biblie găsim un pasaj unic în care Domnul Isus ne îndeamnă de zece ori 
să ne rugăm pentru Duhul Sfânt. Nu cunosc niciun alt pasaj în care Isus să 
ne atragă atenția la un lucru cu atâta urgență blajină, în afară de invitația Lui 
de a rămâne în El. Acest pasaj este o lecție despre rugăciune. Pasajul despre 
rugăciunea pentru Duhul Sfânt se găsește în Luca 11:9-13. Îmi doresc nu doar 
să repet această declarație, ci și să îi acord o atenție specială în acest capitol: 
„Voi aveți totul deplin în El” (Col. 2:10).

Ellen White spune: „Lui Isus... I S-a dat Duhul Sfânt [zilnic] fără măsură. 
Tot astfel, el va fi dat oricărui urmaș al lui Hristos atunci când toată inima 
este predată pentru ca Isus să locuiască în ea [și se roagă zilnic lui Dumnezeu 
pentru Duhul Sfânt]. Însuși Domnul nostru a dat porunca: «Fiți plini de Duh» 
(Efeseni 5:18) și această poruncă este și o făgăduință că ea va fi împlinită. 
Tatăl a avut buna plăcere ca în Hristos «să locuiască toată plinătatea» și «în El 
aveți totul deplin» (Coloseni 1,:19; 2:10).”8

7  Ellen G: White, Hristos, Lumina lumii, pp. 599, 600. 
8  Ellen G. White, Cugetări de pe Muntele Fericirilor, p. 21. 
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De aici putem învăța că:
 Duhul Sfânt a trăit în Isus fără măsură.
 El dorește ca noi să trăim în deplină consacrare, astfel încât Duhul Sfânt să 

trăiască în noi în aceeași măsură.
 Din acest motiv, chiar Isus a dat porunca: „Dimpotrivă, fiți plini de Duh” 

(Efes. 5:18). 
 Obiectivul Său este ca noi să avem o viață din belșug aici (Ioan 10:10; Col. 

2:10) și viața veșnică (Ioan 3:16). 
 Astfel, este necesar ca noi să fim în El. Isus în noi are consecințe mari și 

valoroase. 

RUGĂCIUNEA PRIN CREDINȚĂ
Ne rugăm „ca, prin credință, noi să primim Duhul făgăduit” (Gal. 3:14). „Și, 
fără credință, este cu neputință să fim plăcuți Lui!” (Evrei 11:6). „Hristos să 
locuiască în inimile voastre prin credință” (Efes. 3:17). 

Este nevoie să știm că, după ce ne-am rugat pentru Duhul Sfânt, chiar L-am 
primit. Dumnezeul nostru minunat ne-a arătat cât de ușor este să avem cre-
dință în El. Și anume, rugându-ne pe baza făgăduințelor. (Vezi broșura Pași 
spre redeșteptare personală, capitolul 5: „Cheia pentru punerea în practică”, 
unde acest subiect este dezbătut mai pe larg.)

Ellen White chiar afirmă: „Duhul Sfânt așteaptă să fie cerut și primit.”9

David Wolkwitz adaugă:
Îți poți imagina „că ceri” ceva de la Dumnezeu? În acest caz, darul special 

al Duhului Sfânt. Un astfel de gând ne face să ne cutremurăm de teamă. Pare 
lipsit de respect și chiar o blasfemie să ceri așa ceva. Și totuși, acest termen 
este folosit de către mesagera Domnului în mai multe pasaje din scrierile ei. 
Ce înseamnă acest lucru? În primul rând, noi ar trebui să recunoaștem că 
Dumnezeu este foarte fericit să ne dea acest dar, pentru că El ne iubește și 
pentru că noi avem atâta nevoie de el. În al doilea rând, aceasta înseamnă 
că darul este foarte important pentru noi. Dat fiind faptul că ni se spune că 
acest dar așteaptă să fie cerut, în mod clar ni se arată că, atunci când tânjim 
după prezența continuă a lui Isus în viața noastră pentru ca El să ne conducă 
și călăuzească, și știind că suntem pe deplin predați lui Dumnezeu, atunci 
noi putem să ne prezentăm cererea noastră plini de încredere. Trebuie să ne 
gândim foarte serios la acest lucru.10

9  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 121. 
10  David Wolkwitz, Der Weg zu einer kraftvollen Erweckung (Calea spre o redeșteptare plină de 
putere) (NRW, Abt. Heimatmission), S. 205. 
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A cere ceva sugerează un interes puternic pentru ceva de care ai absolută 
nevoie sau ți-l dorești; implică seriozitate din partea persoanei care cere. Ar 
trebui să lăsăm deoparte inhibițiile noastre în a „cere” ceva. „[Dumnezeu] 
este foarte mulțumit când ei Îi adresează cele mai mari cereri, preamărind 
astfel Numele Său.”11

Predându-ne pe noi înșine cu toată inima lui Isus în fiecare zi, primim prin 
credință marele dar al lui Dumnezeu – Duhul Sfânt. 

MINUNATA RUGĂCIUNE DE MIJLOCIRE A APOSTOLULUI PAVEL
Pentru acest subiect vom studia Efeseni 3:14-21, unde găsim o minunată ru-
găciune de mijlocire a apostolului Pavel pentru biserica din Efes. Ideile princi-
pale sunt următoarele:
1.  El cere puterea lăuntrică a Duhului Sfânt pentru ei
2.  pentru ca Hristos să poată locui în inima lor
3.  ca să poată experimenta măsura deplină a dragostei Sale și pentru ca 

această dragoste divină să poată fi înrădăcinată și împământenită în ei
4.  pentru ca ei să poată fi plini de plinătatea lui Dumnezeu.
5.  Aici observăm clar modul în care Dumnezeu lucrează prin noi: Hristos 

locuiește în noi când suntem plini de Duhul Sfânt și avem parte de o 
schimbare pozitivă a caracterului nostru – roada creșterii Duhului.

„Iată de ce zic, îmi plec genunchii înaintea Tatălui Domnului nostru Isus 
Hristos, din care își trage numele orice familie, în ceruri și pe pământ, și-L 
rog ca, potrivit cu bogăția slavei Sale, să vă facă să vă întăriți în putere, prin 
Duhul Lui, în omul dinăuntru, așa încât Hristos să locuiască în inimile voastre 
prin credință; pentru ca, având rădăcina și temelia puse în dragoste, să puteți 
pricepe împreună cu toți sfinții care este lărgimea, lungimea, adâncimea și 
înălțimea; și să cunoașteți dragostea lui Hristos, care întrece orice cunoștință, 
ca să ajungeți plini de toată plinătatea lui Dumnezeu” (Efes. 3:14-19). 

CUM POT OBȚINE PUTEREA LĂUNTRICĂ
Temelia vieții noastre religioase este prezentată în Efeseni 3:16: „și-L rog ca, 
potrivit cu bogăția slavei Sale, să vă facă să vă întăriți în putere, prin Duhul 
Lui, în omul dinăuntru.” 

Noi avem nevoie de putere în fiecare zi. O viață plină de putere aduce bu-
curie. Dumnezeul nostru minunat dorește ca noi să avem putere din belșug în 

11  Ellen G. White, Hristos Lumina lumii, p. 668. 
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viața noastră. Această putere pentru omul lăuntric ne este oferită de Duhul 
Sfânt. Broșura Pași spre redeșteptare personală, pagina 60 (original), ne arată 
de ce este nevoie să ne consacrăm pe noi înșine zilnic lui Isus și să ne rugăm 
zilnic pentru Duhul Sfânt. Rugându-ne pe baza făgăduințelor, noi putem fi 
siguri că primim Duhul Sfânt de îndată ce îl cerem. Din nou, vă recomand să 
citiți această broșură – este foarte importantă. 

HRISTOS ÎN NOI
Ce urmează după aceea, conform versetului 17? „Așa încât Hristos să locuias-
că în inimile voastre prin credință.”

Suntem noi suficient de conștienți de acest adevăr minunat? Când trăim 
cu Duhul Sfânt, atunci faptul că Isus trăiește în inima noastră este o realitate. 
Nici nu putem simți și nici nu putem măsura acest lucru. Trebuie să credem. 
Dacă tu crezi, atunci vorbește-I acum și oricând și spune-I: „Doamne Isuse, Îți 
mulțumesc că locuiești în inima mea.” Sau: „Doamne, sunt atât de bucuros 
că trăiești în mine.”

Andrew Murray spune: „Astfel, Isus te ia să ai părtășie cu El cu scopul ca 
viața Lui să devină parte din viața ta.”12

Ellen White mai spune: „Influența Duhului Sfânt este viața lui Hristos în 
suflet.”13 Și „în planul de refacere a chipului divin în om, a fost prevăzut ca 
Duhul Sfânt să miște mintea omului și să fie asemenea prezenței lui Hristos, 
o agenție modelatoare asupra caracterului uman”14. Tot ea spune: „Creștin 
sănătos este cel care Îl are pe Hristos înăuntru, nădejdea slavei [Col. 1:27].”15

Versetul spune că Hristos locuiește în inima noastră prin credință. Încre-
derea stă la temelia credinței. Trebuie să îți încredințezi întreaga viață lui Isus 
– prima noastră predare, cea de bază, și apoi, ca un rezultat, predarea zilnică 
lui Isus Hristos. 

CE LEGĂTURĂ EXISTĂ ÎNTRE CREDINȚĂ ȘI SIMȚĂMINTE?
Cuvântul lui Dumnezeu spune: „Și-L rog ca, potrivit cu bogăția slavei Sale, să 
vă facă să vă întăriți în putere, prin Duhul Lui, în omul dinăuntru, așa încât 
Hristos să locuiască în inimile voastre prin credință; pentru ca, având rădăcina 
și temelia puse în dragoste…” (Efes. 3:16,17). Noi suntem umpluți de Duhul 

12  Andrew Murray, Bleibe in Jesus (Rămâi în Isus) (Leun, 2012), S. 149. 
13  Francis D. Nichol, ed., Comentarii biblice AZȘ, vol. 6 (Hagerstown, MD: Review and Herald Pub-
lishing Association, 2001), p. 1112.
14  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 8 februarie, p. 47. 
15  Idem, 4 februarie, p. 43. 
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Sfânt prin locuirea lăuntrică a lui Isus Hristos în inimă și acest lucru ar trebui 
să se facă prin credință.

Isus a spus: „Cine crede în Mine, din inima lui vor curge râuri de apă vie, 
cum zice Scriptura” (Ioan 7:38). Este nevoie ca întotdeauna să fim atenți la 
acest aspect. De ce? Miezul credinței este încrederea. Eu mă încred în ce 
a spus Isus. El a spus despre Tatăl Lui: „Cuvântul Tău este adevărul” (Ioan 
17:17). Ellen White spune: „Credința se bazează pe făgăduințele lui Dumne-
zeu și le cere cu încredințarea că El va face ce a spus că va face.”16

A te încrede în Dumnezeu înseamnă a te bizui pe Cuvântul Său. Eu mă 
încred în Cuvântul lui Dumnezeu. 

Cum îmi dau seama că acționez pe baza simțămintelor? Când mă încred 
în ceva din mine însumi. Roger J. Morneau, pe care Dumnezeu l-a salvat din 
biserica Satanei, ne deschide ochii: „Spiritele [demonice] îi încurajează pe oa-
meni să dea ascultare simțămintelor în loc să asculte de Cuvântul lui Hristos 
și al profeților Săi. Nu există cale mai sigură ca spiritele să obțină controlul 
asupra vieții oamenilor fără ca ei să își dea seama ce se întâmplă.”17 Noi nu 
suntem în căutarea unei experiențe emoționale sau mistice. 

Credința înseamnă a te încrede în Cuvântul Său, făcând din Biblie normă 
pentru viața noastră, și nu doar un ingredient sau garnitură. Mulți susțin că 
noi nu ne putem supune Cuvântului lui Dumnezeu în propria putere. Acest 
lucru este adevărat în cazul creștinilor firești. Dar oricine trăiește cu Duhul 
Sfânt Îl are pe Isus în inimă și are capacitatea de a se supune Cuvântului lui 
Dumnezeu. Romani 8:4 spune: „Pentru ca porunca Legii să fie împlinită în noi, 
care trăim nu după îndemnurile firii pământești, ci după îndemnurile Duhului 
(mai multe despre acest subiect în capitolul 4: Ascultarea prin Isus).

A ne încrede în Dumnezeu și a experimenta cum se împlinesc făgăduințele 
Sale în viața noastră ne va întări credința noastră în El și ne va adânci rădăcinile 
în dragostea Sa. În cele din urmă, această dragoste a lui Dumnezeu ne satisface 
cele mai profunde nevoi ale inimii. Este ca un copil mic în brațele tatălui său, 
unde simte mângâiere și siguranță. Simțămintele copilului se pot schimba, el 
fiind încă imatur. Dar când simțămintele copilului se schimbă, aceasta nu în-
seamnă că automat se va schimba și dragostea tatălui. Pe măsură ce ne ma-
turizăm în dragostea lui Dumnezeu, ne dăm seama că simțămintele noastre 
superficiale nu ne pot da certitudine cu privire la relația noastră cu Dumnezeu. 
Simțămintele noastre nu sunt sigure, deoarece sunt instabile. Asigurarea noas-
tră vine din încrederea în Dumnezeu și în Cuvântul Său.

16  Ellen G. White, The Signs of the Times, 22 mai 1884, par. 3. 
17  Roger J. Morneau, Călătorie în supranatural, p. 43 (eng). 
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Nu trebuie să căutăm cu disperare simțăminte. Când Hristos trăiește în 
noi prin Duhul Sfânt, atunci rodul Duhului se va forma treptat în noi. Acestea 
sunt daruri ale unor emoții mai profunde din partea Duhului Sfânt. Bucuria 
are partea sa aici. „Ei le-au zis: «Căci bucuria Domnului va fi tăria voastră»” 
(Neemia 8:10). Într-o viață de credință, bucuria nu va lipsi, ci din contră, va fi 
un sentiment puternic în viața noastră cu Dumnezeu.

În viitor va fi esențial pentru noi să facem diferența între ucenicia bazată 
pe încrederea în Dumnezeu și ucenicia bazată pe simțăminte. Marele ispiti-
tor ne va arăta lucruri minunate, chiar și despre Isus, dar în spatele acestei 
descoperiri sunt ademeniri prin simțăminte și misticism. Se va ajunge atât de 
departe încât oamenii vor părea că au „experiențe ale credinței” minunate și 
ajung să se bazeze complet pe simțămintele lor în loc de Cuvântul lui Dumne-
zeu. Chiar pot începe să creadă că nu au nevoie de Cuvântul lui Dumnezeu, 
din moment ce se văd pe ei înșiși ca fiind conduși de duhul prin experiențele 
emoționale. 

Cuvintele lui Isus vorbesc clar împotriva acestui lucru în Matei 7:21-23: 
„Nu oricine-Mi zice: «Doamne, Doamne!» va intra în Împărăția cerurilor, ci cel 
ce face voia Tatălui Meu care este în ceruri [conform Cuvântului Său]. Mulți 
Îmi vor zice în ziua aceea: «Doamne, Doamne! N-am prorocit noi în Numele 
Tău? N-am scos noi draci în Numele Tău? Și n-am făcut noi multe minuni 
în Numele Tău?» Atunci le voi spune curat: «Niciodată nu v-am cunoscut; 
depărtați-vă de la Mine, voi toți care lucrați fărădelege.»” Putem doar să spu-
nem: Cred și-L ascult, căci nu este altă cale spre fericire în Isus, decât să cred 
și să ascult (Vezi Mărturii pentru biserică, vol. 5, cap. 21, „Privind la Isus.”).

DE CE ESTE ATÂT DE IMPORTANT  
SĂ NE PREDĂM CONTINUU ȘI PE DEPLIN LUI DUMNEZEU?

În Romani 12:1, Dumnezeu ne cere următoarele prin apostolul Pavel: „Vă în-
demn dar, fraților, pentru îndurarea lui Dumnezeu, să aduceți trupurile voas-
tre ca o jertfă vie, sfântă, plăcută lui Dumnezeu: aceasta va fi din partea voas-
tră o slujbă duhovnicească.” În Proverbele 23:26 ne este adresată invitația: 
„Fiule, dă-mi inima ta.”

Semnificația predării este explicată mai în detaliu în capitolul 2, „Predă-te 
lui Isus”. De asemenea, este explicat foarte bine în cartea Calea către Hristos 
în capitolul 5, „Consacrarea”.

Predarea noastră dragostei lui Dumnezeu ne aduce o mare binecuvânta-
re. Dacă Isus primește acordul să ne călăuzească viața, atunci El ne poate 
elibera de sub tirania eului (toată invidia, mânia, spiritul de ceartă și așa mai 
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departe). Ellen White spune: „Împărtășirea Duhului este împărtășirea vieții 
lui Hristos. Pe cel care-L primește, îl umple cu însușirile lui Hristos.”18 „Nu vom 
obține biruința prin numărul mare, ci prin predarea deplină a sufletului îna-
intea lui Isus.”19

CUM SĂ ÎNȚELEGEM O TAINĂ DESCOPERITĂ
Să mergem mai departe, la Efeseni 3:18, prima parte: „Să puteți pricepe îm-
preună cu toți sfinții.” Ce ar trebui să înțelegem? Ceea ce explica versetul 
anterior: secretul că Hristos trăiește în noi (prin Duhul Sfânt) și de aceea viața 
noastră este schimbată, deoarece noi suntem înrădăcinați și întăriți în dragos-
tea lui Dumnezeu. Aceasta înseamnă că Isus Hristos Își formează caracterul 
Său în noi. 

Un frate scrie: „Adevărul despre «a fi în Hristos» și «Isus în noi» este atât 
de simplu, și totuși atât de dificil de înțeles, încât majoritatea creștinilor nu 
l-au înțeles pe deplin.”20

Pavel spune în Coloseni 1:26,26: „Slujitorul ei am fost făcut eu, după is-
prăvnicia pe care mi-a dat-o Dumnezeu pentru voi, ca să întregesc Cuvântul 
lui Dumnezeu. Vreau să zic: taina ținută ascunsă din veșnicii și în toate veacu-
rile, dar descoperită acum sfinților Lui.” Ce taină? Versetul 27 spune: „Cărora 
[sfinților] Dumnezeu a voit să le facă cunoscut care este bogăția slavei tainei 
acesteia între neamuri, și anume: Hristos în voi, nădejdea slavei.”

Taina ascunsă de veacuri și acum descoperită este că Însuși Isus dorește 
să trăiască în noi prin Duhul Sfânt. Versetul spune că aceasta este nădejdea 
slavei. Cu alte cuvinte, plinătatea vieții pe care Dumnezeu o dorește pentru 
noi în viața de acum și în același timp ne dăruiește viața veșnică, ne este astfel 
garantată. 

Ellen White detaliază cu privire la această taină, numită „Hristos în voi, nă-
dejdea slavei” (Coloseni 1:27) astfel: „Cunoașterea acestei taine oferă cheia 
pentru toate celelalte. Ea deschide sufletului comorile universului, posibili-
tățile unei dezvoltări nemărginite.”21 Biblia folosește adesea expresii precum 
„Hristos în voi” și termeni asemănători ca de exemplu „în Hristos,” „în El,” „în 
Domnul” și „în Preaiubitul Lui”. Aceste expresii sunt folosite de 170 de ori în 
Noul Testament. De exemplu, această expresie este cuvântul-cheie în Epistola 
lui Pavel către efeseni. Gândește-te la mărturia lui: „Dar nu mai trăiesc eu, 

18  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 698.
19  Ellen G. White, Fii și fiice ale lui Dumnezeu, p. 279. 
20  Dennis Smith, Spirit Baptism and Abiding in Christ (2010), p. 12. 
21  Ellen G. White, Educație, p. 172.
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ci Hristos trăiește în mine” (Gal. 2:20). În Romani 15:18, el scrie: „Căci n-aș 
îndrăzni să pomenesc niciun lucru pe care să nu-l fi făcut Hristos prin mine.”

Alte versete bine cunoscute sunt: „Mulțumiri fie aduse lui Dumnezeu, care 
ne poartă totdeauna cu carul Lui de biruință în Hristos” (2 Cor. 2:14). „Căci, 
dacă este cineva în Hristos, este o făptură nouă” (2 Cor. 5:17). Punctul cen-
tral aici îl găsim în schimbarea caracterului de roada Duhului: „Am fost zidiți 
în Hristos Isus pentru faptele bune” (Efes. 2:10). „Întâi vor învia cei morți în 
Hristos” (1 Tes. 4:16). „Dar cine păzește Cuvântul Lui, în el dragostea lui Dum-
nezeu a ajuns desăvârșită; prin aceasta știm că suntem în El” (1 Ioan 2:5). 
„Dumnezeu... trimițând... pe însuși Fiul Său... pentru ca porunca Legii să fie 
împlinită în noi” (Rom. 8:3,4). Dacă citim într-o concordanță vom descoperi 
multe versete valoroase similare la termenul-cheie „în Hristos,” „în Preaiubi-
tul Lui,” „în Domnul,” „în El” (Hristos). 

„ÎN HRISTOS” SAU „FĂRĂ HRISTOS”
E. Stanley Jones a spus: „Pavel... se concentrează asupra frazei „în Hristos” și 
o folosește de 97 de ori în epistolele sale... Cu mare grijă, el și-a dat seama că 
aceste două cuvinte despart omenirea în două grupuri: «în Hristos» și «fără 
Hristos»... Cine este «în Hristos» este «în viață» și cine este «fără Hristos» 
este «în moarte».”22

„Acum dar, nu este nicio osândire pentru cei ce sunt în Hristos Isus, care 
nu trăiesc după îndemnurile firii pământești, ci după îndemnurile Duhului.” 
Romani 8:1

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1.  Care spune Ellen White că este adevărata religie?
2.  Ce este la fel de important ca a-L lăsa pe Isus în inima noastră?
3.  Ce rol are credința, sau încrederea noastră în Dumnezeu, în ceea ce pri-

vește primirea Duhului Sfânt? 
4.  De ce este atât de important ca relația noastră cu Isus să se bazeze pe 

încrederea în El și în Cuvântul Său, și nu pe simțămintele noastre? 
5.  Când Hristos rămâne în noi prin Duhul Sfânt, atunci caracterul Său se dez-

voltă în noi, aceasta fiind roada Duhului. Ce implicații are acest lucru în 
viața ta?

22  E. Stanley Jones, In Christ (London: Hodder and Stoughton, 1961), p. 9; retradus din germană. 
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TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Pentru înțelegerea și obținerea adevăratei religii – că Isus trăiește prin 
credință în viața noastră. 

2. Pentru statornicie în a-i preda inima lui Isus. 
3. Pentru o experiență mai profundă a prezenței Duhului Sfânt în viața 

noastră. 
4. Pentru a prioritiza corect simțămintele noastre și modul cum să ne ra-

portăm la ele.
5. Pentru bucuria care crește continuu și este mai vizibilă – bucuria adusă 

de Hristos.
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C A P I T O L U L  3  –  P A R T E A  A  2 - A

EFECTUL LA  
„HRISTOS ÎN VOI”

Cum putem fi eliberați de sub puterea păcatului? Vom deveni „firești” din nou dacă păcătuim?

ELLEN WHITE DESPRE „HRISTOS ÎN VOI”
„Când cei din poporul lui Dumnezeu sunt una în Duhul Sfânt, orice farise-

ism și orice neprihănire proprie, care au constituit păcatul națiunii iudaice, 
vor fi alungate din inimi. Dumnezeu va face să fie cunoscută taina care fusese 
ascunsă din veșnicii. El va descoperi care este «bogăția slavei tainei acesteia 
între neamuri, și anume: Hristos în voi, nădejdea slavei» (Col. 1:27).”1 

IOSIF, DANIEL ȘI TOVARĂȘII LUI
„Ar trebui să fiți pregătiți să urmați exemplul acestor tineri nobili. Nu fiți 

niciodată rușinați de convingerile voastre; exprimați-le atât înaintea oame-
nilor, cât și a îngerilor. Nu vă lăsați dominați de o falsă modestie sau falsă 
prudență, care vă sugerează un curs al acțiunii contrar acestor sfaturi. Prin 
cuvinte alese și consecvența acțiunilor, prin calitățile voastre, printr-o evla-
vie adevărată, mărturisiți-vă credința, fiind hotărâți asupra faptului că Hristos 
trebuie să ocupe tronul din templul sufletului vostru și punându-vă talentele 
fără rezerve la picioarele Lui, pentru a fi angajați în serviciul Său.”2

1  Ellen G. White, Solii alese, vol. 1, p. 386. 
2  Ellen G. White, Solii către tineret, p. 28. 
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VIAȚA DE FAMILIE
Hristos va aduce unitate în fiecare inimă. – „Dacă este adusă la îndeplinire 
voia lui Dumnezeu, atunci soțul și soția se vor respecta unul pe celălalt și vor 
cultiva iubirea și încrederea. Orice ar dăuna păcii și unității familiei va fi res-
pins cu hotărâre și se va da pe față bunătate și iubire. Cel care dovedește un 
spirit blând, răbdător și iubitor va descoperi că același spirit se va reflecta și 
asupra lui. Acolo unde domnește Spiritul lui Dumnezeu, nu vor exista cuvinte 
nepotrivite legăturii de căsătorie. Dacă chipul lui Hristos, nădejdea slavei, se 
conturează în cămin, atunci va fi unitate și dragoste, Hristos care locuiește în 
inima soției va fi în acord cu Hristos care locuiește în inima soțului. Ei ar lupta 
împreună pentru acele locașuri pe care Domnul Hristos S-a dus să le pregă-
tească pentru cei ce-L iubesc.”3

„Vreți să vă fie căminele ca al lui Avraam. El a cerut casei lui să-i urme-
ze exemplul, învățându-i să asculte de porunca lui Dumnezeu. Acestea sunt 
lecțiile, mamelor, pe care trebuie să le predați cu răbdare copiilor voștri. Nu 
vă puteți permite să risipiți timpul cercetând moda zilei. Învățați-i că sunt 
proprietatea lui Dumnezeu. Astăzi, noi zidim caractere. Tineri bărbați și tinere 
femei, voi azi determinați viitorul copiilor voștri. Lăsați-L pe Isus să intre. El vă 
va apăra de ispite.”4

BIRUINȚA
„«Căci, dacă este cineva în Hristos, este o făptură nouă. Cele vechi s-au dus: 
iată că toate lucrurile s-au făcut noi» (2 Cor. 5:17). Prin puterea lui Hristos, 
bărbați și femei au sfărâmat lanțurile obiceiurilor păcătoase. Ei au renunțat 
la egoism. Cel profan a ajuns evlavios, bețivul, cumpătat, cel desfrânat, cu-
rat. Sufletele care au purtat asemănarea cu Satana au fost schimbate după 
chipul lui Dumnezeu. Această schimbare este în ea însăși minunea minunilor. 
O schimbare săvârșită prin Cuvânt este una din cele mai profunde taine ale 
Cuvântului. Noi nu o putem înțelege; nu putem decât să credem, așa după 
cum spun Scripturile, că ea este «Hristos în voi, nădejdea slavei».”5

EPISTOLELE LUI ISUS
„Prin fiecare dintre copiii Săi, Domnul Hristos trimite câte o epistolă lumii. 

Dacă ești urmaș al Domnului Hristos, atunci prin tine El trimite o epistolă 

3  Ellen G. White, Căminul adventist, p. 120. 
4  Ellen G. White, Temperanță, pp. 290, 291. 
5  Ellen G. White, Faptele apostolilor, p. 476. 
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familiei, localității și străzii unde locuiești. Domnul Hristos, locuind în tine, 
dorește să vorbească inimilor acelora care nu-L cunosc. Poate că ei nu citesc 
Sfânta Scriptură sau n-au ajuns să audă vocea Lui, care le vorbește de pe 
paginile ei; poate ei nu văd dragostea lui Dumnezeu manifestată în lucrările 
Sale. Dar dacă ești un adevărat reprezentant al Domnului Hristos, atunci este 
posibil ca, prin tine, ei să poată fi conduși să înțeleagă ceva din bunătatea Lui 
și să fie câștigați ca să-L iubească și să-I slujească.”6

ASPECTUL PERSONAL AL DRAGOSTEI LUI DUMNEZEU
Prin această legătură personală pe care Isus dorește să o aibă cu noi prin  
Duhul Sfânt, El ne arată într-un mod special latura personală a marii iubiri a 
lui Dumnezeu. Este de neînțeles ca Hristos să trăiască în mine. Dar Cuvântul 
Său ne asigură de acest lucru, care de altfel este adevărat. 

Un tată era într-o călătorie în străinătate împreună cu fiul său și dorea să 
îi explice dragostea lui Dumnezeu. Tatăl a spus: „Privește peste prora vapo-
rului și acum peste pupă – aceasta este lungimea dragostei lui Dumnezeu. 
Acum privește spre stânga și spre dreapta – aceasta este lărgimea dragostei 
lui Dumnezeu. Acum privește înspre cer – aceasta este înălțimea dragostei lui 
Dumnezeu. Acum privește deasupra apei. Oceanul este foarte adânc sub noi. 
Aceasta este adâncimea dragostei lui Dumnezeu.” Tânărul a meditat o clipă la 
această explicație și apoi a exclamat cu fața strălucind: „Tată, știi care este cea 
mai bună parte? Noi suntem în mijlocul oceanului.”

Oricine își consacră zilnic viața lui Hristos și este umplut de Duhul lui Dum-
nezeu este în mijlocul dragostei lui Dumnezeu. Nu există loc mai bun în care să 
fim. Mă rog în fiecare dimineață ca Tatăl nostru minunat să mă țină în acest loc.

REALIZAREA SUPREMĂ: VIAȚA DIN BELȘUG
În Efeseni 3:19, Pavel dorește ca noi să înțelegem dragostea lui Isus pentru noi 
și că, prin această dragoste, noi suntem umpluți cu plinătatea lui Dumnezeu. 
Versetul sună astfel: „Și să cunoașteți dragostea lui Hristos, care întrece orice 
cunoștință, ca să ajungeți plini de toată plinătatea lui Dumnezeu.”

Putem observa ce depinde de locuirea lui Hristos în noi? Este singura cale 
spre plinătatea lui Dumnezeu. În Ioan 10:10, Hristos spune că El a venit pen-
tru ca noi să avem viața din belșug. Coloseni 2:9,10 spune: „Căci în El locu-
iește trupește toată plinătatea Dumnezeirii. Voi aveți totul deplin în El.” Tu ai 
plinătatea lui Dumnezeu? Dumnezeu dorește să ți-o dea. Fă pașii necesari!

6  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 115. 
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60 CAPITOLUL 3 – PARTEA A 2-A         Efectul la „Hristos în voi” 

RĂSPUNSURI DINCOLO DE CERERILE NOASTRE
Ne putem ruga ca Domnul să răspundă rugăciunilor noastre conform fă-

găduinței Sale din Efeseni 3:20 – „Iar a Celui ce, prin puterea care lucrează în 
noi, poate să facă nespus mai mult decât cerem sau gândim noi…” Ne putem 
ruga, cerând această făgăduință, ca minunatul nostru Dumnezeu nu doar să 
răspundă la rugăciunile pe care le-am înălțat, ci mai degrabă să răspundă din-
colo de cererea noastră, dincolo de înțelegerea noastră, să ne binecuvânteze 
din belșug, conform cu bogățiile slavei și puterii Sale. Mai mult, ne putem 
ruga conform cu Ieremia 33:3, ca Dumnezeu să răspundă rugăciunilor noastre 
și să ne descopere lucruri mari și minunate: „Cheamă-Mă, și-ți voi răspunde; 
și îți voi vesti lucruri mari, lucruri ascunse pe care nu le cunoști.”

CE EFECT ARE VIAȚA LUI ISUS ÎN MINE?
„Și voi, prin El, sunteți în Hristos Isus. El a fost făcut de Dumnezeu pentru 

noi înțelepciune, neprihănire, sfințire și răscumpărare” (1 Cor. 1:30). Hristos 
este făcut înțelepciune pentru noi. Putem acționa înțelept când Hristos este 
în noi. „Căci înțelepciunea prețuiește mai mult decât mărgăritarele, și niciun 
lucru de preț nu se poate asemui cu ea” (Prov. 8:11). „Și am văzut că înțelep-
ciunea este cu atât mai de folos decât nebunia, cu cât este mai de folos lumi-
na decât întunericul” (Ecl. 2:13). Dacă nu suntem în Hristos putem fi foarte 
inteligenți. Dar în același timp foarte nesăbuiți. Să ne amintim de Adam și 
Eva. Ei erau foarte inteligenți și acționau foarte nesăbuit, cu multă hotărâre 
de sine în loc să se încreadă în Dumnezeu. Dacă sunt sau nu „în Hristos” hotă-
răște dacă sunt inteligent sau înțelept. „Înțelepciunea face pe cel înțelept mai 
tare decât zece viteji care sunt într-o cetate” (Ecl. 7:19). 

Hristos este făcut neprihănire pentru noi. Aceasta înseamnă că neprihăni-
rea pierdută odată cu căderea omului poate fi recâștigată prin El. Un verset 
valoros îl găsim în Romani 8:3,4 – „Dumnezeu... trimițând ... pe însuși Fiul 
Său într-o fire asemănătoare cu a păcatului, pentru ca porunca Legii să fie 
împlinită în noi, care trăim nu după îndemnurile firii pământești, ci după în-
demnurile Duhului.” Vă rog să observați că versetul spune că neprihănirea 
este împlinită prin Isus în cei care umblă în Duhul. Așa trăiește Hristos în noi. 

Dennis Smith scrie: „Neprihănirea prin credință are un aspect îndreptăți-
tor și unul sfințitor. Neprihănire înseamnă că Dumnezeu îl eliberează pe păcă-
tos din păcat și de pedeapsă și îl îmbracă pe păcătosul pocăit cu neprihănirea 
lui Hristos (ascultare deplină).”7

Astfel are loc cel mai uimitor schimb: Hristos ia vina mea și îmi dă neprihă-
nirea Sa. Prin acest schimb, noi stăm înaintea Tatălui de parcă nu am fi păcă-

7  Dennis Smith, 40 Days: Prayers and Devotions to Revive Your Experience With God, cartea 2, p. 18. 
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tuit niciodată. „Cât este de departe răsăritul de apus, atât de mult depărtează 
El fărădelegile noastre de la noi” (Ps. 103:12). Prin harul lui Dumnezeu, putem 
păși în această viață liberi de vină. 

Hristos este făcut sfințire pentru noi. Ce înseamnă sfințirea? „Adevărata 
sfințire înseamnă iubire desăvârșită, ascultare desăvârșită, o desăvârșită con-
damnare față de voința lui Dumnezeu.”8 Importanța sălășluirii lăuntrice a lui 
Hristos pentru o viață de ascultare plină de bucurie va fi discutată mai în de-
taliu în capitolul 4, „Ascultare prin Isus”. Hristos este făcut mântuire pentru 
noi, adică iertarea întregii vini, eliberare din robia păcatului, viața veșnică în 
slava lui Dumnezeu. Isus a plătit prețul prin jertfa Sa. 

În timpul traficului cu sclavi în Africa, prizonierii aveau o zgardă din fier 
în jurul gâtului și erau legați de alți prizonieri printr-un lanț. Ocazional, unul 
dintre acești sclavi era răscumpărat în drumul lor. De îndată ce răsplata era 
plătită, prizonierul era eliberat din acea zgardă. Isus ne-a răscumpărat – El a 
plătit pentru noi.

Gândirea lui Isus se va forma pas cu pas în noi. Putem cere făgăduința din 
Filipeni 2:5 când ne rugăm: „Să aveți în voi gândul acesta, care era și în Hristos 
Isus.” Când Îi permitem lui Hristos să intre, atunci El va face ca modul Lui de 
gândire și de a acționa să fie și în noi. Atunci vom iubi ce iubește El. Ne vom 
feri de lucrurile pe care El nu le dorește.

ISUS REALIZEAZĂ FAPTE BUNE PRIN MINE
Cuvântul lui Dumnezeu spune în Efeseni 2:10 – „Căci noi suntem lucrarea 

Lui și am fost zidiți în Hristos Isus pentru faptele bune pe care le-a pregătit 
Dumnezeu mai dinainte, ca să umblăm în ele.” Dumnezeu a pregătit fapte 
bune pentru tine și pentru mine – dacă noi suntem „în Hristos” – astfel încât 
să le putem înfăptui. Dumnezeu a prevăzut o cale ingenioasă pentru îndepli-
nirea acestei sarcini. Când lucrăm pentru El și pentru alții, intervin trei lucruri:

1. O vindecare constantă de egoism pentru că lucrez pentru semeni.
2. Alții primesc binecuvântări prin mine. 
3. Domnul îmi trimite înapoi mari binecuvântări.9

Prin aceasta, noi vom crește în credință; capacitățile noastre practice, 
mentale și spirituale se vor dezvolta, bucuria și tăria noastră va crește și, pe 
parcurs, noi vom lucra pentru Împărăția lui Dumnezeu. Această sarcină ne va 
pregăti pentru Împărăția lui Dumnezeu.

8  Ellen G. White, Faptele apostolilor, p. 565. 
9  Cartea 3 din mini-seria Pași spre redeșteptare personal, intitulată: Spirit-Filled Co-Workers of 
Jesus – How Can I Become That? (2019). 
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Aici mai este implicată o altă mare întrebare: Eu lucrez pentru Dumnezeu 
în propria-mi tărie sau poate Domnul nostru să lucreze prin mine folosind 
abilitățile Sale divine?10

EL MĂ AJUTĂ SĂ FIU MARTORUL SĂU
Pentru că Isus a venit „să caute și să mântuiască ce era pierdut” (Luca 19:10), 
în mod natural, El, prin mine, îi va conduce pe oameni la mântuire. „Hristos, 
locuind în tine, dorește să vorbească inimilor acelora care nu-L cunosc.”11 „Ci 
voi veți primi o putere, când Se va coborî Duhul Sfânt peste voi, și-Mi veți 
fi martori” (Faptele 1:8). Ne vom întoarce la acest subiect în capitolul 5, „O 
credință atrăgătoare prin Isus”.

Dumnezeu ne îndeamnă: „Rugați-vă prin Duhul Sfânt” (Iuda 20). Când 
Hristos trăiește în noi prin Duhul Sfânt, atunci ne putem ruga prin Duhul Sfânt 
și în numele lui Isus. Isus ne dă asigurarea: „Și orice veți cere în Numele Meu, 
voi face, pentru ca Tatăl să fie proslăvit în Fiul” (Ioan 14:13). Ni se spune foar-
te clar: „Noi nu trebuie numai să ne rugăm în numele Domnului Hristos, ci și 
prin inspirația Duhului Sfânt.”12

Ce înseamnă să te rogi în numele lui Isus? „Dar a te ruga în numele Dom-
nului Hristos înseamnă ceva mai mult decât simpla rostire a numelui Său la 
începutul unei rugăciuni. A te ruga în numele Domnului Hristos înseamnă a 
te ruga în spiritul și puterea lui Hristos, ca unii care credem în făgăduințele 
Sale, ne bizuim pe harul Său și înfăptuim lucrările Sale.”13 Astfel, rugăciunea 
în numele lui Hristos are patru aspecte:

1. A ne ruga în spiritul lui Isus înseamnă a fi umplut cu Duhul Sfânt.
2. A crede în făgăduințele Sale, a cere făgăduințele Sale în rugăciune.
3. A ne bizui pe harul Său, cu credință, în această relație mutuală de încre-

dere cu Dumnezeu.
4. A înfăptui lucrările Sale, de exemplu prin Duhul Său, fiind ascultători în-

totdeauna.

Când rămânem în Hristos, atunci toate aceste cerințe sunt împlinite prin 
harul Său. Astfel, a te ruga în numele lui Isus înseamnă a te ruga în puterea 
Sa. El a promis să răspundă la toate rugăciunile noastre. Aceasta ne arată că 
Isus are o încredere uriașă în cei care rămân în El. Noi putem profita de toate 

10  Pentru mai multe detalii, vezi www.steps-to-personal-revival.info la secțiunea „Development”.
11  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 115. 
12  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 147. 
13  Ellen G. White, Calea către Hristos, pp. 100, 101. 
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aceste făgăduințe prin Hristos în noi.14 „În adevăr, făgăduințele lui Dumnezeu, 
oricâte ar fi ele, toate în El sunt «Da»; de aceea și «Amin»…” (2 Cor. 1:20). 
„Dumnezeiasca Lui putere ne-a dăruit tot ce privește viața și evlavia, prin cu-
noașterea Celui ce ne-a chemat prin slava și puterea Lui, prin care El ne-a dat 
făgăduințele Lui nespus de mari și scumpe, ca prin ele să vă faceți părtași firii 
dumnezeiești” (2 Petru 1:3,4). Observați cât de minunat lucrează Dumnezeu! 
El deja ne-a dăruit ce avem nevoie pentru a trăi și pentru a trăi duhovnicește. 
Noi primim aceste daruri printr-o relație personală cu Hristos. Aceste lucruri 
sunt revărsate asupra noastră în această relație prin cererea făgăduințelor 
prin rugăciune, adică, prin rugăciuni ale credinței, ca să putem fi părtași ai 
naturii divine. 

ELIBERARE DE SUB PUTEREA PĂCATULUI
„Acum, dar, nu este nicio osândire pentru cei ce sunt în Hristos Isus, care 
nu trăiesc după îndemnurile firii pământești, ci după îndemnurile Duhului. În 
adevăr, legea Duhului de viață în Hristos Isus m-a izbăvit de legea păcatului și 
a morții” (Rom. 8:1,2). 

De ce nu există nicio condamnare pentru cei care sunt în Hristos Isus? În 
primul rând, pentru că Hristos a luat vina păcatului meu asupra Lui. În al doi-
lea rând, când El este în noi, păcatul nu mai poate stăpâni asupra noastră, 
dar totuși putem păcătui. Galateni 5:16 spune un lucru foarte important des-
pre eliberarea de sub puterea păcatului: „Zic, dar: umblați cârmuiți de Duhul 
[adică: trăiți constant cu puterea Duhului Sfânt] și nu împliniți poftele firii 
pământești.”

Versetele 17 și 18 din Galateni 5 ne explică faptul că acest lucru are legă-
tură cu viața trăită în Duhul Sfânt. Versetele 19-21 enumeră faptele firii, pe 
care nu mai trebuie să le facem atunci când trăim în Duhul Sfânt. Hristos în 
noi ne protejează de păcat și de influența îngerilor căzuți, așa cum se afirmă 
în 1 Ioan 5:18 – „Știm că oricine este născut din Dumnezeu nu păcătuiește, 
ci Cel născut din Dumnezeu îl păzește, și cel rău nu se atinge de el.” Hristos 
ne umple inimile cu Duhul Sfânt, astfel încât răul să nu mai aibă loc. Totuși, în 
acest punct, să nu uităm faptul că „omul nostru dinăuntru se înnoiește din zi 
în zi” (2 Cor. 4:16). 

14  Cererea făgăduințelor prin rugăciune este explicată mai în detaliu în Pași spre redeșteptare per-
sonal, de H. Haubeil, capitolul 5: „Cheia pentru punerea în practică.”
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HRISTOS ÎN NOI NE ÎNCURAJEAZĂ SĂ NU MAI PĂCĂTUIM
În 1 Ioan 3:6-9 citim următoarele cuvinte solemne cu privire la păcat: „Ori-
cine rămâne în El nu păcătuiește; oricine păcătuiește nu L-a văzut, nici nu 
L-a cunoscut. Copilașilor, nimeni să nu vă înșele! Cine trăiește în neprihănire 
este neprihănit, cum El Însuși este neprihănit. Cine păcătuiește este de la 
diavolul, căci diavolul păcătuiește de la început. Fiul lui Dumnezeu S-a arătat 
ca să nimicească lucrările diavolului. Oricine este născut din Dumnezeu nu 
păcătuiește, pentru că sămânța Lui rămâne în el; și nu poate păcătui, fiindcă 
este născut din Dumnezeu.”

Experții în greaca veche ne spun că aceste cuvinte tăioase despre păcătu-
ire se referă la a păcătui din obișnuință. Conform textului original în greacă, 
aici se spune: „El nu păcătuiește în mod constant, i.e., din obișnuință (ci oca-
zional poate cădea în păcat). Ca și copii ai lui Dumnezeu, noi facem ce este 
bine și păzim poruncile lui Dumnezeu.”15 Aceasta înseamnă că, avându-L pe 
Hristos în noi și cu noi, vom putea să renunțăm la obiceiurile noastre păcă-
toase. Viața noastră cu „Hristos în noi” ne ajută să obținem biruința asupra 
păcatelor care ne chinuie.

VOM DEVENI DIN NOU „FIREȘTI” DACĂ PĂCĂTUIM?
Să ținem cont de faptul că prin această schimbare minunată noi nu ajungem 
la o natură fără păcat. Noi putem cădea în păcat din cauza slăbiciunii, ne-
chibzuinței sau neghiobiei noastre. Dacă acest lucru se întâmplă, atunci noi 
trebuie să „respirăm spiritual”. Adică trebuie să ne mărturisim păcatele, să 
acceptăm iertarea și să cerem din nou să fim umpluți cu Duhul Sfânt. Atât 
timp cât „respirăm spiritual”, noi vom rămâne creștini spirituali și nu vom 
deveni din nou firești. Păcatul nu ne anulează relația noastră spirituală cu 
Dumnezeu; totuși, este o piedică cu care trebuie să ne confruntăm.

Noi vom redeveni firești dacă permitem necredinței să prindă rădăcini și 
încetăm să mai „respirăm spiritual”. Natura noastră păcătoasă rămâne cu noi 
până la a doua venire a lui Hristos. Niciun apostol nu a pretins vreodată să 
fi fost fără păcat. Totuși, „Hristos în noi” face o schimbare decisivă în relația 
noastră cu păcatul. 

REZULTATUL PRACTIC
Apostolul Ioan scrie: „Copilașilor, vă scriu aceste lucruri ca să nu păcătuiți. 
Dar, dacă cineva a păcătuit, avem la Tatăl un Mijlocitor, pe Isus Hristos, Cel 

15  Werner E. Lange, Hrgb, Unser größtes Bedürfnis (Lüneburg: 2011), S. 31. 
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Neprihănit” (1 Ioan 2:1). Dumnezeu dorește ca noi să avem o viață fără pă-
cat în Hristos, dar dacă păcătuim, atunci Îi putem cere Mijlocitorului nostru 
iertare și o vom primi. Ellen White spune: „Ne putem împotrivi păcatului și îl 
putem birui doar prin ajutorul puternic al celei de-a treia persoane a Dumne-
zeirii, care nu vine cu o energie modificată, ci cu plinătatea puterii divine.”16

Prin Hristos, care trăiește în noi prin Duhul Sfânt, puterea păcatului asupra 
noastră este distrusă, și astfel frecvența cu care păcătuim va scădea decisiv. 

O SĂNĂTATE BUNĂ
Hristos în noi ne va face să ne îngrijim de sănătatea noastră: „Preaiubitule, 
doresc ca toate lucrurile tale să-ți meargă bine, și sănătatea ta să sporească 
tot așa cum sporește sufletul tău” (3 Ioan 2). „Dumnezeul păcii să vă sfințeas-
că El Însuși pe deplin; și duhul vostru, sufletul vostru și trupul vostru să fie 
păzite întregi, fără prihană, la venirea Domnului nostru Isus Hristos. Cel ce v-a 
chemat este credincios și va face lucrul acesta” (1 Tes. 5:23,24). 

La o prelegere susținută de geneticianul dr. Sang Lee, el a susținut că prin-
tr-o relație de încredere cu Hristos, genele noastre funcționează foarte bine 
și produc un hormon al sănătății. 

Legătura dintre credință și sănătate este mesajul de care lumea are nevoie 
urgentă. Acest mesaj poate fi dus doar de ucenicii lui Isus, care se consacră 
zilnic cu tot ce sunt și tot ce au, care cer zilnic și primesc Duhul Sfânt și care 
trăiesc personal ghidându-se după reforma sănătății.

Studiile realizate pe 35 000 de persoane pe o perioadă de peste treizeci 
de ani, sub supravegherea profesorului Grossarth-Maticek, au arătat că cel 
mai puternic factor pentru o sănătate bună este o relație spontană, plină de 
iubire cu Dumnezeu. Când există această relație, atunci alți factori de sănă-
tate, precum o alimentație sănătoasă, exercițiul fizic și bunăstarea sunt mult 
mai puternici.17 Acest lucru ne demonstrează semnificația următorului ver-
set: „Căci deprinderea trupească este de puțin folos, pe când evlavia este 
folositoare în orice privință, întrucât ea are făgăduința vieții de acum și a celei 
viitoare” (1 Tim. 4:8). În a treia carte din seria 40 Days: God’s Health Princi-
ples for His Last-Day People, Dennis Smith ne prezintă o abordare a subiectu-
lui sănătății foarte diferită de cea cu care suntem obișnuiți. El ne arată cum  
puterea Duhului Sfânt motivează și lucrează pentru a schimba stilul de viață. 
Astfel că, sănătatea emoțională are o mare importanță.

16  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 5 ianuarie, p. 13.
17  Potrivit Medical Wellness mit Newstart – Plus, de drs. Heide (Leipzig, 2014), pp. 333, 334. 
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Smith spune: „Aceste devoționale pentru 40 de zile ne vor arăta cum pu-
tem colabora cu Dumnezeu pentru a obține o reînnoire completă a sănătății 
fizice, emoționale și spirituale pe care El dorește ca noi să o avem.”18

Un om de afaceri a scris: „Am primit mesajul sănătății prin umplerea zil-
nică cu Duhul Sfânt. Înainte de aceasta, nicio prezentare de sănătate nu a 
avut vreun efect asupra mea. Iubeam carnea și nu prea îmi păsa ce fel de 
carne consumam; de asemenea, beam cafea și ceai negru. Nu m-am gândit că 
aceasta ar fi o problemă. Ocazional consumam și bere. Din 2009 m-am rugat 
zilnic să fiu umplut cu Duhul Sfânt. El m-a convins să mă abțin de la a mai con-
suma carne, cafea, ceai negru și bere. Am devenit vegetarian. Am început să 
îmi dau seama că o viață cu Duhul Sfânt este temelia pentru biruința în orice 
privință, inclusiv în temperanță și stil de viață.”19

O soră mi-a scris cu următorul titlu: „Predarea deplină mi-a schimbat via-
ța” (redăm aici doar partea care ține de sănătate): „Zilnic invit Duhul Sfânt să 
locuiască și să lucreze în inima mea... Acum nu mai mănânc tot timpul. Acest 
lucru era o imposibilitate în propria-mi putere. Reușesc să îmi îndeplinesc 
îndatoririle zilnice mult mai calmă și stresul nu îmi mai lasă goluri în stomac. 
Dumnezeu mi-a dat putere și să renunț la cafea. Înainte, acest lucru era de 
neconceput, pentru că atunci când încercam să renunț la cafea aveam dureri 
teribile de cap cinci zile. Aveam simptome puternice de sevraj. De această 
dată nici măcar nu m-am gândit care ar putea fi consecințele. Am știut doar 
că nu îmi mai doream să fac acest lucru. În prezent nu mai simt nicio dorință 
după cafea. Eu și familia mea niciodată nu ne-am dorit să renunțăm la con-
sumul de carne. Astăzi este foarte ușor pentru mine – nu mai simt pofta de 
carne.”20 Unul din experții de seamă în domeniul sănătății a spus: „Adevărata 
nevoie din acest timp nu este doar educația în privința sănătății – avem in-
formații excelente. Ce avem nevoie de fapt este informația cu privire la sănă-
tate legată de puterea de a o pune în practică. Totul stă în puterea de a face 
schimbări.”21

Evanghelia ne dă puterea de a face schimbări, datorită lui Hristos în noi 
prin Duhul Sfânt.

18  Denis Smith, 40 Days: God’s Health Principles for His Last-Day People, cartea 3 (Hagerstown, MD: 
Review and Herald Publishing Association, 2012), ziua 1. 
19  E-mailuri primite de la un om de afaceri pe 3 martie și 21 martie 2013, scurtate și adaptate. 
20  Mărturia completă poate fi citită în germană pe site-ul www.missionbrief.de – Archiv – Mission-
brief nr. 42, S. 17, Völlige Hlngabe veränderte mein Leben. 
21  Don Macintosh, director Newstart Global, Weimar, SUA, în D’Sozo, Cuvânt-înainte. 
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MAREA SCHIMBARE DIN VIAȚA LUI HUDSON TAYLOR
Pe vremea când Hudson Taylor se ocupa de China-Inlan Mission, a primit o scri-
soare din partea unui coleg misionar, McCarthy. Dumnezeu a folosit acea scrisoa-
re pentru a-i deschide ochii să vadă minunatul adevăr despre a rămâne în Hristos 
și El să rămână în noi. El i-a descoperit adevărul despre secretul unirii dintre cre-
dincios și Hristos. Din acea zi, umblarea lui Taylor cu Dumnezeu a fost pe o cale 
a păcii, odihnei și biruinței. Colegii lui misionari au observat această schimbare 
uimitoare. Ei au vorbit despre faptul că Taylor pornea pe o cale nouă ca un om 
nou și într-o lume nouă, pentru a spune altora ce a făcut Dumnezeu pentru el. 

Taylor i-a scris o scrisoare surorii lui din Anglia. El a încercat să îi explice 
acest adevăr minunat pe care îl descoperise și experiența minunată pe care 
a avut-o cu Dumnezeu. El a scris: „Lucrarea mea niciodată nu a fost atât de 
cuprinzătoare, atât de plină de responsabilitate și atât de grea ca acum, dar 
acum presiunea și greutățile nu au dispărut complet. Luna trecută probabil 
că a fost cea mai fericită lună din viața mea. Tânjesc să îți povestesc puțin din 
ce a făcut Domnul pentru mine. Nu știu dacă sunt în stare să îți explic clar, 
pentru că nu pot spune că este ceva nou, ciudat sau uimitor, și totuși, totul 
este nou! Pe scurt: «Am fost orb, dar acum văd!» Când povara mea era grea, 
Dumnezeu a folosit o propoziție dintr-o scrisoare de la McCarthy pentru a-mi 
da jos solzii de pe ochi. Duhul lui Dumnezeu mi-a descoperit adevărul despre 
unitatea noastră cu Isus așa cum nu l-am știut înainte.”

Taylor a continuat în scrisoarea lui și a descris modul în care Dumnezeu 
i-a lărgit înțelegerea cuvintelor lui Hristos – că El este Via, și credincioșii sunt 
mlădițele. El a scris: „Ah, ce bucurie să pot vedea acest adevăr!” Apoi a con-
tinuat: „Cea mai dulce parte – dacă pot spune că o parte ar fi mai dulce de-
cât alta – este odihna pe care o aduce identificarea [acceptarea și predarea] 
deplină cu Hristos. Acum nimic nu mă mai neliniștește, când știu acest lucru, 
știu că El poate să Își ducă la îndeplinire voia Sa, iar voia Sa este și a mea. Nu 
contează unde sau cum mă pune El. Mai important este ca El să se gândească 
la aceasta decât la Mine. Căci în cele mai ușoare funcții, El trebuie să îmi dea 
harul Său, și în cele mai grele, harul Său îmi este de ajuns.” 

Dennis Smith spune următoarele despre experiența lui Taylor: „Hudson 
Taylor a găsit secretul biruinței pe calea lui cu Dumnezeu. El a descoperit cum 
putea avea multă pace în orice situație în care Îi slujea lui Hristos. Dumnezeu 
oferă aceeași biruință și aceeași pace tuturor copiilor Săi. Tu îți dorești o așa 
biruință și pace? Rugăciunea mea este ca toți... să găsească exact această 
biruință și pace în Hristos – o bucurie care înainte părea de neobținut.”22

22  Dennis Smith, Spirit Baptism and Abiding in Christ, p. 10, 11. Recomand un studiu mai apro-
fundat: Dennis Smith, 40 Days: Prayers and Devotions to Prepare for the Second Coming, cartea 1 
(Hagerstown, MD: Review and Herald Publishing Association, 2009), în special ziua 4: „Christ in You,” 
p. 18, dar și partea a patra a cărții, Spirit Baptism and Abiding in Christ, pp. 81-102. 
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Mă alătur și eu acestui apel și doresc ca toți cei în care locuiește Hristos 
prin Duhul Sfânt să aibă o viață rodnică și îmbelșugată pentru Hristos, via-
ță caracterizată de puterea supranaturală a Duhului Sfânt. „Cine rămâne în 
Mine și în cine rămân Eu aduce mult rod; căci despărțiți de Mine nu puteți 
face nimic” (Ioan 15:5). 

Isus a spus despre El: „Tatăl, care locuiește în Mine, El face aceste lucrări 
ale Lui” (Ioan 14:10). Isus Își dorește foarte mult ca eu și cu tine să putem 
spune: Isus Hristos, care locuiește în Mine, face aceste lucrări ale Lui. „Hristos 
în inimă, Hristos în viață – aceasta este siguranța noastră.”23

Rugăciune: „Doamne Isuse, mă minunez când văd că Tu dorești să intri în viața 
mea. Când îmi predau viața Ție, Tu mă umpli cu Duhul Sfânt. Vreau să Te laud 
și să Îți mulțumesc că, prin harul lui Dumnezeu, Tu Te-ai făcut înțelepciune, ne-
prihănire, sfințire și răscumpărare pentru mine (1 Cor. 1:30). Te rog să mă ajuți 
să cresc vizibil și plin de bucurie prin părtășia cu Tine prin Duhul Sfânt. Amin!”

DUMNEZEU AȘTEAPTĂ CA NOI SĂ TÂNJIM DUPĂ DUHUL SFÂNT
„Puterea lui Dumnezeu așteaptă să fie cerută și primită. Această binecuvân-
tare făgăduită, dacă este cerută prin credință, aduce cu sine toate celelalte 
binecuvântări. Ea se dă potrivit cu bogățiile harului lui Hristos” (HLL 672. #13).

CUPLURI ȘI DUHUL SFÂNT

SUNTEM MAI APROPIAȚI CA SOȚ ȘI SOȚIE
Eu și soțul meu am fost atât de binecuvântați când am citit Pași spre redeș-
teptare personală. Acum o citim împreună a treia oară! Cartea transpune în 
cuvinte experiențele noastre de viață și ne prezintă soluții pentru situațiile 
complicate din viață. Faptul că am citit și ne-am rugat împreună ne-a făcut 
să fim mai apropiați și mai uniți decât oricând înainte! Este minunat să fim o 
echipă! Ne face mare plăcere să muncim, să ne rugăm, să educăm și să slujim 
pe cei din jur! De unde putem cumpăra o cutie de cărți? A.C. redus, #119. 

EXPERIENȚE MINUNATE
Broșura 40 de zile mi-a oferit experiențe minunate. Mai întâi de toate a fost 
redeșteptarea personală. Prin studiul împreună și schimbul de gânduri de di-
mineață ne-am apropiat spiritual în cuplu. După ce ne-am rugat împreună am 

23  Ellen G. White, Divina vindecare, p. 511. 
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simțit zilnic mâna călăuzitoare a lui Dumnezeu – chiar și în situații trecătoare. 
Nu pot să descriu cât de multă putere am primit pentru a trece de fiecare zi. 
A.a.K.R. (abreviat), #3. 

M-AM LUPTAT ÎN VIAȚA DE CĂSNICIE
Îl laud pe Dumnezeu pentru că mi-a deschis ochii spirituali de când am citit 
Pași spre redeșteptare personală. De atunci nu mai sunt același creștin. Ca 
adventistă, m-am gândit că eram o creștină cu experiență, dar în adâncul ini-
mii mi-am dat seama că ceva lipsea. În viața de căsătorie mă luptam pentru 
o relație bună cu soțul meu, și el este membru în biserică. Acum ne rugăm 
împreună și ne încurajăm unul pe celălalt să mergem la biserică. #120

ACEASTĂ CARTE AJUTĂ ȘI CUPLURILE
Am mers la librăria adventistă. Acolo mi s-a oferit o carte, Pași spre redeș-
teptare personală. Nu am vrut-o. Vânzătoarea m-a luat de braț și mi-a spus: 
„Această carte ajută și cuplurile. Nepoata mea s-a despărțit de soțul ei. 
Această carte i-a adus din nou împreună. Acum se roagă împreună și merg 
la biserică împreună.” Așa că am cumpărat cartea, și experiența pe care am 
avut-o a fost o comoară de neprețuit. #120a

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1.  Care sunt rezultatele care apar când suntem una cu Hristos? 
2.  Ce înseamnă să te rogi în Duhul lui Isus?
3.  Ce realizează Hristos în noi cu privire la păcat?
4.  Ajungem la starea de a fi fără păcat prin Hristos?
5.  Care este legătura între credință și sănătate?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1.  Ca „Hristos în noi” să producă consecințe vizibile în viața noastră  
zilnică. 

2.  Pentru înțelegerea și capacitatea de a ne ruga în Duhul lui Isus.
3.  Pentru experiența eliberatoare de a birui obiceiurile păcătoase.
4.  Ca El să ne păzească de mândria spirituală și de pierderea clarității.
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C A P I T O L U L  4  –  P A R T E A  1

ASCULTARE PRIN ISUS

Cum pot trăi în ascultare plină de bucurie? De ce este o bucurie? De ce ascultarea este pentru binele meu? Cum funcționează ascultarea prin „Isus în mine”? Ascultarea prin credință este o cooperare  între Dumnezeu și om?  Ce face Dumnezeu? Ce face omul? 
BIBLIA ȘI MERSUL TRENURILOR

În timpul unei conferințe din Frankfurt pe Main, Germania, studenții de la 
teologie l-au întrebat pe bătrânul misionar din China, Hudson Taylor: „Cum 
poți crede fiecare cuvânt din Biblie?”

Răspunsul lui a fost: „Mâine, când vei vrea să mergi înapoi spre casă, vei 
apela la mersul trenurilor și vei verifica ora plecării. Dacă găsești un tren care 
pleacă la ora 7 dimineața, atunci nu vei mai pune nicio întrebare, ci vei merge 
direct la gară ziua următoare și vei constata că trenul este pregătit de plecare. 
La fel cum tu te bazezi pe mersul trenurilor, eu am făcut același lucru cu Bi-
blia, cu poruncile și făgăduințele sale în ultimii 50 de ani. Din experiență pot 
să spun că învățăturile sale întotdeauna s-au dovedit a fi adevărate în lunga 
mea viață și în mijlocul sutelor de pericole mortale. De exemplu, când Biblia 
spune: «Fiindcă toate aceste lucruri neamurile le caută. Tatăl vostru cel ce-
resc știe că aveți trebuință de ele» (Matei 6:33). Am urmat aceste îndrumări 
și niciodată nu am fost dezamăgit în vreo situație critică. Dacă vei face și tu la 
fel, atunci și tu vei avea experiențe asemănătoare.”1

1  Raport de prof. dr. Karl Heim într-un devoțional pe care nu îl am momentan la îndemână. 
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Dacă vom medita la ascultarea prin Hristos, vom primi o mare bucurie. 
Asta ne dorim să facem acum. Ascultarea are un nume special: ascultarea 
credinței. 

DE CE CHEAMĂ DUMNEZEU SLUJITORI?
În Romani 1:5 am găsit o îndrumare care are o importanță majoră pentru 
mine, ca slujitor al Evangheliei: „Prin care am primit harul și apostolia, ca să 
aducem, pentru Numele Lui, la ascultarea credinței pe toate neamurile.”

Aceasta înseamnă că Dumnezeu cheamă oameni în lucrarea Sa pentru a-i 
conduce pe ceilalți la ascultarea credinței. Pentru aceasta este nevoie ca eu 
să înțeleg acest lucru foarte bine și că, cu ajutorul lui Dumnezeu, eu voi fi un 
exemplu bun. Când fac acest lucru, atunci acționez în numele Său, adică cu 
autoritatea lui Isus Hristos. 

CUM OBȚIN ASCULTAREA CREDINȚEI? 
Cuvintele finale din Epistola către romani aduc un gând în plus: ne arată cum 
dorește Dumnezeu să obținem această ascultare a credinței. „Iar a Aceluia 
care poate să vă întărească, după Evanghelia mea și propovăduirea lui Isus 
Hristos – potrivit cu descoperirea tainei care a fost ținută ascunsă timp de 
veacuri, dar a fost arătată acum prin scrierile prorocilor și, prin porunca Dum-
nezeului celui veșnic, a fost adusă la cunoștința tuturor neamurilor, spre as-
cultarea credinței – a lui Dumnezeu, care singur este înțelept, să fie slava, 
prin Isus Hristos, în vecii vecilor! Amin” (Rom. 16:25-27). 

Aceste versete explică faptul că o taină a fost descoperită pentru un scop 
precis – pentru dezvoltarea ascultării credinței, deși nu este explicat care 
este taina. Explicația o găsim în Coloseni 1:27: „Cărora Dumnezeu a voit să le 
facă cunoscut care este bogăția slavei tainei acesteia între neamuri, și anume: 
Hristos în voi, nădejdea slavei.”

Taina este: Hristos în noi. Care este rezultatul atunci când obținem, prin 
Hristos, ascultarea credinței? „Căci, dacă este cineva în Hristos, este o făptură 
nouă. Cele vechi s-au dus: iată că toate lucrurile s-au făcut noi” (2 Cor. 5:17). 
Noi avem o viață nouă cu Hristos în noi. Alt verset descrie această viață nouă 
după cum urmează: „Ca să ajungeți plini de toată plinătatea lui Dumnezeu” 
(Efes. 3:19). 

CUM PERCEPEM O VIAȚĂ ÎN ASCULTAREA CREDINȚEI?
Atitudinea noastră se schimbă înspre poruncile Sale. „Și poruncile Lui nu sunt 
grele” (1 Ioan 5:3). „Căci jugul Meu este ușor,” a spus Isus (Mat. 11:30, KJV). 
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„Mă desfăt în poruncile Tale” (Ps. 119:47), pentru că ele sunt mai bune „decât 
o mie de lucruri de aur și de argint” (vers. 72), „mai dulci decât mierea în gura 
mea” (vers. 103) și „mă bucur de cuvântul Tău” (vers. 162). Ele îmi dau „multă 
pace” (vers. 165). Ascultarea credinței este un lucru plăcut. 

AVEM NEVOIE DE O TEMELIE SOLIDĂ PENTRU VIAȚA NOASTRĂ
Poetul german Matthias Claudius scrie: „Omul are nevoie de o ancoră fermă, 
ceva ce nu depinde de el, ci mai degrabă ceva pe care se poate baza.”2 În 
prezent, mulți oameni suferă din cauza apăsării emoționale, deoarece ei nu 
au nicio temelie sigură din cauza lipsei de credință. Printr-o relație personală 
cu El, Dumnezeu dorește să ne dea o temelie sigură pe baza Cuvântului Său. 

Acest poet creștin ne arată că trebuie să avem o temelie sigură și standar-
de de încredere în viața noastră. Unde putem găsi o temelie sigură? Dum-
nezeu a pus o fundație sigură cu mult timp în urmă. Numele Lui este Isus 
Hristos. „Căci nimeni nu poate pune o altă temelie decât cea care a fost pusă 
și care este Isus Hristos” (1 Cor. 3:11). Isus este Singurul care ne poate oferi o 
temelie sigură pentru viața noastră. 

UNDE PUTEM GĂSI CELE MAI BUNE STANDARDE  
PENTRU VIAȚA NOASTRĂ? 

Cine este calificat pentru a stabili aceste standarde? Biblia ne oferă un răs-
puns clar în Psalmii 99:4: „Tu faci dreptate.” Și Psalmii 111:7,8 mai adaugă: 
„Lucrările mâinilor Lui sunt credincioșie și dreptate; toate poruncile Lui sunt 
adevărate, întărite pentru veșnicie, făcute cu credincioșie și neprihănire” 
(cf. Ps. 148:6). 

Dumnezeu, Creatorul, a hotărât ce este drept. Nimeni, în afară de Dumne-
zeu, nu are dreptul să stabilească standarde sau reguli. Doar Creatorul, mare-
le Stăpânitor al tuturor lucrurilor, are acest drept. Nimeni altcineva nu are o 
viziune clară; doar Dumnezeu este omniscient și preaînțelept. 

Caracterul celui care stabilește standardele este foarte important. Biblia 
ne arată că Dumnezeu este dragoste; El este Sursa dragostei și a adevărului, a  
bucuriei și a dreptății. Datorită caracterului Său minunat, a capacității Sale in-
finite și omnisciente, Dumnezeu a fost în stare să stabilească cele mai bune 
reguli pentru îngeri, pentru locuitorii celorlalte lumi, pentru omenire și pentru 
animale. Creatorul iubitor a stabilit cele mai favorabile condiții pentru viață. 

2  Matthias Claudius, Ediția Steinkopf, 1982), S. 10. 

Rămâi în Isus_2022.indd   72Rămâi în Isus_2022.indd   72 6/17/2022   9:04:18 AM6/17/2022   9:04:18 AM



73

El a făcut acest lucru nu doar cu legile naturii, de exemplu cu constantele 
de pe acest pământ – distanțe dintre Soare și Lună, orientarea axelor Pămân-
tului și așa mai departe –, dar totodată a stabilit legi pentru fericirea omenirii 
în norme etice și morale (cf. Ier. 7:23). Tatăl nostru ceresc și iubitor a pus 
reguli minunate pentru noi.

Vrem să păstrăm acest gând în minte în timp ce discutăm despre un feno-
men ciudat din vremea sfârșitului – marea confuzie cu privire la ascultarea de 
legile lui Dumnezeu. 

CONFUZIE CU PRIVIRE LA ASCULTAREA  
DE PRINCIPIILE LUI DUMNEZEU

Pavel spune în 2 Corinteni 4:3,4: „Și, dacă Evanghelia noastră este acoperită, 
este acoperită pentru cei ce sunt pe calea pierzării, a căror minte necredin-
cioasă a orbit-o dumnezeul veacului acestuia, ca să nu vadă strălucind lumina 
Evangheliei slavei lui Hristos, care este chipul lui Dumnezeu.”

Satana se deghizează și îi orbește. O minte orbită poate însemna două 
lucruri: primul, că anumite lucruri nici măcar nu se văd, astfel că unele lucruri 
sunt deghizate sau ascunse. În al doilea rând, poate însemna că o minte este 
„fermecată”, considerând că punctele de vedere greșite sunt corecte. Noi nu 
realizăm cât de bine s-au infiltrat aceste idei în noi. Această deghizare și orbi-
re ne împiedică să vedem calea bună. 

Versetul spune că acest lucru li se întâmplă necredincioșilor. Dar noi facem 
descoperirea șocantă că același lucru li se întâmplă creștinilor firești. Ei Îl măr-
turisesc pe Isus, dar nu s-au predat pe deplin Lui. Tocmai de aceea „dumneze-
ul acestei lumi” îi poate orbi. 

Sunt convins că Satana încearcă această orbire și în dreptul creștinilor spi-
rituali. În Matei 24:24 spune: „până acolo încât să înșele, dacă va fi cu putință, 
chiar și pe cei aleși.” 1 Ioan 5:18 spune: „...Cel născut din Dumnezeu îl păzeș-
te, și cel rău nu se atinge de el.” „Nu numai că Satana duce în robia sa lumea, 
dar amăgirile lui dospesc, sunt prezente în bisericile ce mărturisesc a fi ale 
Domnului Isus Hristos.”3 Isus descrie clar acest fenomen în mesajul Său către 
laodiceeni în Apocalipsa 3:17. 

În discursul Său despre evenimentele ultimelor zile din Matei 24 și 25, Isus 
menționează de patru ori un semn anume din timpul sfârșitului: înșelăciunea. 
Înșelăciunea este deja foarte puternică, dar se va înteți și mai mult. Cine este 
orbit cu greu observă acest lucru. Cred că fiecare dintre noi ar trebui să facă 

3  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 414. 
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o autoevaluare. Ar trebui să ne dăm seama că doar Duhul Sfânt ne poate 
deschide ochii ca să putem discerne între adevăr și înșelăciune. Un aspect în 
care lumea este foarte înșelată are legătură cu ascultarea de voia lui Dumne-
zeu, de Cuvântul lui Dumnezeu și de legile Sale. Mulți nu au o idee clară cu 
privire la ascultarea pe care Dumnezeu o dorește de la noi și cum este posibil 
ca noi să fim ascultători. Aceasta este ascultarea credinței – un tip special de 
ascultare, de supunere.

CE ESTE ASCULTAREA CREDINȚEI?
Apostolul Pavel ne prezintă mai multe definiții pentru acest termen. Negreșit 
este o ascultare care urmează exact planul lui Dumnezeu de răscumpărare. 
Are de-a face cu a intra într-o relație de încredere cu Isus prin Duhul Sfânt. 
Rezultatul este mântuirea mea prin jertfa lui Hristos. A mă preda lui Isus in-
clude păzirea poruncilor prin puterea Duhului Sfânt. Nu este o ascultare prin 
propriile eforturi. 

Pavel a luat o poziție fermă împotriva ascultării fariseice de lege, care în-
semna a-ți câștiga locul în Împărăția lui Dumnezeu prin păzirea cu exactitate a 
poruncilor lui Dumnezeu. El ne spune foarte clar că ascultarea este necesară 
pentru adevărata ucenicie, dar această ascultare diferă de cea a fariseilor. Ea 
începe prin acceptarea plină de bucurie a mântuirii prin Isus Hristos. Ea dă 
naștere la fapte de ascultare în viața celui care este ucenic al lui Isus. 

Această ascultare se bazează pe încredere, care vine din inimă. Dennis 
Smith scrie: „Când cineva trăiește într-o relație strânsă cu Dumnezeu prin Du-
hul Sfânt, atunci ascultarea vine în mod natural și din inimă, fără a te gândi 
prea mult.”4 Este o ascultare care este posibilă prin cooperarea divin-uman. 

DUMNEZEU A DESCOPERIT O TAINĂ
Vom rezuma Romani 16:25,27. Prin porunca veșnică a lui Dumnezeu a fost 
descoperită o taină, pentru a stabili ascultarea credinței. Prin porunca lui 
Dumnezeu, această taină a lui Hristos în noi înfăptuiește ascultarea credin-
ței. Ascultarea credinței este astfel o ascultare voluntară, bazată pe credință, 
încredere și iubire. Noi intrăm într-o relație de încredere cu Dumnezeu și, 
pe baza acestei încrederi și înțelegând că legile Sale sunt spre binele nostru, 
atunci hotărâm să fim ascultători. 

4  Dennis Smith, 40 Days: Prayers and Devotions to Prepare for the Second Coming, cartea 1,  
pp. 21, 22. 
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„În loc de a scuti pe om de ascultarea de legea lui Dumnezeu, credința, și 
numai ea, este aceea care ne face părtași harului lui Hristos, care ne face în 
stare să-I dăm ascultare.”5

CE ESTE ACEASTĂ TAINĂ? 
Pavel ne arată în Coloseni 1:25-27 că „slujitorul ei am fost făcut eu, după is-
prăvnicia pe care mi-a dat-o Dumnezeu... ca să întregesc Cuvântul lui Dumne-
zeu. Vreau să zic: taina ținută ascunsă din veșnicii..., dar descoperită acum 
sfinților Lui.” Ce fel de taină este aceasta? „Dumnezeu a voit să le facă cu-
noscut [sfinților Săi] care este bogăția slavei tainei acesteia între neamuri, și 
anume: Hristos în voi, nădejdea slavei.”

Această taină, care a fost ascunsă și acum este descoperită, este că Însuși 
Isus dorește să trăiască în noi prin Duhul Sfânt. Versetul spune că aceasta este 
nădejdea slavei pentru noi, și înseamnă că plinătatea vieții pe care Dumnezeu 
dorește să ne-o dea acum și viața veșnică în slavă poate fi atinsă și ne este 
garantată. Această relație personală, pe care Hristos dorește să o aibă cu noi 
prin Duhul Sfânt, ne arată marea dragoste a lui Dumnezeu într-un mod cu 
totul diferit. „Hristos în noi” este miezul acestei taine; într-un sens larg, este 
Evanghelia sau planul de răscumpărare. 

Romani 16:25,26 ne spune că, prin această taină, ascultarea credinței este 
împământenită sau realizată. Adică, prin Hristos, noi suntem în stare să ascul-
tăm și, de asemenea, ne dorim să ascultăm.

CUM POATE FI HRISTOS ÎN NOI?
Cum este posibil ca Hristos să trăiască în noi? În Efeseni 3:16,17,19 citim: „Și-L 
rog ca, potrivit cu bogăția slavei Sale, să vă facă să vă întăriți în putere, prin 
Duhul Lui, în omul dinăuntru, așa încât Hristos să locuiască în inimile voastre 
prin credință; pentru ca, având rădăcina și temelia puse în dragoste... ca să 
ajungeți plini de toată plinătatea lui Dumnezeu.”

Ni se spune:
1.  Prin Duhul Sfânt, noi primim putere din belșug pentru omul dinăuntru.
2.  Prin Duhul Sfânt, Hristos trăiește în noi prin credință.
3.  Astfel, noi vom fi înrădăcinați și împământeniți în dragoste. Când Isus 

Hristos trăiește în noi, atunci El Își va forma caracterul Său plin de dragos-
te în noi. Biblia mai numește aceasta „roada Duhului” (Gal. 5:22). 

5  Ellen G. White, Calea către Hristos, pp. 60, 61. 
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4.  Acest lucru ne conduce spre o viață „plină de toată plinătatea lui Dumne-
zeu” (vezi și Ioan 10:10; Col. 1:9,10). 
Hristos în noi înseamnă că ascultarea noastră este acum posibilă, deoare-

ce este înfăptuită în noi de Isus. Ellen White spune: „Când cineva Îl primește 
pe Hristos, el primește atunci și puterea de a trăi viața Lui.”6

Isus trăiește în noi când noi ne încredem pe deplin în El, adică, atunci când 
ne-am predat pe deplin Lui. Ascultarea care rezultă este ascultarea credinței. 
Hristos dorește să Își trăiască viața Lui biruitoare în noi. 

Un alt gând valoros îl găsim în Galateni 4:19. Pavel ne spune: „Copilașii 
mei, pentru care iarăși simt durerile nașterii, până ce va lua Hristos chip în 
voi!” Pavel era foarte nerăbdător ca Hristos să trăiască în credincioși. El a 
spus: „până ce va lua Hristos chip în voi.” Cât ia ca omul să fie dezvoltat pe de-
plin? Are nevoie de cel puțin șaisprezece sau șaptesprezece ani. Cred că Pavel 
se referea la procesul de creștere. Când ne dedicăm zilnic viața lui Hristos și 
cerem zilnic Duhul Sfânt, prin credință, atunci Hristos este în noi, dar această 
relație este un proces de creștere. 

AMBIGUITĂȚI
Din nefericire, sunt câteva puncte referitoare la ascultare puțin neclare. În 
primul rând vrem să vedem ce puncte esențiale a menționat Isus cu privire 
la viața noastră de credință: „Căci despărțiți de Mine nu puteți face nimic”  
(Ioan 15:5). Acest lucru poate fi aplicat și acestui subiect important: asculta-
rea. 

În al doilea rând să analizăm o afirmație relevantă a lui Ellen G. White, care 
explică principiile de bază cu privire la ascultare: „Cel care încearcă să ajungă 
la cer prin propriile fapte, păzind legea, încearcă o imposibilitate. Omul nu 
poate fi salvat fără ascultare, dar faptele lui nu ar trebui să fie ale lui; Hristos 
ar trebui să lucreze în el voința și înfăptuirea după bunul Său plac.”7

Sunt prezentate trei puncte importante:
1.  Este imposibil să ajung la cer prin propriile fapte. Aceasta înseamnă că a 

dori să câștigi ceva de la Dumnezeu (ca în cazul neprihănirii prin fapte) 
este o greșeală. 

2.  Totuși, ascultarea este o parte indispensabilă a unei vieți cu Dumnezeu, 
din moment ce ucenicii lui Isus sunt chemați să trăiască în conformitate 
cu voia lui Dumnezeu. 

6  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 314. 
7  Ellen G. White, The Review and Herald, 1 iulie 1890, par. 11. 
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3.  Ascultarea ar trebui să fie lucrarea noastră proprie, nu din propria noas-
tră putere, ci mai degrabă voința și înfăptuirea ar trebui să fie lucrarea lui 
Hristos în noi. 
Acum am vrea să privim mai îndeaproape la cum se poate face acest lucru. 

Mulți oameni cred că trebuie să își câștige parțial sau total locul în cer. Ei cred 
că trebuie să pășească pe această cale greșită pentru că ei nu cunosc calea 
minunată pe care Dumnezeu a pregătit-o pentru noi. Ei încearcă să realizeze 
ceva ce este imposibil. Cei în care nu trăiește Isus prin Duhul Sfânt încearcă 
o imposibilitate, indiferent cât de scurtă sau lungă ar fi lista lor cu faptele 
ascultării. 

Scriptura ne învață că nu putem fi mântuiți prin propriile merite (faptele 
legii), ci mai degrabă doar prin credința în Dumnezeu. Romani 3:28 spune: 
„Pentru că noi credem că omul este socotit neprihănit prin credință, fără fap-
tele Legii.” „Nu există un alt punct asupra căruia să zăbovim cu mai multă 
sârguință, care să fie repetat cu mai multă ardoare sau împământenit cu mai 
multă fermitate în mintea tuturor decât imposibilitatea ca omul căzut să me-
rite ceva prin propriile fapte bune. Mântuirea este doar prin credința în Isus 
Hristos.”8

ASCULTAREA ESTE INDISPENSABILĂ
Isus pune accentul pe ascultare. Ultimele Sale cuvinte au fost: „Și învățați-i 
să păzească tot ce v-am poruncit” (Mat. 28:20). În mod clar, El vorbește aici 
despre ascultare. Poruncile pe care Isus Hristos le-a scris cu propria Sa mână 
și i le-a dat lui Moise pe Sinai cer ascultare. Această așteptare din partea lui 
Dumnezeu, de care Biblia dă mărturie, este rezumată astfel: „Toate darurile 
Sale sunt făgăduite cu condiția ascultării.”9

Tot în Parabolele Domnului Hristos citim: „Caracterul lui Dumnezeu este 
exprimat în Legea Sa; și ca să fii în armonie cu Dumnezeu, atunci principiile 
Legii Sale trebuie să fie izvorul tuturor acțiunilor tale.”

„Domnul Hristos nu micșorează cerințele Legii. Într-un limbaj ce nu putea 
fi înțeles greșit, El a prezentat ascultarea de ea ca o condiție a vieții veșnice.”10

Apostolul Ioan ne arată faptul că ascultarea este un indiciu dacă Îl cunoaș-
tem sau nu pe Dumnezeu: „Și prin aceasta știm că Îl cunoaștem, dacă păzim 
poruncile Lui. Cine zice: «Îl cunosc», și nu păzește poruncile Lui, este un min-

8  Ellen G. White, Faith and Works, p. 18. 
9  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 145. 
10  Idem, p. 391. 
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cinos, și adevărul nu este în el” (1 Ioan 2:3,4). „Cine păzește poruncile Lui 
rămâne în El, și El în el” (1 Ioan 3:24). 

Și ascultarea este un indicator care ne arată dacă Îl iubim pe Dumnezeu: 
„Căci dragostea de Dumnezeu stă în păzirea poruncilor Lui. Și poruncile Lui 
nu sunt grele” (1 Ioan 5:3). 

Biblia ne arată că ascultarea este un semn al rămășiței, al bisericii din 
timpul sfârșitului, vorbind despre cei „care păzesc poruncile lui Dumnezeu” 
(Apoc. 12:17). „Care păzesc poruncile lui Dumnezeu și credința lui Isus” 
(Apoc. 14:12). 

Charles Finney, probabil cel mai de succes predicator al redeșteptării din 
timpul nostru, a spus: „Redeșteptarea este un nou început al ascultării de 
Dumnezeu.”11 De asemenea, doresc să citez din Adult Bible Study Guide, din 
31 august 2011: „Ascultarea nu este un mijloc spre mântuire, ci mai degrabă 
un mijloc care ne arată consecințele și binecuvântările mântuirii în viața celui 
răscumpărat.” 

ASCULTAREA ÎN ȘI PRIN HRISTOS
Putem fi ascultători doar dacă Hristos trăiește în noi. Doar El poate realiza 
acest lucru. Ca om, Hristos a fost un model de ascultare pentru noi. „Măcar că 
era Fiu, a învățat să asculte prin lucrurile pe care le-a suferit” (Evrei 5:8). „Și, 
după ce a fost făcut desăvârșit, S-a făcut, pentru toți cei ce-L ascultă, urzitorul 
unei mântuiri veșnice” (vers. 9). 

Faptele 5:32 confirmă acest lucru: Dumnezeu dă Duhul Sfânt celor care 
ascultă de El. Dar oare să însemne acest lucru că ascultarea noastră de po-
runcile lui Dumnezeu este o condiție pentru mântuirea noastră? Nicidecum! 
În schimb, Pavel dorește să accentueze din nou că drumul spre mântuire este 
doar prin credință și pe această cale noi trebuie să fim ascultători de Dumne-
zeu. Atunci El va lucra prin Duhul Său în mod minunat, astfel că noi vom trăi 
așa cum dorește Dumnezeu de bunăvoie. 

Exact asta scrie Pavel în Romani 8:3,4: „Căci – lucru cu neputință Legii, 
întrucât firea pământească o făcea fără putere – Dumnezeu a osândit păcatul 
în firea pământească, trimițând, din pricina păcatului, pe Însuși Fiul Său într-o 
fire asemănătoare cu a păcatului, pentru ca porunca Legii să fie împlinită în 
noi, care trăim nu după îndemnurile firii pământești, ci după îndemnurile 
Duhului.” Dumnezeu spune: „Voi pune Duhul Meu în voi și vă voi face să ur-
mați poruncile Mele și să păziți și să împliniți legile Mele” (Ezech. 36:27).

11  Citat în Unser größtes Bedürfnis (Cea mai mare nevoie a noastră), Lüneburg: Werner E. Lange, 
2011, S. 102. 
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A TRĂI CONSTANT ÎN DUHUL SFÂNT
A „umbla după Duhul” înseamnă a trăi constant în Duhul Sfânt. Acest verset 
ne arată că ascultarea necesară este împlinită prin Hristos în noi, adică în cei 
în care locuiește Duhul Sfânt. Dumnezeu Și-a trimis Fiul astfel încât neprihăni-
rea cerută de lege să poată fi împlinită de El în noi. Vă rog să observați că ver-
setul nu spune că neprihănirea este împlinită prin noi, ci mai degrabă în noi. 

Ce ne spune Pavel în Galateni 2:20 despre viața lui? „Și trăiesc…, dar nu 
mai trăiesc eu, ci Hristos trăiește în mine.” Pavel ne spune clar că Hristos era 
la cârma vieții lui. În Ezechiel 36:27, Dumnezeu ne spune: „Voi pune Duhul 
Meu în voi și vă voi face să urmați poruncile Mele și să păziți și să împliniți 
legile Mele.”

Vă este clar ce spune acest verset? Dumnezeu dorește să ne umple cu Du-
hul Său și astfel El ne va transforma într-un popor care păzește poruncile Lui. 
Adică, Dumnezeu se va ocupa de ascultarea noastră prin Duhul Sfânt. 

Aici vedem clar că ascultarea este prin Duhul Sfânt și prin Hristos în noi. 
Este o ascultare din inimă. Fără această întovărășire, putem da naștere doar 
la o ascultare exterioară insuficientă. „Este adevărat că este cu putință să se 
dea pe față o corectă purtare exterioară și fără puterea reînnoitoare a Dom-
nului Hristos. Plăcerea de a fi un om cu influență și dorința de a fi onorat 
de ceilalți pot produce o viață ordonată. Respectul de sine ne poate face să 
evităm orice ar însemna o aparență rea. Și o inimă egoistă poate face acte 
de generozitate.”12 Se poate să ne dorim să păzim poruncile lui Dumnezeu 
dintr-un simțământ al datoriei sau pentru că asta se așteaptă de la noi. „Cine 
depune eforturi să păzească poruncile lui Dumnezeu numai dintr-un simță-
mânt al datoriei, pentru că i se cere să facă acest lucru, nu va ajunge niciodată 
să aibă bucuria ascultării. El nici nu cunoaște ascultarea. Când cerințele lui 
Dumnezeu sunt considerate o povară, pentru că ele vin în conflict cu înclinați-
ile firii, atunci putem ști că viața aceasta nu este o viață de creștin. Adevărata 
ascultare este lucrarea unui principiu lăuntric.”13

CUM POATE TRĂI HRISTOS ÎN NOI?
O relație cu Isus începe prin predarea deplină. Ca răspuns la aceasta, el ne 
oferă renașterea spirituală (vezi Ioan 3:1-21). Această viață nouă a noastră, 
dată de Dumnezeu, este menținută de o reînnoire zilnică a relației noastre 
cu Hristos. Este nevoie de o consacrare zilnică, dar și de cererea zilnică să fim 

12  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 58. 
13  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 97. 
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umpluți cu Duhul Sfânt – a fi reîmprospătați cu Duhul. Astfel, Isus trăiește în 
noi. „Să vă facă să vă întăriți în putere, prin Duhul Lui... așa încât Hristos să 
locuiască în inimile voastre prin credință” (Efes. 3:16,17). 

CERCETEAZĂ-TE SĂ VEZI DACĂ HRISTOS TRĂIEȘTE ÎN TINE
Scriptura ne invită să ne cercetăm dacă Hristos trăiește în noi. „Pe voi înșivă 
încercați-vă dacă sunteți în credință. Pe voi înșivă încercați-vă. Nu recunoaș-
teți voi că Isus Hristos este în voi? Afară numai dacă sunteți lepădați” (2 Cor. 
13:5). 

Dumnezeu dorește să ne cunoaștem starea spirituală. În ce situație sun-
tem descalificați sau considerați nepotriviți? Din moment ce suntem făcuți 
potriviți prin Hristos în noi, când suntem umpluți cu Duhul Sfânt, atunci a fi 
lepădat înseamnă o viață căreia îi lipsește umplerea cu Duhul Sfânt. Biblia o 
numește o minte firească.

Când ne „lepădăm” mașina? Când nu mai funcționează. Ce putem face 
dacă nu mai are combustibil? Putem încerca fie să o împingem, fie să îi pu-
nem combustibil. Desigur, vom alege să umplem rezervorul cu combustibil. 
Fără Isus în inima noastră prin Duhul Sfânt, ascultarea noastră se aseamănă 
cu cineva care încearcă să împingă o mașină fără combustibil. 

Începi să înțelegi mai bine cât de important este Isus pentru credința și via-
ța noastră? Isus este de neînlocuit. „Cine are pe Fiul are viața” (1 Ioan 5:12). 
„Eu sunt Calea, Adevărul și Viața. Nimeni nu vine la Tatăl decât prin Mine” 
(Ioan 14:6). Avem nevoie de Isus. Fără El nu putem fi mântuiți. Nu vom avea 
nici o viață din belșug aici, dar nici viața veșnică. 

Înțelegi mai bine cum se ajunge la ascultare? Ne arătăm disponibilitatea să 
Îl primim pe Isus prin predarea zilnică și cerând zilnic Duhul Sfânt, pentru ca 
El să împlinească ascultarea în noi. Acest lucru îl înțelegem foarte bine când 
citim 1 Corinteni 1:30: „Și voi, prin El, sunteți în Hristos Isus. El a fost făcut de 
Dumnezeu pentru noi înțelepciune, neprihănire, sfințire și răscumpărare.” 
Toate acestea le dorește Hristos și le poate realiza în noi. Când Biblia spune 
că Hristos a fost făcut sfințire pentru noi, atunci clar că înseamnă că a fost așa 
pentru ca noi să putem trăi în ascultare. 

CÂND SUNTEM MÂNTUIȚI?
De ce este atât de important răspunsul la această întrebare? Când deja sunt 
salvat, atunci este foarte clar că ascultarea vine ca rezultat al mântuirii. Nu 
este o condiție obligatorie pentru mântuirea mea. Eu sunt mântuit în mo-
mentul în care mă predau pe deplin lui Isus Hristos. „Căci prin har ați fost 
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mântuiți, prin credință. Și aceasta nu vine de la voi, ci este darul lui Dumne-
zeu. Nu prin fapte, ca să nu se laude nimeni” (Efes. 2:8,9). 

Când apostolul Pavel le-a scris efesenilor, el i-a informat că deja erau mân-
tuiți. Totuși, Romani 8:24 spune: „Căci în nădejdea aceasta am fost mântuiți.” 
Avem libertatea de a rămâne cu Dumnezeu sau nu. 

După mântuirea noastră (prin nădejde), principala noastră preocupare 
este să rămânem în Hristos până la sfârșitul vieții sau până când El va reveni. 
Noi am fost mântuiți prin credință (Efes. 2:8) și după aceea este nevoie să 
rămânem în această credință. „Astfel dar, după cum ați primit pe Hristos Isus, 
Domnul, așa să și umblați în El” (Col. 2:6). Ideea este să rămânem în Hristos 
prin predare. Dennis Smith scrie următoarele despre a rămâne în Hristos: „A 
rămâne în El nu este o lucrare pe care trebuie să o facem noi ca o cerință obli-
gatorie pentru mântuirea noastră. Ci mai degrabă reprezintă consimțământul 
nostru, că Îl lăsăm pe El să facă totul pentru noi, în noi și prin noi.”14

DE CE ESTE NECESARĂ PREDAREA DEPLINĂ? LA CE NE AJUTĂ? 
Predarea deplină are de-a face cu eliberarea noastră de sub tirania eului nos-
tru. Eul nostru este cauza problemelor noastre. Un proverb spune: cea mai 
mare problemă a fiecărui om este el însuși. Eul nostru se simte ofensat, rănit 
și supărat; dorește să își exercite autoritatea; este gelos și multe altele. 

„Dumnezeu dorește să ne vindece și să ne elibereze. Dar pentru că aceasta 
cere o transformare completă, o reînnoire a întregii noastre naturi, trebuie să 
ne supunem pe deplin lui Dumnezeu... El așază înaintea noastră binecuvân-
tările cele mai înalte la care dorește să ajungem prin harul Său. El ne invită să 
ne predăm cu totul Lui, ca să poată lucra în noi după toată voința Sa. Rămâne 
ca noi să alegem dacă dorim să fim liberi de robia păcatului și să ne bucurăm 
de glorioasa libertate a fiilor lui Dumnezeu.”15

Viața sub domnia eului este o viață de robie în păcat. Viața cu Hristos în 
noi este o viață de libertate glorioasă pentru copiii lui Dumnezeu. Un olar 
poate modela doar lutul care este în mâna lui. Predarea noastră este de o 
importanță vitală. 

După predare vine rămânerea în Hristos. Când rămânem în El, atunci mân-
tuirea va continua de-a lungul întregii veșnicii. Totuși, după a doua venire a lui 
Isus va intra într-o dimensiune cu totul nouă. 

14  Dennis Smith, 40 Days: Prayers and Devotions to Revive Your Experience With God, cartea 2 
(Hagerstown, MD: Review and Herald Publishing Association, 2011), p. 35. 
15  Ellen G. White, Calea către Hristos, pp. 43, 44. 
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ASCULTAREA BIBLICĂ
Ascultarea biblică nu are nimic a face cu meritele sau cu neprihănirea prin 
fapte. Aceasta este un rezultat logic al încrederii mele în Dumnezeu, al pre-
dării mele, al mântuirii mele și al relației mele cu Hristos. Ascultarea biblică  
la un creștin renăscut, care este umplut de Duhul Sfânt, nu este altceva decât 
dragostea de Dumnezeu exprimată în fapte. Ascultarea prin puterea Duhului 
Sfânt ne aduce bucurie și desfătare. 

„Orice ascultare adevărată vine din inimă. Hristos a lucrat în felul acesta. Și 
dacă noi consimțim, El Se va identifica în așa măsură cu gândurile și cu țintele 
noastre, încât va lega inima și mintea noastră cu voința Sa, astfel că, atunci 
când ascultăm de El, vom împlini propriile îndemnuri. Voința înnobilată și 
sfințită își va găsi cea mai mare plăcere în slujirea Lui.”16

Ar trebui să fie clar că noi nu putem fi ascultători prin propriile eforturi. 
Domnul ne spune despre poporul Israel: „Poporul nu și-a dat seama de pă-
cătoșenia inimii lor și de faptul că, fără Hristos, era imposibil pentru ei să țină 
Legea lui Dumnezeu și, în mod pripit, au încheiat un legământ cu Dumne-
zeu.”17

Noi nu putem păzi poruncile lui Dumnezeu în puterea noastră. Secretul as-
cultării este Isus în noi prin locuirea lăuntrică a Duhului Sfânt. Dacă cu adevă-
rat Îl iubim pe Isus și ne încredem în El, dacă El trăiește în noi prin Duhul Sfânt, 
atunci ascultarea aduce o mare bucurie. Când Isus trăiește în noi, atunci El se 
asigură că noi avem legea Sa în inima noastră. Această lege este legea libertă-
ții, Cele Zece Porunci (Iacov 2:12). 

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Ce este ascultarea plină de credincioșie și cum este percepută?
2. Cum și când sunt mântuit? Este această mântuire irevocabilă?
3. Care sunt consecințele naturale ale credinței biblice cu privire la lucrurile 

pe care le facem sau nu?
4. Așteaptă Dumnezeu ceva de la noi? Ce rol joacă faptele în legătură cu 

salvarea? 

16  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 668. 
17  Ellen G. White, Patriarhi și profeți, p. 371. 
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TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Să înțelegi mai profund mântuirea și ascultarea.
2. Pentru bucuria care se naște din relația noastră cu Dumnezeu. 
3. Pentru asigurarea biblică a mântuirii.
4. Pentru dragostea pentru Dumnezeu care este exprimată în fapte. 
5. Pentru o înțelegere corectă a dragostei și sfințeniei lui Dumnezeu. 
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C A P I T O L U L  4  –  P A R T E A  A  2 - A

ASCULTARE PRIN ISUS

Cum funcționează ascultarea prin „Isus în mine”? Dumnezeu a prevăzut:  colaborare între Dumnezeu și om

O MINUNE DESPRE ASCULTAREA LA NUNTĂ
Cu toții cunoaștem relatarea despre nunta din Cana, unde Isus a înfăptuit 
prima Sa minune. El a transformat apa în vin, vin nefermentat, pe care l-am 
putea numi suc de struguri. Ce s-a întâmplat acolo? 

Maria, mama lui Isus, a auzit că rămăseseră fără vin și i-a spus lui Isus. Dar 
Isus nu a reacționat așa cum se aștepta. Totuși, ea a presupus că Isus va ajuta 
cumva în această situație, pentru că ea le-a spus slugilor: „Să faceți orice vă va 
zice” (Ioan 2:55). Astfel, Maria le-a întărit încrederea slugilor în Isus.

Când în cele din urmă Isus a spus: „Umpleți vasele acestea cu apă”, ele au 
hotărât să facă exact așa. Atunci El a spus: „Scoateți acum și aduceți nunului”, 
și slugile așa au făcut (vers. 7, 8). 

Vrem să subliniem următorul lucru: din moment ce slujitorii au început să 
aibă încredere în Isus, ei au hotărât să se supună poruncilor Sale de bunăvoie. 
Cu alte cuvinte, dispoziția și decizia lor au fost pași clari spre ascultare – fă-
când ceea ce Isus a cerut. Prin ascultarea lor, Isus a transformat apa într-un 
vin delicios. El a realizat prima Sa minune. 

Care au fost acești pași individuali?
 Prin sfatul ei, Maria le-a întărit încrederea slujitorilor în Isus. 
 Slujitorii și-au exprimat încrederea și dispoziția de a face ce a spus Isus. 
 Nici Maria și nici slujitorii nu au avut vrun rol în transformarea apei în vin. 

Isus singur a înfăptuit această minune.

Dar ar mai fi avut loc această minune fără acești pași pregătitori? Este im-
portant să ne încredem în Isus, să ne punem voința și alegerile la dispoziția 
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Sa și să exprimăm acest lucru prin pașii spre ascultare. Făcând astfel, Isus 
– și doar Isus – va înfăptui această minune. Doar El mai poate face minunea 
ascultării în noi. Așa funcționează ascultarea credinței. Isus a fost făcut înțe-
lepciune, neprihănire, sfințire și mântuire pentru noi (1 Cor. 1:30). Hotărârea 
de a accepta voia Sa și pașii noștri pregătitori spre ascultare reprezintă clanța 
care deschide ușa pentru minunea ascultării, pe care Isus o înfăptuiește în 
viața noastră. 

COLABORARE ÎNTRE DUMNEZEU ȘI OM
Ellen White explică modul în care au lucrat pașii ascultării în viața lui Daniel: 
în timp ce Dumnezeu lucra în Daniel și în tovarășii lui „voința și îndeplinirea 
după buna Sa plăcere”, ei lucrau la propria lor mântuire (Filipeni 2:13). Prin 
aceasta se dă pe față lucrarea principiului divin de colaborare, fără de care nu 
se poate obține niciun succes adevărat. Efortul omenesc nu folosește la nimic 
fără puterea divină; iar fără străduință omenească, efortul divin pentru mulți 
este zadarnic. Pentru a ne însuși harul lui Dumnezeu, trebuie să ne facem 
partea. Harul Său este dat să lucreze în noi voința și înfăptuirea, dar niciodată 
ca înlocuitor al străduințelor noastre...

...Prin împărtășirea Duhului Său, El va întări orice scop adevărat, orice ho-
tărâre nobilă. Aceia care umblă pe calea ascultării vor întâlni multe piedici..., 
dar, în puterea Sa, ei pot birui orice ispită, pot învinge orice greutate.1

„Domnul prevede ca puterea divină să coopereze cu efortul omenesc.”2 
Mark Finley a scris: „A lucra împreună cu Dumnezeu ne aduce o mare bucurie 
și împlinire.”

CE ROL AVEM NOI? CARE ESTE PARTEA LUI ISUS?
1.  Noi hotărâm să ne consolidăm încrederea în Isus, care lucrează în noi și 

voința, și înfăptuirea. El creează în noi mediul propice pentru a fi dispuși, 
și noi vom ști ce avem de făcut. Dar El așteaptă decizia noastră. 

2.  Este de datoria noastră să hotărâm să facem voia lui Dumnezeu. Din mo-
ment ce Dumnezeu ne respectă pe deplin personalitatea și voința, El poa-
te și va interveni doar după ce noi am hotărât. El așteaptă acest punct.

3.  Este de datoria noastră să luăm o hotărâre vizibilă de a ne încrede în Isus 
și de a exprima acest lucru în pașii spre ascultare. Acești pași ai ascultării 
pot fi foarte diferiți în magnitudine.

1  Ellen G. White, Profeți și regi, pp. 486, 487. 
2  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 2 ianuarie, p. 10. 
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4.  Dumnezeu realizează partea esențială singur și tot El ne susține în a ne 
consolida încrederea și în pregătire. Dar noi nu trebuie să uităm că este 
o diferență foarte mare între a încerca să ne hotărâm și pașii spre ascul-
tare în propria noastră putere sau dacă facem aceasta prin puterea lui 
Dumnezeu. Partea noastră o realizăm prin puterea lui Dumnezeu, când 
Isus trăiește în noi prin Duhul Sfânt. Astfel, ascultarea devine o bucurie în 
lucrurile mici, dar și în cele mari.3

ÎNTREBĂRI
Opiniile sunt împărțite cu privire la cine face posibilă ascultarea. Unii susțin că 
ascultarea este rezultatul colaborării dintre divin și uman. Alții spun că doar 
Dumnezeu sau Hristos o face posibilă. Deci cum funcționează?

Pe vremea lui Isus, mulți oameni credeau că era suficient să cunoști adevă-
rul. În Hristos, Lumina lumii citim: „Cea mai mare amăgire a minții omenești 
în zilele lui Hristos era aceea că o simplă cunoaștere a adevărului constituie 
neprihănirea.”4

Dumnezeu nu se așteaptă ca noi să răbdăm pasiv voia Sa, ci mai degrabă El 
dorește ca noi să reacționăm, să fim proactivi. Aceasta înseamnă că, avându-L 
pe Hristos în inima noastră, noi luăm o hotărâre pozitivă și o implementăm 
practic. „El [omul] este ales să îmbrace armura și să ducă lupta cea bună a 
credinței. El este ales să folosească mijloacele pe care Dumnezeu le-a pus la 
îndemâna lui... El este ales să cultive o credință neîncetată.”5 „Niciun om să 
nu vină cu ideea că omul are puțin sau chiar nimic de făcut în marea lucrare 
de biruire; căci Dumnezeu nu face nimic pentru om fără cooperarea lui... De 
la primul până la ultimul, omul trebuie să fie împreună lucrător cu Dumne-
zeu... Cooperarea cu Hristos înseamnă biruință... 

„Niciodată să nu lăsați impresia asupra minții că din partea omului se aș-
teaptă puțin sau chiar nimic; mai degrabă învățați-l pe om să coopereze cu 
Dumnezeu, ca să poată avea succes în a birui.”6

Când recunoaștem rolul deciziei noastre și a pașilor pregătitori, atunci ne 
este și mai clar că aceasta este o colaborare divino-umană, deși pașii pregă-
titori sunt făcuți de asemenea în puterea lui Dumnezeu când Hristos este în 
noi prin Duhul Sfânt. 

3  Mark Finley, Decisions: Persuading People for Christ (Silver Spring, MD: Conferința Generală a 
Bisericii Adventiste de Ziua a Șaptea, 1984). 
4  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 309. 
5  Ellen G. White, Mărturii pentru pastori și slujitorii Evangheliei, p. 454. 
6  Ellen G. White, A New Life (Revival and Beyond) (Payson, AZ: Leaves-of-Autumn Bokks, 1972),  
pp. 38, 39. 
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După cunoștința mea, aceasta este viziunea corectă, deoarece Dumnezeu 
îl respectă pe om și nu acționează fără consimțământul lui. Omul își decla-
ră consimțământul prin pașii ascultării. Este clar că Dumnezeu face această 
parte esențială. Noi avem nevoie să vedem toate fazele unui astfel de proces 
și, în consecință, să facem ca cei implicați – Dumnezeu și omul – să lucreze 
împreună.

Un exemplu foarte bun al colaborării divino-umane îl găsim în lupta dintre 
Israel și amaleciți în deșert (vezi Exod 17:8-16). Iosua a luptat cu armatele 
sale, dar ei au ieșit biruitori pentru că Moise s-a rugat, fiind susținut de Aaron 
și Hur. 

DIFERITELE MĂSURI ALE ASCULTĂRII

MARIA, MAMA LUI ISUS
Când îngerul Gabriel a anunțat-o pe Maria de nașterea lui Isus, tot ce a putut 
să facă ea a fost să își exprime consimțământul față de voia lui Dumnezeu. Ea 
a spus: „Iată roaba Domnului; facă-mi-se după cuvintele tale!” (Luca 1:38). 
Dincolo de asta, nu putea face nimic altceva decât să aștepte intervenția lui 
Dumnezeu. În acel moment, ea putea doar să își dea sau nu consimțământul. 
Această acceptare a voii lui Dumnezeu a adus schimbări importante în viața 
ei și, din punct de vedere omenesc, un risc major. După cum putem vedea, 
Maria a trăit în deplină ascultare. 

CEI ZECE LEPROȘI
Leproșii care au venit la Isus au strigat: „Învățătorule, ai milă de noi!” Isus a 
văzut credința lor și a răspuns: „«Duceți-vă și arătați-vă preoților!» Și pe când 
se duceau, au fost curățați” (Luca 17:13,14).

Acești bărbați și-au manifestat încrederea și hotărârea lor prin faptul că 
au plecat de îndată. Isus nu a mers în locul lor. Prin faptul că au plecat au fost 
vindecați? Cu siguranță că nu! Ei au fost vindecați pentru că Isus i-a vindecat 
după ascultarea lor plină de încredere. Ei nu au avut nicio parte în recupe-
rarea propriu-zisă. Totuși, încrederea lor și manifestarea încrederii prin pașii 
ascultării a deschis ușa pentru minunea pe care Isus a făcut-o pentru ei. Doar 
Isus a făcut această minune.

VINDECAREA LUI NAAMAN
Mai știți cum s-a vindecat Naaman de lepră? Îndrumările lui Dumnezeu prin 
Elisei au fost următoarele: „Du-te și scaldă-te de șapte ori în Iordan; și carnea 
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ți se va face sănătoasă și vei fi curat” (2 Împ. 5:10). Naaman a fost foarte 
supărat când a auzit porunca. Doar după ce s-a lăsat convins de slujitorii lui a 
avut suficientă încredere să acționeze. Dumnezeu nu l-a scutit pe Naaman de 
la a merge la Iordan și a se scălda în apă. După ce Naaman s-a scăldat în apă 
de șapte ori, el a fost vindecat de lepră. Cele șapte scufundări l-au vindecat? 
Nu! Pașii ascultării pe care i-a făcut ca rezultat al slabei lui credințe au fost pa-
șii care au declanșat vindecarea dată de Dumnezeu. Din nou vedem că o cre-
dință firavă în Dumnezeu și pașii ascultării au dus la minunea lui Dumnezeu. 
Naaman nu a avut nicio parte în această minune. Dar fără pașii pregătitori 
făcuți de el nu s-ar fi întâmplat nimic. 

RUDI ȘI MARIE ANA HIRSCHMANN
După al Doilea Război Mondial, o familie tânără care tocmai primise botezul 
în Biserica Adventistă trăia într-un orășel în apropiere de Bad Aibling, Ger-
mania. Marie Ana aștepta primul copil și a trebuit să renunțe la slujba de 
profesoară din motive de sănătate.

Căutându-și un loc de muncă, Rudi a mers zilnic la München, săptămâni 
la rând, dar fără niciun rezultat. Economiile erau pe terminate și mai aveau 
doar șase mărci (moneda de la acea vreme în Germania). Mai mult, ei aveau 
un plic cu bani care îi aparținea lui Dumnezeu. Erau banii de zecime pe care o 
puseseră deoparte. Ce să facă? 

Maria Ana a spus: „Rudi, când se vor termina toți banii, vom fi ispitiți să 
folosim din banii lui Dumnezeu. Așa că cel mai bine ar fi să nu îi ținem în casă. 
Mâine, când vei merge cu trenul la München, ia și banii cu tine și du-i trezo-
rierului conferinței.”

Așa a și făcut Rudi. A dus banii trezorierului. El l-a întrebat pe Rudi de să-
nătate și el i-a explicat situația.

„Așteaptă puțin”, a spus el, după care a dat un telefon. Apoi a continuat: 
„Cred că avem un loc de muncă pentru tine. Mergi la această adresă și întrea-
bă de dl Bauer.”

După o jumătate de oră, Rudi era angajat. Familia Hirschmann și-a plă-
tit zecimea chiar dacă era într-un impas financiar. Ei și-au manifestat în-
crederea făcând un pas al credinței, și Dumnezeu a intervenit chiar în acel  
moment.7

7  Maria Ana Hirschmann, I Changed Gods (Nampa, ID: Pacific Press Publishing Association, 1968), 
p. 156. 
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O COMPANIE TURISTICĂ PE INSULA GUAM
O familie care deținea o companie turistică foarte mare pe insula Guam s-a 
convertit la creștinism. Prima care a primit botezul a fost soția, după care și 
soțul, în ianuarie 2004. Cu multă rugăciune s-au pregătit pentru a păzi Saba-
tul și la firmă. Așa că au anulat toate serviciile pe care le ofereau hotelurilor 
sâmbăta. Soțul a prezentat agențiilor de turism, hotelurilor și agenților de 
vânzări care se foloseau de serviciile lor motivele din spatele acestor măsuri. 
Mulți dintre clienți au răspuns că trebuiau să meargă la alte companii tu-
ristice, adică la competitori. Angajaților le era teamă că aveau să-și piardă 
locul de muncă. Decizia părea ca o sentință de moarte pentru companie. Dar 
ascultați ce a avut de spus fratele nostru: „Încă îmi amintesc primul Sabat în 
care am avut închis. Vineri seara am activat robotul automat care să răspundă 
la telefon. În prima sâmbătă când la noi a fost închis, vremea s-a schimbat pe 
neașteptate și a plouat torențial toată ziua. Sâmbătă seara când am verificat, 
căsuța telefonică era plină de rezervări pentru duminica. În următoarele șase 
luni, vremea a urmat același tipar: vinerea vreme frumoasă, ploi torențiale 
sâmbăta, iar duminica vreme frumoasă. Dumnezeu s-a îngrijit de noi.”8

Partea celor doi în această minune a fost să se încreadă în Dumnezeu și 
să facă pașii pregătitori. Minunile care au urmat puteau fi înfăptuite doar de 
Dumnezeu.

Să nu uităm un lucru: „Când voința omului cooperează cu voința lui Dum-
nezeu, ea devine atunci atotputernică. Tot ceea ce – la porunca Sa – trebuie 
făcut, poate fi adus la îndeplinire în și prin puterea Sa.”9 Dumnezeu a prevăzut 
o mare binecuvântare pentru ascultarea credinței – să lăsăm pe seama Lui 
încrederea și predarea noastră. 

DE CE ASCULTAREA ESTE PENTRU BINELE NOSTRU? 
Dumnezeu a făcut în așa fel încât ascultarea să fie cea mai bună cale pen-
tru noi. În Ieremia 7:23 spune: „Ascultați glasul Meu, și Eu voi fi Dumnezeul 
vostru, iar voi veți fi poporul Meu; umblați pe toate căile pe care vi le-am 
poruncit, ca să fiți fericiți.” Orice medic poate confirma că un remediu poate 
vindeca doar dacă este administrat cu conștiinciozitate. Aceasta înseamnă că 
noi trebuie să urmăm instrucțiunile doctorului dacă dorim să fim vindecați. 
Cel mai bun medic nu ne poate ajuta dacă instrucțiunile lui nu sunt urmate 

8  Steve Kasperbauer, Gott ist true (Branau/Austria: copyright Brigitte Kinder, 2013). Această 
experiență a fost prezentată în întregime în MISSIONBRIEF în germană, nr. 40, martie/aprilie 2014. 
9  Ellen G. White, Parabolele Domnului Hristos, p. 333. 
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așa cum trebuie. Ascultarea nu este doar o consecință logică a încrederii și 
predării noastre, ci totodată ascultarea este spre cel mai mare bine al nostru, 
deoarece toate poruncile lui Dumnezeu au fost date spre binele nostru. 

Ce s-a întâmplat cu șarpele de aramă din pustie (vezi Num. 21:4-9)? Când 
oamenii au privit spre șarpe, așa cum a poruncit Dumnezeu, au fost vindecați. 
Întoarcerea capului spre șarpe a adus vindecarea? Nu, desigur că nu! Ei au 
fost vindecați pentru că și-au demonstrat credința în Dumnezeu prin faptul că 
au privit la șarpe. Doar Dumnezeu i-a vindecat. Ascultarea era spre binele lor. 

Tot așa, „prin credință, Noe, când a fost înștiințat de Dumnezeu despre 
lucruri care încă nu se vedeau și, plin de o teamă sfântă, a făcut un chivot ca 
să-și scape casa…” (Evrei 11:7). Construirea chivotului, sau a corabiei, a fost 
rezultatul încrederii lui Noe în Dumnezeu și astfel el a demonstrat că avea o 
credință adevărată. El și-a investit toată averea și tot timpul în această con-
strucție și cu siguranță că nu a regretat. Această ascultare nu era spre binele 
lui? El nu a știut dinainte, dar a trăit plin de speranță. Un lucru este clar: 
această corabie a fost construită prin călăuzirea și puterea lui Dumnezeu.

PĂRERI PĂRTINITOARE
Din nefericire, astăzi, poruncile lui Dumnezeu sunt privite într-o lumină cu 
totul lipsită de încredere. Adesea ne gândim la legea lui Dumnezeu doar în 
termeni restrictivi, ca la niște porunci restrictive de care trebuie să ascultăm. 
Totuși, poruncile lui Dumnezeu, mai întâi de toate, sunt făgăduințe pentru 
noi. Legile lui Dumnezeu ne arată ce poate face El în viața noastră atunci când 
suntem conectați cu El printr-o relație de încredere și iubire. 

Poruncile lui Dumnezeu sunt legi ale binecuvântării. Ascultarea este doar 
modul de a gândi prin care putem avea înțelepciune și putere divină pen-
tru îngrijorările de fiecare zi. Când privim ascultarea din această perspectivă, 
atunci scăpăm de teamă și o considerăm ca fiind o bucurie.

ASCULTAREA, UN DAR DIN PARTEA LUI DUMNEZEU
Când Isus produce ascultarea în noi, atunci înseamnă că aceasta este un 

dar. Dacă privim ascultarea ca fiind un dar, vom putea evita două pericole:  
(1) raționamentul greșit al „harului ieftin” și (2) ispita legalismului.

„Harul ieftin” de obicei înseamnă că o persoană este salvată când Îl accep-
tă pe Isus și crede că ascultarea nu mai este necesară. Mai mult, spune că le-
gea a fost abolită pentru că nu am putut să o păzim. Asta cred creștinii firești. 
Dar în puterea lui Dumnezeu, noi vrem și putem să ne supunem. 
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Pe de altă parte, intenția de a câștiga Împărăția lui Dumnezeu nu este doar 
o ademenire, ci – dacă este luată în serios – și o povară foarte grea. Aceasta 
este capcana legalismului.

Când Isus produce ascultarea în noi în legătură cu decizia și dorința noas-
tră, atunci vom vedea că ascultarea este importantă și ne vom da seama că, 
în sine, nu are vreun merit, pentru că ne-a fost dată ca un dar.10

Ascultarea este necesară ca rezultat, ca un rod al relației noastre cu Dum-
nezeu și al mântuirii noastre, dar nu ca o cerință necesară. Oricine poate veni 
la Isus așa cum este, fără nicio condiție obligatorie. Dar nimeni nu poate ră-
mâne așa cum e. Vom crede că atunci când un hoț a fost convertit – mântuit 
– poate continua să jefuiască oameni?

SĂ NE PUNEM PE NOI ȘI ÎNGRIJORĂRILE NOASTRE  
ÎN MÂINI MAI PUTERNICE

Este important să renunțăm la noi înșine și la îngrijorările noastre și să ne 
încredem în călăuzirea lui Dumnezeu. Nu ar trebui să considerăm că noi sun-
tem prea importanți. Acest lucru se aplică fiecărui aspect al vieții noastre. Nu 
ar trebui să ținem nimic pentru noi. Ar trebui oare să las ceva pentru mine 
atunci când pot pune totul în mâini mult mai mari și mai puternice – în mâi-
nile lui Dumnezeu? Ar fi un lucru înțelept?

Dacă dorim ca Dumnezeu să ne poarte de grijă, să ne împlinească nevoi-
le, să ne protejeze de vrăjmașii noștri, să ne conducă pe cea mai bună cale, 
atunci este numaidecât logic să urmăm glasul Său și să mergem pe calea pe 
care El a ales-o pentru noi. „Încrede-te în Domnul din toată inima ta și nu te 
bizui pe înțelepciunea ta! Recunoaște-L în toate căile tale, și El îți va netezi 
cărările” (Prov. 3:5,6).

Astăzi putem înțelege foarte bine acest sfat. Mulți șoferi folosesc sisteme 
de navigație. Ne bazăm pe imaginea de ansamblu pe care o are acel sistem. 
Dar aceasta nu înseamnă că rațiunea noastră trebuie dezactivată. Încă avem 
nevoie de ea. Încă este sarcina noastră să conducem. Pe traseu suntem co-
nectați cu un „lider” care are o imagine de ansamblu și ne spune încotro să 
virăm, dacă ar trebui să ocolim din cauza unui blocaj în trafic, dacă viteza este 
prea mare și așa mai departe. Prin harul lui Dumnezeu, putem păși în viață 
cu un „sistem de navigație” divin. De aceea, este important să ne bizuim din 
toată inima pe Ghidul nostru ceresc, minunat, pe Dătătorul rațiunii. El promi-
te să ne călăuzească corect. El chiar garantează pentru acest lucru cu propria 

10  Vezi Adult Bible Study Guide, 31 martie 2011. 
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Lui reputație. „Mă povățuiește pe cărări drepte, din pricina Numelui Său”  
(Ps. 23:3). Aici, ascultarea este tot spre binele nostru. 

Păzind legile divine, fie că sunt legile naturii sau legile spirituale, pentru 
fiecare există rezultate pozitive. Chiar și necredincioșii pot simți rezultate po-
zitive dacă păzesc aceste legi divine. Eu numesc aceasta binecuvântare natu-
rală. Dar se poate întâmpla mult mai mult, chiar minuni, când legile spirituale 
sunt urmate. Aceasta poate fi numită binecuvântare supranaturală.

Încrederea și ascultarea se îmbogățesc una pe cealaltă. În Iacov 2:22 citim: 
„Vezi că credința lucra împreună cu faptele lui și, prin fapte, credința a ajuns 
desăvârșită.” Încrederea în Dumnezeu dezvoltă ascultarea, și ascultarea ne 
dezvoltă încrederea în Dumnezeu.

Aș dori să repet un citat foarte pertinent al lui Dennis Smith: „Când cineva 
trăiește având o relație strânsă cu Dumnezeu prin Duhul Sfânt, atunci ascul-
tarea vine natural și din inimă, fără a ne gândi prea mult.”11

Când înțelegem corect ascultarea, atunci vom înțelege mai bine afirmațiile 
minunate din Psalmii (în special Ps. 19 și 119) referitoare la legea lui Dumne-
zeu. Acolo vedem că mântuirea, răscumpărarea și legea merg împreună. O 
persoană mântuită va prețui legea lui Dumnezeu și, prin Duhul Sfânt și cu Isus 
în inima ei, va asculta plină de bucurie. Eu cred că un creștin firesc nu poate 
înțelege afirmațiile din Psalmii 119. Am putea spune că le consideră ca fiind o 
exagerare. Pe de altă parte, un creștin spiritual poate empatiza cu cele scrise 
de psalmist. 

Dumnezeu ne-a spus: „Umblând zi de zi în lumina pe care El ne-o transmi-
te, în ascultare supusă și de bunăvoie față de toate poruncile Sale, experiența 
noastră va crește și se va extinde până când vom ajunge la statura deplină de 
bărbați și femei în Isus Hristos.”12

CÂT DE MULTĂ ASCULTARE AȘTEAPTĂ DUMNEZEU? 
Câtă ascultare vrea Isus să împlinească în mine? Puțină, multă sau deplină?
Un exemplu foarte clar îl avem în viața lui Moise în Exodul 4:24-26. În pus-

tia Madianului, Moise a fost trimis să scoată poporul Israel din Egipt. „Pe când 
se afla pe drum, din Madian spre Egipt, Moise a primit o surprinzătoare și 
teribilă avertizare cu privire la o situație neplăcută Domnului. Un înger i s-a 
înfățișat într-un mod amenințător, ca și când ar fi vrut să-l nimicească de în-
dată. Nu i s-a dat nicio lămurire, dar Moise și-a adus aminte că nesocotise 

11  Dennis Smith, 40 Days – Prayers and Devotions to Prepare for the Second Coming (R&H 2009), 
pp. 21, 22.
12  Ellen G. White, Solii către tineret, pp. 15, 16. 
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una dintre poruncile Domnului. Cedând insistențelor soției sale, el neglijase 
să-l supună ceremonialului circumciziunii pe fiul lor mai mic.” Băiatul a fost 
circumscris de îndată, „...după care îngerul i-a îngăduit lui Moise să-și conti-
nue călătoria. În misiunea sa pe lângă faraon, Moise avea să se afle într-o si-
tuație foarte primejdioasă; viața sa putea fi cruțată numai datorită protecției 
îngerilor sfinți. Dar, atâta vreme cât trăia într-o vădită neglijare a unei datorii 
cunoscute, el nu avea să fie în siguranță, căci nu putea fi ocrotit de îngerii lui 
Dumnezeu.”13

Lecția pe care o putem învăța din acest incident o găsim mai departe în 
Patriarhi și profeți: „În timpul strâmtorării ce va fi chiar înainte de venirea lui 
Isus Hristos, cei neprihăniți vor fi apărați prin lucrarea îngerilor cerești, dar nu 
va fi nicio siguranță pentru cei ce calcă Legea lui Dumnezeu. Atunci, îngerii nu 
îi vor putea ocroti pe aceia care nesocotesc vreuna din poruncile divine.”14

Păzirea tuturor poruncilor lui Dumnezeu este pentru protecția noastră, 
pentru fericirea și bunăstarea noastră. Știm că Adam și Eva au trebuit să iasă 
din Eden din cauza unui singur păcat. Cred că acesta este un răspuns clar 
la întrebarea cât de multă ascultare așteaptă Dumnezeu din partea noastră. 
Este de înțeles ca Domnul să aștepte ascultare în toate lucrurile, atunci când 
ținem cont de faptul că Isus realizează această ascultare în noi și ea este spre 
binele nostru. Isus dorește să împlinim voia lui Dumnezeu în noi, la fel cum El 
a făcut ca om pe acest pământ. Atitudinea Lui ca ființă umană a fost: „Vreau 
să fac voia Ta, Dumnezeule! Și Legea Ta este în fundul inimii mele” (Ps. 40:8). 
El le-a spus ucenicilor: „Eu am păzit poruncile Tatălui Meu” (Ioan 15:10). 

Mai mult, dacă ascultarea deplină aduce fericire deplină și viață din belșug 
aici și în veșnicie, atunci este evident că o ascultare mai mică aduce o bine-
cuvântare mai mică. Toți cei care sunt sau vor fi în Împărăția lui Dumnezeu 
vor asculta de Dumnezeu cu bucurie. Acest lucru asigură dragoste și armonie 
pentru toate creaturile. 

GÂNDURI DE ÎNCHEIERE
Ieremia 7:23 concluzionează acest subiect. Cuvintele din acest verset i-au fost 
adresate poporului Israel chiar la ieșirea din Egipt. „Ascultați glasul Meu, și Eu 
voi fi Dumnezeul vostru, iar voi veți fi poporul Meu; umblați pe toate căile pe 
care vi le-am poruncit, ca să fiți fericiți.”

Aici Domnul ne-a dat o făgăduință prețioasă. Ce ne promite El dacă as-
cultăm de Cuvântul Său? „Eu voi fi Dumnezeul vostru, iar voi veți fi poporul 

13  Ellen G. White, Patriarhi și profeți, pp. 255, 256. 
14  Idem, p. 256. 
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Meu.” Dar El mai spune că trebuie să mergem până la capăt pentru a obține 
fericirea. Putem folosi acest verset ca o făgăduință când cerem în rugăciune 
o inimă ascultătoare.

CE I S-A ÎNTÂMPLAT APOSTOLULUI IOAN? 
Putem vedea minunatul rezultat al ascultării credinței în viața lui Ioan, uce-
nicul lui Isus. În Calea către Hristos citim: „Zi de zi, inima sa a fost atrasă spre 
Hristos, până când, din iubire pentru Învățătorul său, el s-a pierdut din vede-
re. Temperamentul său răzbunător și ambițios a fost supus puterii modela-
toare a Domnului Hristos. Influența regeneratoare a Duhului Sfânt a reînnoit 
inima sa. Puterea iubirii lui Hristos a lucrat transformarea caracterului său. 
Acesta este rezultatul sigur al unirii cu Hristos. Când Domnul Hristos locuiește 
în inimă, întreaga natură este atunci schimbată. Spiritul Domnului Hristos, 
iubirea Lui, înmoaie inima, supune sufletul și înalță cugetele și dorințele noas-
tre către Dumnezeu, către ceruri.”15

„Domnul a hotărât ca fiecare suflet care ascultă de Cuvântul Său să aibă 
bucuria Sa, pacea Sa, puterea Sa continuă.”16 Dorința și rugăciunea mea este 
ca toți credincioșii să păstreze experiența marii bucurii a ascultării credinței. 
Fie ca Dumnezeu să reverse asupra noastră mari biruințe în ascultarea cre-
dinței prin Isus Hristos și Duhul Sfânt. „Cine face voia lui Dumnezeu rămâne 
în veac” (1 Ioan 2:17). 

„Dar bunătatea Domnului ține în veci pentru cei ce se tem de El..., pentru 
cei ce păzesc legământul Lui și își aduc aminte de poruncile Lui, ca să le împli-
nească” (Ps. 103:17,18).

Vrem să auzim despre un mare pas spre ascultare.

DUHUL SFÂNT CONVINGE UN PUȘCĂRIAȘ FUGAR  
SĂ SE ÎNTOARCĂ LA ÎNCHISOARE. 

„M-am născut într-o familie adventistă. La 19 ani am primit botezul. În 2016 
am fost condamnat la 43 de ani de închisoare pentru crimă. Sunt în închisoa-
re de 15 ani. Am reușit să evadez din închisoare în martie 2017. După primul 
Sabat am întâlnit o femeie care mi-a arătat cartea Pași spre redeșteptare per-
sonală. Lunea următoarea am cumpărat-o de la librăria adventistă. Spre sur-
prinderea mea, am citit-o în aceeași săptămână. Puteam simți goliciunea in-

15  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 73. 
16  Ellen G. White, In Heavenly Places, p. 53. 
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terioară cu care am trăit întreaga mea viață – lipsa Duhului Sfânt. Apoi mi-am 
predat întreaga viață lui Isus. M-am întors în închisoare în octombrie 2018. 
Evadarea nu mi s-a adăugat la sentință. Dar cel mai bun lucru este că procesul 
meu are loc acum înaintea Atotputernicului Dumnezeu. Am apelat la Curtea 
Supremă. După ce am citit această carte m-am simțit atât de binecuvântat, 
încât sunt convins că „la Dumnezeu nu există cazuri lipsite de speranță! Acum 
sunt lider al lucrării prin rugăciune. Această carte a fost distribuită aici, în 
închisoarea Barawagi, tuturor deținuților. Mulți dintre ei au fost atinși de 
această carte după ce au citit-o. Sunt bucuros că pot sluji Domnului și Mân-
tuitorului Isus Hristos. A fost și este o adevărată binecuvântare pentru noi.”17

Rugăciune: „Tată, Îți mulțumesc pentru înțelepciunea Ta infinită, pentru 
marea Ta putere și slăvita Ta dragoste prin care ne dai călăuzirea Ta deplină, 
ca noi să avem cea mai bună viață. Tu ai creat totul pentru binele nostru. 
Vreau să Te laud și să Îți mulțumesc pentru acest lucru. Te rog să îmi dai în-
credere deplină în căile Tale și să mă ajuți să Te urmez în toate din inimă, în 
supunere și ascultare.” Amin. 

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1. Care este partea ta în lucrarea divină care se face în noi, inclusiv în acțiu-

nile noastre?
2. Care este diferența între credință și simpla consimțire a adevărului?
3. Când este important consimțământul din partea noastră?
4. De ce ascultarea este o mare binecuvântare pentru noi?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Să fim mai conștienți de rolul nostru în lucrarea divină.
2. Pentru discernământ în a recunoaște când în viața noastră este credin-

ță adevărată sau doar consimțământ. 
3. Pentru ascultare plină de credință și pentru binecuvântarea care ur-

mează.
4. Pentru o deplină încredere în călăuzirea lui Dumnezeu și în principiile 

Sale. 

17  E.E. EE260419 Experiența #91 la www.steps-to-personal-revival.info – Experiences.
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C A P I T O L U L  5  –  P A R T E A  1

O CREDINȚĂ 
ATRĂGĂTOARE  

PRIN ISUS

Cum poate fi obținută unitatea  în rândul credincioșilor? Cum putem face să avem o credință care să fie atrăgătoare pentru familia noastră și lume?  Ce schimbări în noi ne fac să fim martori? În ce mod redeșteptarea duce la misiune?
Partenerul meu de rugăciune din programul de patruzeci de zile cu devoțio-
nale mi-a spus odată: „Tânjesc după o credință atractivă, astfel încât copiii mei 
să Îl urmeze și ei pe Hristos.”

Mary Jones, o fată din Țara Galilor, reușea să meargă o dată pe săptămână 
la o rudă care locuia mai departe pentru a citi din Biblie. A făcut acest lucru de 
la zece ani până la cincisprezece ani. Ea iubea Biblia din toată inima. A lucrat 
în mai multe locuri pentru a strânge bani să își cumpere o Biblie doar a ei. 
Timp de șase ani a economisit fiecare bănuț pe care l-a câștigat.

Când avea aproape șaisprezece ani, Mary a mers desculță patruzeci de ki-
lometri pentru a se întâlni cu un pastor de la care dorea să cumpere o Biblie. 
El i-a spus că mai avea doar două Biblii, dar le promisese deja altor persoane. 
Mary a început să plângă. Pastorul a întrebat-o de ce plângea. Ea i-a povestit 
că economisise bani timp de șase ani ca să își poată cumpăra o Biblie. Pasto-
rul nu a mai îndrăznit să o refuze și i-a dat una din cele două Biblii. A plecat 
acasă plină de bucurie.
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Era Biblia atrăgătoare pentru ea? Credința era atractivă pentru această 
fată?

Întâmplător sau nu, acest eveniment a avut loc în anul 1800. Această expe-
riență l-a impresionat atât de mult pe pastor, încât a făcut pași pentru a fonda 
prima societate biblică mondială, British and Foreign Bible Society. Mai târziu 
au fost înființate alte societăți biblice. 

Toate datorită unei tinere care a iubit Biblia atât de mult încât și-a dedicat 
mare parte din viața ei pentru a obține una. Credința atrăgătoare are impact.1

SEMNIFICAȚIA TERMENULUI „ATRĂGĂTOR”
Dicționarele definesc termenul „atrăgător” ca plăcut, atractiv, fascinant, de 
dorit. Cine nu și-ar dori să aibă o așa credință? Cred că oricine care zăbovește 
mult asupra acestui lucru își dorește să aibă o credință plăcută, fascinantă. 

CUM MI-AȘ PUTEA DORI O AȘA CREDINȚĂ? CUM AR TREBUI SĂ ARATE?
 Ar trebui să ofere o temelie stabilă și de încredere pentru viață.
 Ar trebui să fie bazată pe adevăr, nu pe erori sau minciuni.
 Ar trebui să fie bazată pe descoperirea Dumnezeului nostru iubitor și ato-

tînțelept, nu pe doctrine omenești confuze, astfel încât să slujească celor 
mai bune interese ale noastre. 

 Ar trebui să fie cu totul convingătoare și să aducă o mare bucurie.
 Ar trebui să aducă avantaje clare pentru propria viață.
 Ar trebui să fie în stare să mă susțină în circumstanțe dificile – în boală, în 

necaz, în moarte.
 Ar trebui să transmită speranță pentru veșnicie. 

Toate aceste puncte au de-a face cu ce se întâmplă înăuntrul nostru. Dar 
credința atrăgătoare ar trebui să aibă o influență și mai mare. Partenerul meu 
de rugăciune a spus: „Tânjesc după o credință atrăgătoare, astfel încât copiii 
mei să Îl urmeze și ei pe Hristos.”
 O credință atrăgătoare ar trebui să le stârnească interesul față de credință 

celor dragi nouă și altor oameni încât să și-o dorească pentru ei. 

CE VREA SĂ ÎNSEMNE CREDINȚĂ ATRĂGĂTOARE? 
Credința atrăgătoare este creștinism spiritual – viața cu Isus Hristos în noi 

prin Duhul Sfânt. Ar trebui să avem în minte următorul pasaj biblic: „Și-L rog 

1  Preluat de pe Wikipedia, „Mary Jones.”
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ca, potrivit cu bogăția slavei Sale, să vă facă să vă întăriți în putere, prin Duhul 
Lui, în omul dinăuntru, așa încât Hristos să locuiască în inimile voastre prin 
credință; pentru ca, având rădăcina și temelia puse în dragoste..., să cunoaș-
teți dragostea lui Hristos, care întrece orice cunoștință, ca să ajungeți plini de 
toată plinătatea lui Dumnezeu” (Efes. 3:16,17,19). 

Aceste versete spun că Duhul lui Dumnezeu ne întărește și, astfel, Hristos 
trăiește în noi și va forma în noi natura dragostei Sale. Aceasta ne eliberează 
de robia eului. Atunci vom simți libertatea glorioasă de a fi copii ai lui Dum-
nezeu.

Isus spune: „Eu sunt Calea, Adevărul și Viața. Nimeni nu vine la Tatăl decât 
prin Mine” (Ioan 14:6). Când Isus este în inima mea prin Duhul Sfânt, atunci 
El este și calea mea către Tatăl, Călăuza mea către adevăr. El este mijlocul prin 
care să ajung la cea mai bună calitate a vieții. 

CUM DESCRIE ISUS CREDINȚA ATRĂGĂTOARE?
Isus a vorbit despre o plinătate pe care nicio persoană nu o poate dărui. Este 
o pace interioară profundă și o adevărată bucurie, deoarece Dumnezeul dra-
gostei și păcii are permisiunea de a locui în inimă. Această condiție nu depin-
de de circumstanțe exterioare; totuși, ea depinde de o încredere și o credință 
copilărească în puterea lui Dumnezeu. Pavel a scris următoarele cuvinte ur-
mașilor lui Isus: „Ca să ajungeți plini de toată plinătatea lui Dumnezeu” (Efes. 
3:19b). 

Isus, în inima noastră. De asta avem nevoie: „Căci în El locuiește trupeș-
te toată plinătatea Dumnezeirii. Voi aveți totul deplin în El, care este Capul 
oricărei domnii și stăpâniri” (Col. 2:9,10). Aceasta este cea mai înaltă culme 
pe care o putem atinge. Aceasta dorește Dumnezeu să ne dea din marea Sa 
dragoste. 

Femeia de la fântâna lui Iacov a avut această experiență. Isus a folosit un 
exemplu din viața de zi cu zi pentru a ilustra împlinirea acestei dorințe. În ace-
le timpuri, apa era unul din cele mai valoroase și importante lucruri de care 
avea nevoie o persoană. Prin Isus, noi venim la un „izvor de apă care va țâșni 
în viața veșnică” (Ioan 4:14), adică putem bea din această fântână și dorința 
noastră va fi satisfăcută. 

Toți oamenii tânjesc după fericire. Ei nu știu că în realitate ei tânjesc după 
o relație personală cu Dumnezeu, deoarece în Eclesiastul 3:11 ni se spune: 
„[Dumnezeu] a pus în inima lor chiar și gândul veșniciei.” Cel care nu a găsit o 
relație personală cu Dumnezeu simte un gol în inima lui, așa spune și Blaise Pas-
cal. În consecință, oamenii își doresc întotdeauna să aibă mai mult și mai mult.
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Isus ne invită să avem credință în El, să ne încredem în El. Rezultatul va fi 
evident în cel care va face acest lucru, pentru că „din inima lui vor curge râuri 
de apă vie” (Ioan 7:38). Ei au o viață împlinită, o charismă atrăgătoare și chiar 
reușesc să exercite o influență care îi va întări pe ceilalți. 

Credința atrăgătoare este o viață îmbelșugată și împlinită în această lume 
și într-un sens mai măreț, de neimaginat, în veșnicie. 

CUVÂNTUL LUI DUMNEZEU ÎMI ARATĂ DACĂ AM O CREDINȚĂ  
ATRĂGĂTOARE PENTRU SEMENI

Să citim rugăciunea lui Isus din Ioan 17:20-23: „Și Mă rog nu numai pentru 
ei, ci și pentru cei ce vor crede în Mine prin cuvântul lor. Mă rog ca toți să fie 
una, cum Tu, Tată, ești în Mine, și Eu în Tine; ca și ei să fie una în Noi, pentru ca 
lumea să creadă că Tu M-ai trimis. Eu le-am dat slava pe care Mi-ai dat-o Tu, 
pentru ca ei să fie una, cum și Noi suntem una – Eu în ei, și Tu în Mine – pentru 
ca ei să fie în chip desăvârșit una, ca să cunoască lumea că Tu M-ai trimis și că 
i-ai iubit cum M-ai iubit pe Mine.”

Isus S-a rugat ca ucenicii Lui să fie una de-a lungul timpului. În acest caz, El 
S-a rugat pentru mine și pentru tine. Isus nu S-a rugat doar pentru unitate între 
noi, astfel încât să ne simțim bine în părtășia noastră și să ne ajutăm unii pe alții, 
ci El a mai afirmat că unitatea ucenicilor era atrăgătoare pentru cei din lume: 
„Vă dau o poruncă nouă: să vă iubiți unii pe alții; cum v-am iubit Eu, așa să vă 
iubiți și voi unii pe alții. Prin aceasta vor cunoaște toți că sunteți ucenicii Mei, 
dacă veți avea dragoste unii pentru alții” (Ioan 13:34,35). El ne arată că, datorită 
unității ucenicilor, lumea va crede și va cunoaște trei aspecte importante. 

CE RECUNOAȘTE LUMEA ÎN NOI?
1. Lumea va ști cine sunt ucenicii lui Isus după dragostea din cercul de cre-

dincioși și din cadrul bisericii. Aceasta înseamnă că lumea ne privește. 
Lumea își dă seama că un comportament plin de iubire în rândul ucenici-
lor este un rezultat al relației cu Isus. („Prin aceasta vor cunoaște toți că 
sunteți ucenicii Mei, dacă veți avea dragoste unii pentru alții.”)

2. Datorită unității din rândul ucenicilor lui Isus, lumea crede că Isus este 
Ambasadorul lui Dumnezeu. („Ca să cunoască lumea că Tu M-ai trimis.”) 
Oamenii din lume își dau seama că Isus este Răscumpărătorul trimis de 
Dumnezeu când vor vedea legătura strânsă din rândul ucenicilor Săi. 

3. Uimitor, oamenii din lume recunosc că Dumnezeu îi iubește datorită com-
portamentului plin de iubire al ucenicilor Săi. („Ca să cunoască lumea că 
Tu M-ai trimis și că i-ai iubit cum M-ai iubit pe Mine.”)
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În concluzie, prin unitatea existentă între ucenicii lui Isus, oamenii (1) vor 
recunoaște relația lor cu Isus, (2) vor recunoaște că Isus a fost trimis de Dum-
nezeu și (3) vor recunoaște că Dumnezeu îi iubește. Isus va fi recunoscut de 
lume prin purtarea ucenicilor conduși de Duhul Sfânt. Isus poate exercita 
această influență mișcătoare prin creștinii spirituali. Redeșteptarea duce la 
misiune. 

DE CE OAMENII DESCOPERĂ CEVA DESPRE DUMNEZEU  
PRIN PURTAREA PLINĂ DE IUBIRE A UCENICILOR?

La urma urmei, fiecare este diferit. Cu toții avem talente și capacități diferite; 
suntem bărbați, femei, tineri și bătrâni. Adesea provenim din medii educațio-
nale și culturale diferite. Avem temperamente, opinii și experiențe diferite. În 
lume, aceste diferențe adesea duc la tensiune între oameni. În același timp, 
pot duce la rivalitate și neînțelegeri. Tocmai de aceea oamenii sunt uimiți 
și atrași de grupurile de oameni în rândul cărora văd dragoste, armonie și 
întrajutorare. 

Pe vremea când eram pastor în München, Germania, am vizitat un fost 
prieten afacerist dintr-un mic oraș din apropiere. El locuia într-o casă pe o 
stradă, făcând parte dintr-o familie adventistă destul de mare și locuiau cu 
toții. Știind că și eu eram adventist, mi-a spus: „Toată strada este uimită de 
faptul că cincisprezece sau douăzeci de persoane pot trăi împreună, toate 
într-o casă, în armonie și fără conflicte.” Vecinii și-au dat seama de un lucru: 
credința lor era atrăgătoare. 

Walter Schlund, care în prezent este membru într-o biserică mică din Ger-
mania, ne oferă un alt exemplu al acestui fenomen: „Înainte de a deveni creș-
tin, ne-am dorit să vizităm România și am ajuns într-o zonă inundată. Mai 
aveam cam o sută douăzeci de kilometri până la destinație, dar nu puteam 
merge mai departe. Așa că am întrebat încotro să mergem. Din întâmplare, 
am vorbit cu un adventist, care ne-a îndrumat către familia pastorului Biró. 
Familia ne-a invitat să înnoptăm la ei, lucru pe care l-am acceptat cu recu-
noștință. În acea perioadă petrecută la familia respectivă am luat hotărârea 
de a-mi preda viața lui Hristos și de a deveni adventist. Modul în care s-au 
comportat unii cu alții între ei – viața de familie armonioasă, pacea care dom-
nea, atmosfera prietenoasă, închinarea în familie, calitatea vieții pe care am 
experimentat-o acolo m-au impresionat cu adevărat. Îmi doream și eu acest 
lucru.”2 Aceasta este o credință atrăgătoare.

2  BWgung, revistă de știri a Bisericii Adventiste Baden-Württemberg (Germania), nr. 6/2012, S.24. 
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Îmi amintesc că în perioada în care eram în Regensburg, Germania, am 
vizitat mai mulți oameni dintr-o zonă rezidențială și am observat că în casa lor 
întotdeauna era tensiune și conflict. Este mult mai plăcut când ai privilegiul 
de a merge în vizită la oameni care sunt diferiți, ale căror inimi sunt umplute 
de dragoste. 

DE CE CREDINȚA ATRĂGĂTOARE POATE VENI  
DOAR DIN CUVÂNTUL LUI DUMNEZEU?

Credința atrăgătoare se bazează doar pe Cuvântul lui Dumnezeu – adică pe 
Vechiul și Noul Testament. 

Când Isus a spus: „Cine crede în Mine, din inima lui vor curge râuri de apă 
vie, cum zice Scriptura” (Ioan 7:38), El S-a referit la Vechiul Testament, acesta 
fiind singurul care exista la acea vreme. În Ioan 17:14, El a explicat și mai clar 
când a spus despre Tatăl Său: „Le-am dat Cuvântul Tău.” În versetul 17, El mai 
adaugă: „Sfințește-i prin adevărul Tău: Cuvântul Tău este adevărul.”

Fiecare religie din lume este o cale înspre Dumnezeu sau spre dumnezeii 
care au fost concepuți de ființe omenești. Singura credință care nu a fost con-
cepută de oameni, ci a fost descoperită de Însuși Dumnezeu, este credința 
biblică. Deoarece Dumnezeu este dragoste și El are înțelepciune și puteri in-
finite, El a făcut totul pentru cel mai mare bine al nostru. De aceea, credința 
biblică este cea mai atrăgătoare credință care există. În realitate, este singura 
credință atrăgătoare din lume. Pentru aceasta este nevoie ca noi să înțelegem 
doctrinele biblice corect și să trăim pe baza lor prin Duhul Sfânt. Conform 
pildei celor zece fecioare, aproape jumătate din biserică nu are această cre-
dință. 

Prin încrederea noastră în Isus, noi putem simți bucurie și pace, iar setea 
noastră poate fi potolită. Dumnezeul nostru dorește ca dragostea Sa să de-
vină vizibilă pentru ceilalți în viața noastră. Astfel, credința noastră devine 
atractivă pentru ei. 

CUM ESTE POSIBILĂ UNITATEA ÎNTRE UCENICI? 
Trebuie să fim una în căsătorie și în familie, în biserică și în lucrare. Isus spune: 
„Eu le-am dat slava pe care Mi-ai dat-o Tu, pentru ca ei să fie una, cum și Noi 
suntem una” (Ioan 17:22). 

Ce ne-a dat Isus? Slavă!
Ce înseamnă acest lucru? Termenul „slavă” este folosit în moduri diferite 

în Biblie. În primul rând, este folosit pentru maiestatea și măreția lui Dumne-
zeu; în al doilea rând, pentru slava creației și, în al treilea rând, pentru natura 
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minunată a dragostei lui Dumnezeu. În acest punct ar trebui să ne întoarcem 
spre Exodul 33:18,19, unde Moise Îi spune lui Dumnezeu: „«Arată-mi slava 
Ta!» Domnul a răspuns: «Voi face să treacă pe dinaintea ta toată frumusețea 
Mea.»”

Slava lui Dumnezeu stă în caracterul Său, care este caracterizat de dragos-
te și bunătate. Bunătatea este dragostea ajutătoare în acțiune. Aceasta ne 
ajută să înțelegem afirmația lui Isus, că ne-a dat slava lui Dumnezeu astfel 
încât să putem fi una cu El. Cea mai importantă condiție pentru unitate este 
dragostea reciprocă, însoțită de respect și încredere. Metoda lui Dumnezeu 
pentru misiune este să iubească omenirea prin noi, adică dragostea agape, 
dragostea lui Dumnezeu. Aceasta este dragostea pe care Dumnezeu dorește 
să o împărtășească cu noi.

După revărsarea Duhului Sfânt, s-au relatat lucruri remarcabile despre bi-
serica primară: „După ce s-au rugat ei, (...) toți s-au umplut de Duhul Sfânt și 
vesteau Cuvântul lui Dumnezeu cu îndrăzneală. Mulțimea celor ce crezuseră 
era o inimă și un suflet... Apostolii mărturiseau cu multă putere... Și un mare 
har era peste toți” (Faptele 4:31-33). 

UNITATEA NU ÎNSEAMNĂ OMOGENIZARE
Unitatea înseamnă unitate în gândire, scop și esență. În același timp, fiecare 
își păstrează propria personalitate. Nu ne anulează personalitatea. Înseamnă 
unitate între diverse persoane cu caractere diferite. Tocmai acest aspect îi 
uimește pe oameni: unitatea oamenilor diferiți.

Ellen White spune: „Cea mai puternică mărturie că Dumnezeu a trimis pe 
Fiul Său în lume este existența armoniei și unității dintre oameni cu firi diferi-
te și care alcătuiesc biserica Sa...

... Necredincioșii sunt atenți să vadă dacă credința celor ce se numesc creș-
tini exercită o influență sfințitoare asupra vieții lor.”3 În altă parte, ea scrie: 
„Transformarea caracterului [ucenicilor] este mărturia pentru lume a locuirii 
lăuntrice a lui Hristos.”4

CUM PUTEM OBȚINE UNITATEA? 
Unitatea apostolilor a fost realizată de Hristos, care trăia în ei prin Duhul 
Sfânt. Isus a spus: 
Ioan 17:21: „Mă rog ca toți să fie una.”

3  Ellen G. White, Faptele apostolilor, pp. 549, 550. 
4  Eadem, Profeți și regi, p. 233. 
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Ioan 17:23: „Eu în ei, și Tu în Mine.”
Ioan 15:4: „Rămâneți în Mine, și Eu voi rămâne în voi.”

Apostolul Pavel se exprimă astfel:
Coloseni 1:27: „Hristos în voi, nădejdea slavei.”
Galateni 2:20: „Și trăiesc…, dar nu mai trăiesc eu, ci Hristos trăiește în 

mine.”

Astfel, unitatea este posibilă când Hristos este în tine și în mine. Ea nu este 
posibilă fără ca noi să fim umpluți de Duhul Sfânt. Doar așa putem fi „buni” 
cu ceilalți. Ellen White scrie: „Noi trebuie să încercăm cu toată puterea să fim 
una în gândire, una în scop. Botezul cu Duhul Sfânt, și nimic altceva, doar el 
ne poate aduce în acest punct. Să ne pregătim inima prin renunțarea la eu 
pentru a primi Duhul Sfânt încât să poată fi făcută o mare lucrare în noi...”5

În altă parte, ea scrie: „Când cei din poporul lui Dumnezeu sunt una în 
Duhul Sfânt, orice fariseism și orice neprihănire proprie, care au constituit pă-
catul națiunii iudaice, vor fi alungate din inimi. Fiecare membru al trupului lui 
Hristos va purta chipul Său, iar aleșii Săi vor fi asemenea unor burdufuri noi 
în care El poate să pună un vin nou, iar vinul cel nou nu va rupe burdufurile. 
Dumnezeu va face să fie cunoscută taina care fusese ascunsă din veșnicii. El 
va descoperi care este „bogăția slavei tainei acesteia între neamuri, și anume: 
«Hristos în voi, nădejdea slavei» (Col. 1:27).”6 

EI AU DESCOPERIT UNITATEA
Această a doua experiență am avut-o într-o altă comunitate din districtul nos-
tru. Predecesorul meu a spus: „Vei avea nevoie de foarte mult curaj în această 
biserică, pentru că pășești pe un adevărat câmp minat!” Curând ne-am dat 
seama că tensiunile erau la cote maxime în biserică. Erau certuri, dezbinări, 
injurii și lipsa iertării. Izbucnirile emoționale necontrolate și atacurile perso-
nale au acoperit cerul întregii comunități cu un nor întunecat. A fost trist să 
văd cât de încâlciți erau membrii bisericii într-o plasă a neiertării și nu își dă-
deau seama că nu reușeau să iasă singuri. După ce am început să ne întâlnim 
acasă pentru grupe de studiu, am împărțit broșura Pași spre redeșteptare 
personală pentru a o studia. Membrii au răspuns pozitiv și au fost recunoscă-
tori pentru această broșură. 

5  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 5 noiembrie, p. 318. 
6  Ellen G. White, Solii alese, vol. 1, p. 386. 

Rămâi în Isus_2022.indd   103Rămâi în Isus_2022.indd   103 6/17/2022   9:04:19 AM6/17/2022   9:04:19 AM



104 CAPITOLUL 5 – PARTEA 1        O CREDINȚĂ ATRĂGĂTOARE PRIN ISUS 

Și aici, membrii au început să pună în practică cele 10 zile de rugăciune și 
post individual. (10 Days – Prayers and Devotions to Experience the Baptism 
of the Holy Spirit, de Dennis Smith). În cele din urmă și-au exprimat dorința 
de a parcurge acest program ca biserică. Întâlnirile aveau loc dimineața la ora 
patru. La început nu au fost foarte mulți participanți, dar treptat tot mai mulți 
s-au alăturat grupului, și atmosfera era minunată, pașnică, spirituală. Simțeai 
că Dumnezeu era la lucru. El a pregătit biserica în mod miraculos pentru pasul 
final, care era atât de greu: pasul spre adevărata iertare. În cele din urmă, 
zidul a fost dărâmat și, rând pe rând, membrii au început să își ceară iertare 
public. Alții s-au adresat direct persoanei cu care s-au certat și și-au cerut ier-
tare. Chiar s-au îmbrățișat. Multe lacrimi au curs. Fețele triste s-au schimbat 
în fericire, și dragostea s-a întors în inima lor. Întotdeauna este o experiență 
minunată pe care să o vezi și să o simți. Doar Dumnezeu îi poate călăuzi pe 
oameni prin Duhul Sfânt. Există speranță și pentru câmpurile minate!

Pastorul F.H. și soția lui (#85b)

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1.  Ce înseamnă „atrăgătoare”? Ce face credința atrăgătoare?
2.  Unde putem citi în Biblie despre această credință atrăgătoare?
3.  Cum poate fi demonstrat practic acest tip de credință în viață?
4.  Ce pot să știe oamenii când văd unitate în rândul credincioșilor?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1. Pentru o credință atrăgătoare, care este o binecuvântare pentru noi și 
poate fi o binecuvântare pentru ceilalți. 

2. Pentru înțelepciune, ca să ne dăm seama în ce aspecte ale vieții practi-
ce ne lipsește credința atrăgătoare.

3. Pentru călăuzire și putere din partea lui Dumnezeu, ca să ne ajute să 
facem mai mult loc acestei credințe fermecătoare.

4. Pentru ca să îi încurajăm pe ceilalți prin credința noastră să fie deschiși 
la intervenția lui Dumnezeu.

5. Ca Hristos să trăiască în noi și să fie tot mai vizibil. 
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C A P I T O L U L  5 –  P A R T E A  A  2 - A

O CREDINȚĂ 
ATRĂGĂTOARE  

PRIN ISUS

Ce schimbări care au loc în noi ne fac să fim martori? În ce mod redeșteptarea duce la misiune?

CUM POATE TRĂI HRISTOS ÎN MINE? 
O explicație o putem găsi în Efeseni 3:16,17: „Și-L rog ca, potrivit cu bogăția 
slavei Sale, să vă facă să vă întăriți în putere, prin Duhul Lui, în omul dinăun-
tru, așa încât Hristos să locuiască în inimile voastre prin credință... având ră-
dăcina și temelia pusă în dragoste.” După cum am observat și înainte, Hristos 
locuiește în noi prin Duhul Sfânt. Din moment ce omul nostru dinăuntru „se 
înnoiește din zi în zi” (2 Cor. 4:16), este important să ne reînnoim predarea 
noastră față de Isus în fiecare dimineață și să Îi cerem prin credință – de prefe-
rat bazându-ne pe făgăduințe ca cea din Luca 11:13 – să fim umpluți cu Duhul 
Sfânt.1 Unitatea oamenilor cu Hristos duce la apropierea tot mai mare între 
ucenici. Astfel, „a fi în Hristos” este temelia unității. 

„Această unitate este un dar care este revărsat asupra credincioșilor de 
către Hristos, care locuiește în ei [Ioan 17:22,23]. ... De aceea, unitatea începe 
cu fiecare, individual.”2

1  Luca 11:13: „Deci, dacă voi, care sunteți răi, știți să dați daruri bune copiilor voștri, cu cât mai 
mult Tatăl vostru cel din ceruri va da Duhul Sfânt celor ce I-L cer!”
2  Adult Bible Study Guide, 21 noiembrie 2012. 
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CE EFECT ARE ASUPRA NOASTRĂ CÂND ISUS TRĂIEȘTE ÎN NOI?
Există trei efecte majore ale faptului că Isus trăiește în noi: rodul Duhului 

Sfânt, darurile Duhului și capacitatea de a da mărturie.
Roada și darurile Duhului sunt esențiale pentru succesul unității. Apoi, 

aceste două aspecte au o influență semnificativă asupra celei de-a treia: 
mărturia noastră despre Isus. Transformarea noastră personală este o cerin-
ță obligatorie pentru mărturia pe care o dăm și unitatea noastră ca ucenici. 
Acest comportament care rezultă este folosit de Dumnezeu pentru a-i atra-
ge pe cei pierduți și pentru a ne împuternici să dăm mărturie. Prin mărturia 
noastră, noi devenim împreună lucrători cu Isus, pentru că El a venit „să caute 
și să mântuiască ce era pierdut” (Luca 19:10). 

Să privim mai îndeaproape la aceste trei aspecte:

1. Roada Duhului. „Roada Duhului, dimpotrivă, este: dragostea, bucuria, 
pacea, îndelunga răbdare, bunătatea, facerea de bine, credincioșia, blândețea, 
înfrânarea poftelor” (Gal. 5:22,23). Toate aceste caracteristici joacă un rol im-
portant în viața de zi cu zi. Ele sunt o condiție necesară pentru unitatea în că-
sătorie și familie, în grupurile de credincioși, în biserici și în proiecte misionare.

Pavel vorbește despre importanța uneia dintre roade, și anume arătarea 
naturii lui Dumnezeu în noi. În Efeseni 3:17 citim: „Așa încât Hristos să locu-
iască în inimile voastre prin credință; pentru ca, având rădăcina și temelia 
pusă în dragoste…” Roada despre care vorbește este dragostea. În greacă 
este numită agape. Această dragoste este chiar natura lui Dumnezeu. Este o 
dragoste altruistă care urmărește binele omului și al lui Dumnezeu. Eva von 
Tiele-Winkler explică roada dragostei lui Dumnezeu astfel:
 Bucuria este dragostea veselă.
 Pacea este dragostea care aduce odihnă.
 Îndelunga-răbdare este dragostea care susține.
 Bunătatea este dragostea care radiază.
 Facerea de bine este dragostea care ajută.
 Credința este dragostea plină de încredere.
 Blândețea este dragostea care nu se apără.
 Înfrânarea poftelor este dragostea curată.

Cred că este evident faptul că roada acestor trăsături date de Duhul Sfânt 
este dragostea. Tocmai de aceea se vorbește despre roadă la singular, și nu 
la forma de plural. Ellen White spune despre aceste trăsături: „Transformarea 
caracterului este mărturia pentru lume a locuirii lăuntrice a lui Hristos.”3

3  Ellen G. White, Profeți și regi, p. 233. 
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2. Darurile Duhului. Celălalt efect important pe care viața lui Isus o are 
asupra noastră este primirea darurilor Duhului. Dumnezeu ne-a dat fiecăruia 
diverse talente. În 1 Corinteni 12, Pavel compară biserica, adică un grup anu-
me de oameni, cu trupul lui Hristos. Trupul este alcătuit din mai multe orga-
ne. Pentru viață și sănătate este important ca fiecare organ să funcționeze 
bine. Acest lucru ne arată că este de datoria noastră să slujim unul altuia cu 
diversele daruri pe care le avem și, astfel, să contribuim la succesul general al 
familiei, al grupului și al bisericii. Fiecăruia îi este încredințată o lucrare diferi-
tă. Dumnezeu ne-a dat diverse capacități. 

În Noul Testament, listele cu daruri sunt exhaustive. În biserica primară au 
existat mult mai multe daruri și, în era noastră modernă, s-au mai adăugat și 
alte daruri. 

Daruri în vorbire Daruri miraculoase Daruri de slujire

Vorbirea despre  
înțelepciune
1 Cor. 12:8

Credința  
(miraculoasă) 
1 Cor. 12:9

Darul cârmuirii
Rom. 12:8;  
1 Cor. 12:28

Vorbirea despre  
cunoștință
1 Cor. 12:8

Darul tămăduirii
1 Cor. 12:9,28

Ajutorarea  
generală
Rom. 12:7

Prorocirea
1 Cor. 12:10,28;  
Rom. 12:7

Felurite limbi
1 Cor. 12:10,28

Darul ajutorării
1 Cor. 12:28

Darul de a învăța
1 Cor. 12:28;  
Rom. 12:7; Efes. 4:11

Tălmăcirea limbilor
1 Cor. 12:10,30

Darul de a oferi
Rom. 12:8

Darul de a fi  
evanghelist
Efes. 4:11

Deosebirea  
duhurilor
1 Cor. 12:10

Darul milosteniei
Rom. 12:8

Darul de a fi apostol
1 Cor. 12:28; Efes. 
4:11

Puteri miraculoase
1 Cor. 12:10,28

Darul ospitalității 
1 Petru 4:9

Darul povățuirii
Rom. 12:28

Darul de a fi pastor
Efes. 4:11

Johannes Mager, Auf den Spuren des Heiligen Geistes (Lüneburg: Advent-Verlag, 
1999), S. 121.
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Este esențial ca aceste două elemente – roada Duhului și darurile Duhului 
– să  se manifeste în natura noastră și prin vorbirea, simțămintele, gândurile 
și acțiunile noastre. Există o singură cale prin care se poate întâmpla acest 
lucru. Trebuie să fim umpluți de Duhul Sfânt. 

Aspectele-cheie pentru a avea o viață umplută de Duhul Sfânt sunt să ne 
rugăm pentru o predare deplină lui Dumnezeu și să cerem prin credință să 
fim umpluți cu Duhul. Un exemplu al acestei rugăciuni îl putem găsi în broșura 
Pași spre redeșteptare personală, capitolul 4. Cititorii mi-au povestit experi-
ențe care ilustrează efectul acestui tip de rugăciune. Următoarea experiență 
este din Rheinland, Germania: „Am avut experiențe uimitoare. Mulți frați și 
surori înalță această rugăciune simplă [din Pași spre redeșteptare persona-
lă] în fiecare zi. Și eu am înălțat această rugăciune cu un prieten timp de 
cinci luni. Lucrurile încep să se îmbunătățească nu doar pe plan personal, 
ci și în casă, în relații, căsătorie, în aspecte spirituale, în biserică, dar nu în-
tr-un fel care să creeze conflicte majore. Ci mai degrabă în tăcere, în mod 
natural. Suntem uimiți și vedem procesul de purificare al lui Dumnezeu, care 
face ca viața să fie mai ușoară, deoarece simțim prezența lui Dumnezeu tot  
mai mult.”

Poți vedea cum această mărturie ne arată că „Hristos în noi”, prin Duhul 
Sfânt, aduce efecte pozitive asupra unității? 

Experiența continuă: „Recent, o soră mi-a spus: «Așa mi-am imaginat din-
totdeauna că arată o viață bună și plăcută lui Dumnezeu, dar părea că sunt 
prea multe greutăți pe cale. În cele din urmă, visul meu s-a împlinit. Și acesta 
este doar începutul!»”4 Sora a găsit credința atrăgătoare.

3. A da mărturie pentru Isus. „Ci voi veți primi o putere, când Se va coborî 
Duhul Sfânt peste voi, și-Mi veți fi martori în Ierusalim, în toată Iudeea, în 
Samaria și până la marginile pământului” (Fapte 1:8). Isus le-a spus ucenicilor 
că ei vor primi putere prin Duhul Sfânt ca să Îi fie martori. 

Când suntem umpluți cu Duhul Sfânt, vom experimenta redeșteptarea și 
reforma personală. Ce este redeșteptarea? Dennis Smith explică: „Este un 
moment în care viața creștinului este reînnoită în Hristos. Bucuria mântuirii îi 
umple inima; în el începe să ardă dorința pentru salvarea celorlalți. Aceasta 
înseamnă că noi, ca creștini renăscuți, ne dorim foarte mult mântuirea altor 
oameni.”5

4  E-mail trimis lui H. Haubeil pe 18 decembrie 2012. 
5  Dennis Smith, 40 Days: Prayers and Devotions to Revive Your Experience With God, vol. 2, ziua 6, 
p. 24. 
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Ellen White spune: „Fără prezența Duhului lui Dumnezeu, nicio inimă nu 
poate fi atinsă, niciun păcătos nu poate fi câștigat la Hristos. Când ucenicii Săi 
sunt conectați cu Hristos, când au darurile Duhului, chiar și cei mai săraci și 
neștiutori dintre ei vor avea o putere care va influența inimi. Dumnezeu îi face 
canale pentru exercitarea celei mai mari influențe din univers.”6

Bine cunoscutul evanghelist și predicator al redeșteptării, R.A. Torrey, rela-
tează o experiență remarcabilă. O soră foarte competentă, ajutor de pastor, 
a vorbit cu un bărbat despre mântuirea lui timp de două ore și nu a reușit 
nimic. Așa că l-a rugat pe Torrey să vorbească cu el. După zece minute, bărba-
tul a luat o hotărâre pozitivă. Femeia a rămas fără cuvinte, pentru că Torrey 
folosise aceleași versete biblice ca și ea. Torrey a comentat astfel: „Pentru că 
ea nu reușise să îl convingă, lui [dr. Torrey] îi era teamă că la fel se va întâmpla 
și cu el. De aceea, în neajutorarea lui, i-a cerut lui Dumnezeu ca Duhul Sfânt 
să facă această lucrare, iar El a făcut-o.”7

REDEȘTEPTAREA ADUCE MISIUNE
„Până nu primesc Duhul Sfânt, ei nu pot duce acest mesaj cu putere. Până 
nu primesc Duhul Sfânt, ei nu pot realiza ce poate face Dumnezeu prin ei.”8 
Dumnezeu Și-a dorit ca oamenii să fie atrași de comportamentul nostru și 
de unitatea plină de dragoste dintre noi. Acest lucru este adevărat în spe-
cial în cazul copiilor, tinerilor și membrilor familiei, dar și pentru rude, cu-
noștințe, vecini, colegi, prieteni și străinii pe care îi întâlnim. De aceea, oa-
menii răspund la credința noastră, iar Dumnezeu poate călăuzi alți oameni  
spre noi.

Următoarele cuvinte ne arată ce influență puternică poate avea compor-
tamentul nostru: „Dacă ne-am smeri înaintea lui Dumnezeu și am fi buni, cu 
o purtare aleasă, cu o inimă gingașă și plini de milă, ar fi o sută de convertiri 
la adevăr acolo unde acum nu este decât una.”9

Dar pentru aceasta, Duhul Sfânt este indispensabil. Ellen White atrage 
atenția pastorilor la următorul aspect: „Ei [membrii bisericii] nu sunt capa-
bili să prezinte adevărurile mari și pline de slavă ale Cuvântului Sfânt al lui 
Dumnezeu, care ar putea convinge și converti sufletele prin influența Duhului 
Sfânt. Puterea lui Dumnezeu așteaptă să fie cerută și primită de ei.”10

6  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 25 octombrie, p. 307. 
7  R.A. Torrey, Der Heilige Geist (Frankfurt/Main), S. 37, 38; scurt rezumat. 
8  Ellen G. White, Ye Shall Receive Power, 4 octombrie, p. 286. 
9  Ellen G. White, Mărturii pentru biserică, vol. 9, p. 189. 
10  Ellen G. White, Mărturii pentru pastori și slujitorii Evangheliei, p. 175. 
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CUM POATE FI OBȚINUTĂ REDEȘTEPTAREA PERSONALĂ?
În 1893 a avut loc o redeșteptare în instituțiile adventiste de la Battle Creek, 
Michigan, dar redeșteptarea s-a stins repede. Dumnezeu i-a dat lui Ellen Whi-
te mai multe informații despre acel eveniment. Ea a spus: „Dacă toate acele 
suflete numeroase, care au fost luminate atunci, ar fi mers să lucreze îndată 
pentru a le oferi și altora ce le dăduse Dumnezeu tocmai în acest scop, ele ar 
fi primit mai multă lumină și asupra lor s-ar fi revărsat mai multă putere.”11

Noi primim mai multă lumină și mai multă putere atunci când răspândim 
Evanghelia. Când ne pasă de semenii noștri, atunci acest lucru va avea urmări 
valoroase în viața noastră. Tocmai de aceea este extrem de important să în-
curajăm oamenii să mijlocească pentru persoanele cu care nu au reușit să 
lucreze în timpul celor 40 de zile de închinare.”12

UNDE AR TREBUI SĂ ÎNCEAPĂ MISIUNEA NOASTRĂ?
Isus le-a spus ucenicilor Săi în ce punct ar trebui să înceapă misiunea lor: ei tre-
buiau să înceapă din locul în care erau. Pentru noi, aceasta înseamnă că noi ar 
trebui să începem de acasă și din locul în care oamenii ne cunosc. De ce a dorit 
Isus ca lucrurile să fie așa? Acolo unde oamenii ne cunosc, mărturia noastră va 
fi acceptată dacă este însoțită de o purtare plină de iubire. Mărturia dată de 
viața noastră trebuie să corespundă cu mărturia rostită de gura noastră. Acasă 
se poate vedea cel mai bine dacă suntem umpluți cu Duhul Sfânt. 

CE IMPORTANȚĂ ARE PORUNCA NOUĂ A LUI ISUS?
Isus a spus în Ioan 13:34,35: „Vă dau o poruncă nouă: să vă iubiți unii pe alții; 
cum v-am iubit Eu, așa să vă iubiți și voi unii pe alții. Prin aceasta vor cunoaște 
toți că sunteți ucenicii Mei, dacă veți avea dragoste unii pentru alții.”

O viață umplută de Duhul Sfânt duce la un alt rod important al Duhului: 
smerenia. Smerenia face parte din gândirea lui Isus și este esențială pentru 
o bună unitate. Acesta este motivul pentru care Isus a dat o nouă poruncă 
imediat după ce le-a spălat picioarele ucenicilor Săi. Spălarea picioarelor era 
o reprezentare a smereniei. 

Smerenia nu este o trăsătură a omului firesc. Totuși, putem să Îi cerem 
zilnic lui Dumnezeu smerenie, cerând împlinirea făgăduinței din Mica 6:8. 

Smerenia este o trăsătură foarte importantă pentru cel umplut de Duhul 
Sfânt, dar de obicei este judecată cu totul greșit. În porunca nouă, Isus vor-
bește despre a ne iubi unii pe alții așa cum v-am iubit Eu.” Isus ne iubește cu 

11  Ellen G. White, Solii alese, vol. 1, p. 129. 
12  Vezi Dennis Smith, 40 Days, vol. 1 și 2, Introducere. 
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o dragoste divină. Acest tip de dragoste o numim agape, termenul grecesc 
pentru dragostea divină. Putem să avem această dragoste doar dacă suntem 
umpluți cu Duhul Sfânt. Pavel scria: „...dragostea lui Dumnezeu a fost turnată 
în inimile noastre prin Duhul Sfânt care ne-a fost dat” (Rom. 5:5). „Iubirea 
supremă față de Dumnezeu și iubirea neegoistă unul față de celălalt – acesta 
este darul cel mai bun pe care îl poate revărsa Părintele nostru ceresc. Iubirea 
aceasta nu este un impuls, ci un principiu divin, o putere permanentă. Inima 
neconsacrată nu o poate genera sau produce. Iubirea aceasta se găsește nu-
mai în inima unde domnește Isus.”13

Prezența smereniei în viața noastră demonstrează dacă Isus este pe „tro-
nul” inimii sau nu. Îi permitem noi să guverneze fiecare aspect al vieții noas-
tre? Ne-am predat viața pe deplin Lui? Confirmăm zilnic acest lucru?

DAR EU?
Am eu o credință atractivă? Trăiește Isus în inima mea prin Duhul Sfânt? Dacă 
da, atunci trebuie să îngrijesc și să dezvolt această credință atractivă. Dar 
dacă îmi dau seama că încă nu am o credință atrăgătoare, atunci neapărat 
trebuie să mă confrunt cu această problemă importantă. 

Există materiale ajutătoare pentru a găsi această credință atrăgătoare 
(pentru cei care încă nu o au) și pentru a păstra această credință (pentru cei 
care deja o au) în broșura mea, Pași spre redeșteptare personală, și în cartea 
lui Dennis Smith, 40 Days – Devotionals and Prayers in Preparation of the 
Second Coming of the Lord. Aceste două cărți se completează una pe cealaltă 
în mod inestimabil. Vă recomand din toată inima să citiți aceste cărți – dar nu 
doar o dată. 

CE IMPACT POATE AVEA LIPSA DUHULUI SFÂNT ÎN VIAȚA MEA  
ASUPRA SEMENILOR? 

Fără Isus în noi prin Duhul Sfânt, noi suntem creștini firești (vezi 1 Cor. 3:1-3; 
Rom. 8:1-17; Gal. 5:16). Noi nu suntem mântuiți în această stare (Rom. 8:9). 
Noi trăim bazându-ne pe propriile capacități și puteri omenești. În consecin-
ță, probabil că și familia și copiii noștri vor fi firești, cu toate consecințele 
regretabile care rezultă.14 Să ținem cont de faptul că dragostea lui Dumnezeu 
poate fi în inima noastră doar prin Duhul Sfânt. Ellen White spune: „Cei care 
niciodată nu au experimentat iubirea duioasă și cuceritoare a lui Hristos nu 

13  Ellen G. White, Faptele apostolilor, p. 551. 
14  Vezi Helmut Haubeil, Pași spre redeșteptare personală, pp. 36, 74, 76. 
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pot conduce pe alții la izvorul vieții. Iubirea Lui în inimă alcătuiește o putere 
constrângătoare care-i face pe oameni să-L descopere în vorbire, într-un spi-
rit blând și milos, în înălțarea vieții acelora cu care ei sunt în legătură.”15

Când Isus trăiește în noi prin Duhul Sfânt, atunci El ne va împuternici să 
fim martori pentru Dumnezeu într-un mod cu totul natural. „Căci din prisosul 
inimii vorbește gura” (Mat. 12:34). 

CÂT DE VALOROASĂ ESTE CREDINȚA ATRĂGĂTOARE?
Putem vedea cât de valoroasă este această credință atractivă când privim 
la creștinii care mai degrabă au îndurat dezavantaje, persecuție, pierderea 
bunurilor sau martirajul decât să renunțe la credința lor. Ce i-a făcut atât de 
rezistenți în astfel de condiții grele? Deși vedem dovezi că ei au fost umpluți 
cu Duhul Sfânt, martirii nu ne pot spune ce au simțit în agonia morții. Totuși, 
raportul papal despre moartea lui Hus și Ieronim pe rug, în Konstanz, ne oferă 
un indiciu destul de grăitor. Dacă cineva este în flăcări, poate doar să țipe. 
Dar acești doi bărbați au cântat imnuri de laudă. Acest lucru a putut fi posibil 
doar cu ajutorul lui Dumnezeu. În inima lor era bucurie adevărată, în ciuda 
durerii. „Oriunde domnește Duhul Lui, acolo se găsește pacea. Și acolo va fi 
și bucurie.”16

Familia Durant, dintre hughenoții din Franța secolului al XVIII-lea, este un 
exemplu impresionant. Familia Durant a fost persecutată de biserică din cau-
za credinței lor biblice. Tatăl a stat paisprezece ani în închisoare înainte de a fi 
iertat. Mama a murit în închisoare. Fiul lor, Pierre – un predicator plin de zel 
–, a fost executat. Fiica lor, Marie, a fost ținută captivă într-un turn împreună 
cu alte femei. Ea ar fi fost eliberată dacă și-ar fi lepădat credința, dar a refuzat 
să facă acest lucru. În 1768 a fost eliberată după treizeci și opt de ani de în-
temnițare. Pentru Marie Durant, credința biblică a fost o credință atrăgătoare 
la care nu putea sub nicio formă să renunțe.17

EXEMPLE DE MISIONARI CU MARE IMPACT
Daniel și tovarășii lui au fost dispuși să accepte inconvenientele când li s-a 
cerut să adopte o alimentație mai diferită. Ce a făcut Dumnezeu? El le-a bine-
cuvântat ascultarea. Ei au fost mai chipeși, mai sănătoși și mai inteligenți de-
cât toți ceilalți. Ei au primit funcții înalte. Cunoaștem cu toții raportul despre 

15  Ellen G. White, Faptele apostolilor, pp. 550, 551. 
16  Ellen G. White, Hristos, Lumina lumii, p. 153. 
17  Preluat de pe Wikipedia, „Marie Durant”.
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tovarășii lui Daniel în cuptorul încins și despre noaptea petrecută de Daniel în 
groapa cu lei. Pentru ei, credința era mai importantă decât propria viață. Care 
a fost rezultatul? Două imperii mondiale au putut astfel să audă mărturia lor 
în cuvânt și faptă despre adevăratul Dumnezeu. Exemplul lor a avut un impact 
major asupra lucrării misionare. 

Același lucru poate fi spus despre Iosif în Egipt. El a refuzat să comită adul-
ter. Din cauza minciunii soției lui Potifar, el a fost trimis la închisoare. Dar 
Dumnezeu a folosit credincioșia lui pentru a spune întregii împărății despre 
adevăratul Dumnezeu. 

Vă amintiți de fetița care lucra în casa lui Naaman ca ajutor? Mărturia ei 
prin cuvânt și faptă a dus în cele din urmă la convertirea stăpânului ei. Sunt 
convins că el l-a urmat pe Dumnezeul cel viu nu doar cu o mare bucurie, ci 
totodată i-a redat acestei fete libertatea și personal a dus-o înapoi acasă, îm-
preună cu multe daruri.

În Matei 13:44-46, Isus ne vorbește despre un om care a găsit o comoară 
într-un ogor. Această comoară a fost atât de prețioasă pentru el, încât a vân-
dut tot ce avea și a cumpărat acel ogor. El a renunțat la tot pentru Împărăția 
cerurilor – sau, așa cum am descris-o eu, pentru credința atrăgătoare. Putem 
vedea cât de prețioasă este această credință?

GÂNDURI DE ÎNCHEIERE
Ellen White spune: „Cei care rămân în Hristos vor fi fericiți, veseli și bucuroși 
în Dumnezeu.”18 Credința atrăgătoare deja ne oferă o viață plină de bucurie, 
de biruință și de fericire și o speranță bine întemeiată pentru Împărăția lui 
Dumnezeu. Chiar și în momentele grele, dacă trecem printr-o vale mai întu-
necată, credința noastră va continua să rămână atrăgătoare prin prezența lui 
Dumnezeu. 

Printr-o credință atrăgătoare putem contribui la o unitate mai bună și, ast-
fel, interesul oamenilor pentru credință va fi reaprins. 

Dumnezeu să ne ajute să înțelegem pe deplin cât de importantă este uni-
tatea! El să ne ajute, prin puterea Duhului Sfânt și cu Hristos în noi, să creș-
tem astfel încât să fim asemenea lui Hristos spre bucuria și binecuvântarea 
noastră și să putem fi în stare să îi atragem pe cei dragi ai noștri și pe semenii 
noștri. „Căci bucuria Domnului va fi tăria voastră” (Neemia 8:10). „Dacă noi Îl 
reprezentăm cum se cuvine pe Hristos, atunci noi vom face ca slujirea Sa să 
apară cât mai atrăgătoare, cum de fapt și este.”19

18  Ellen G. White, Mărturii pentru biserică, vol. 4, p. 626. 
19  Ellen G. White, Calea către Hristos, p. 116. 
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Rugăciune: „Tată ceresc, Îți mulțumesc din toată inima că îmi dai cea mai 
captivantă viață dacă Îl urmez cu adevărat pe Isus. Te rog, ajută-mă să rămân 
într-o relație strânsă cu Isus întreaga mea viață. Folosește-mi viața să îi con-
duc pe cei dragi și pe semenii mei la Tine.” Amin! 

GÂNDURI PERSONALE ȘI GHID DE DISCUȚIE
1.  Ce implicații are faptul că Hristos trăiește în noi?
2.  Care este roada Duhului?
3.  Care sunt darurile Duhului?
4.  Ce efecte are redeșteptarea asupra vieții noastre personale? În ce mod 

ne influențează mediul înconjurător? Cum ne poate motiva?
5.  Ce exemple biblice avem care să ne arate că printr-o încredere simplă în 

Dumnezeu se pot întâmpla lucruri mari?

TIMPUL NOSTRU DE RUGĂCIUNE
 Contactează-ți partenerul de rugăciune și dezbateți acest subiect.
 Roagă-te împreună cu partenerul de rugăciune:

1.  Ca roada Duhului să crească continuu în tine. 
2.  Pentru capacitatea de a recunoaște darurile Duhului și de a le folosi 

corect.
3.  Pentru curajul și bucuria de a fi un exemplu al faptului că Hristos trăieș-

te în tine – prin viața ta, prin cuvânt și faptă, lucru care nu se întâmplă 
prin propria ta putere, ci mai degrabă rezultă dintr-o credință atrăgă-
toare.

4.  Pentru bucurie în studierea Cuvântului lui Dumnezeu și pentru o minte 
trează și înțelepciune. 
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M Ă R T U R I E

JURNALUL SCHIMBĂRILOR 
DUPĂ CE M-AM PREDAT

La începutul anului 2014, m-am întrebat adesea: „Îmi va spune oare Isus 
cândva: Nu te cunosc? Sunt și eu una din fecioarele neînțelepte?” Gândul 
acesta mi se părea de nesuportat, pentru că îmi doream să primesc viața 
veșnică din partea lui Dumnezeu, dar, din cauza anumitor lucruri din viața 
mea, întotdeauna am avut conștiința vinovată și nu simțeam că sunt pe calea 
cea bună.

Din fericire, am găsit două cărți: Pași spre redeșteptare personală și Rămâi 
în Isus. După ce le-am citit prima dată, mi-am dat seama că ceva trebuia să 
se schimbe în viața mea. Am citit broșurile de mai multe ori pentru a înțelege 
cu adevărat totul. Mai mult, am auzit mărturia unei surori care devenise o 
creștină consacrată cu doar câteva luni înainte. 

Acum știam cu certitudine că la începutul anului am fost „firească” în gân-
dire și la final aș fi murit, pentru că Isus mi-ar fi spus: „Nu te cunosc.”

Printr-o predare deplină lui Isus, Dumnezeu a reușit să îmi schimbe viața 
total în doar o lună.

Acum mă trezesc la 4 și jumătate dimineața pentru a studia Cuvântul lui 
Dumnezeu. Acest lucru ar fi fost de neconceput prin propria mea putere – 
somnul era mult mai important. Acum mă rog diferit – ca cineva care a fost 
umplut cu Duhul Sfânt. Îl întreb pe Dumnezeu în fiecare zi ce dorește El să 
fac în acea zi. Și Dumnezeu răspunde. Zilnic invit Duhul Sfânt să trăiască și 
să lucreze în inima mea. Am gânduri mai curate și mă îmbrac mai „feminin”.

Mai mult, acum nu mai mănânc tot timpul. Pentru mine era imposibil să 
mă opresc prin propria mea putere. Acum pot îndeplini sarcinile zilnice având 
mai multă pace și stresul nu îmi mai lasă noduri în stomac. Și soțul meu a 
observat schimbările care au avut loc în mine după trei săptămâni. El a spus: 
„Nu mai ești atât de iute în vorbire ca înainte.”
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Studiind Biblia, dintr-odată am început să am atât de multe întrebări, ca 
niciodată înainte. Acum îmi doresc să sap mai adânc. Înainte, Duhul Sfânt mă 
condusese doar ocazional să dau mărturie. Acum mi se întâmplă zilnic. Nu 
trebuie să pregătesc un discurs. Dumnezeu îmi dă cuvintele potrivite pentru 
că doar El cunoaște persoana cu care vorbesc. Deși mai păcătuiesc uneori, 
Dumnezeu mă face mai conștientă de păcatele mele. Mă pot pocăi și îmi pot 
schimba calea.

Mi-am dat seama că fără Isus nu aș putea face nimic și că am nevoie de 
prezența lui Hristos la fiecare pas. De asemenea, mi-am dat seama că opusul 
mândriei (cât de bună sunt, cât de bine mă descurc) este umilința, care ne 
arată că fără Isus nu putem face nimic bun. 

Dumnezeu mi-a dat și puterea să renunț la cafea. Înainte nici nu îmi pu-
team imagina așa ceva, pentru că atunci când am încercat să renunț la consu-
mul de cafea, cinci zile am avut dureri de cap îngrozitoare. Aveam simptome 
puternice de sevraj. De această dată, nici măcar nu m-am gândit care ar putea 
fi consecințele. Am știut doar că nu îmi mai doream să fac acest lucru. În pre-
zent nu mai simt nicio dorință după cafea. 

Am avut o experiență asemănătoare cu carnea. Eu și familia mea niciodată 
nu ne-am dorit să renunțăm la consumul de carne. Astăzi este foarte ușor 
pentru mine – nu mai simt pofta de carne.

Punctul de cotitură în viața mea a fost marea mea dorință de a avea viața 
veșnică și conștientizarea faptului că nimic altceva nu era mai important de-
cât Mântuitorul meu, Isus Hristos, indiferent de consecințe. 

Ezechiel 36:26,27 spune adevărul: Isus ne va da o inimă nouă și un duh 
nou. El dorește să ne transforme să fim oameni păzitori ai poruncilor Sale. 
Decenii la rând m-am luptat cu diverse probleme, dar totdeauna în zadar. 
Singură nu le puteam învinge. Isus a dorit să Își împlinească voia Sa în mine și 
El avea nevoie doar de acceptul meu.

Ellen White spune că oricine încearcă să ajungă la cer prin faptele proprii, 
păzind legea, încearcă o imposibilitate. Exact așa au stat lucrurile pentru mine 
timp de treizeci și cinci de ani. La nivel intelectual eram de acord cu porun-
cile, dar nu le puteam păzi. Doar Isus putea înfăptui acel bine în mine. El ne 
dă dorința după lucruri bune și sănătoase și El îndepărtează dorința noastră 
după lucruri care ne fac rău. 

Astăzi pot să confirm cele scrise în Romani 8:14: „Căci toți cei ce sunt 
călăuziți de Duhul lui Dumnezeu sunt fii ai lui Dumnezeu.” Conform acestui 
verset, eu trebuie să cer zilnic, în fiecare oră, ca Duhul Sfânt să trăiască și să 
lucreze în mine – pentru că diavolul nu doarme. 
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Isus a spus în Matei 10:37: „Cine iubește pe tată ori pe mamă mai mult 
decât pe Mine nu este vrednic de Mine; și cine iubește pe fiu ori pe fiică 
mai mult decât pe Mine nu este vrednic de Mine.” Întotdeauna m-am gândit: 
pur și simplu nu poate fi așa. Acum știu că, atunci când Isus trăiește în inima 
mea, atunci când marele Dumnezeu al întregului univers lucrează în mine și 
prin mine, El poate purta de grijă copiilor și familiei mele mai bine decât aș 
putea să mă îngrijesc eu vreodată de ei. Doar Dumnezeu este atotputernic 
și atotștiutor. Plină de încredere, acum pot să îmi pun viața mea în mâna Lui 
în fiecare zi, și El va face totul așa cum trebuie, conform cu înțelepciunea și 
planul Său. (M.M.) 
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A N E X Ă

RECOMANDARE PENTRU UN STUDIU MAI APROFUNDAT
O sugestie importantă: Vă rog citiți această broșură de mai multe ori. O 

cercetare pedagogică a arătat că este nevoie să citim sau să auzim un subiect 
important pentru viața noastră de 6-10 ori pentru a-l putea înțelege în deta-
liu. Încearcă și tu! Rezultatul te va convinge. Când am recitit o broșură anume 
de mai multe ori, am simțit pentru prima dată în viața mea o umplere cu 
Duhul Sfânt. Am primit multe mărturii pline de încântare și mulțumire despre 
a crește într-o viață plină de Duhul Sfânt prin Isus. Aproape toate au venit din 
partea celor care au recitit cu atenție această broșură de mai multe ori. 

NOI EXPERIENȚE DIN VIAȚA CU DUHUL SFÂNT
Domnul nostru Isus a spus: „«Cine crede în Mine, din inima lui vor curge 

râuri de apă vie, cum zice Scriptura.» Spunea cuvintele acestea despre Duhul” 
(Ioan 7:38,39). 

O rugăminte prietenească: Dacă ai experiențe când te predai lui Isus și 
trăiești în Duhul, aș fi recunoscător dacă mi-ai putea trimite o scurtă relatare 
mie, Helmut Haubeil. Ar fi un lucru de mare valoare dacă am putea împărtăși 
experiența pe www.steps-to-personal-revival.info – testimonies, în reviste și 
buletine informative, De regulă, menționăm doar inițialele numelui. Nu uita 
că experiența ta îi va întări pe alții să înceapă sau să continue să crească în 
umblarea insuflată de Duhul Sfânt, predați lui Isus Hristos, Mântuitorul nos-
tru minunat, care va reveni în curând. 

Contact:
Helmut Haubeil
Rosenheimerstr. 49
D-83043 Bad Aibling/Oberbayern
Email: helmut@haubeil.net
Tel. +49-(0) 8061-4900 712
Limbi: germană și engleză
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În prezent păstoresc două biserici în California. Prima dată am intrat în 
contact cu materialul dumneavoastră ascultându-l pe pastorul Dwight Nel-
son [vezi mai jos] în podcastul lui săptămânal. La început, impactul a fost 
mare asupra sufletului. Auzisem și înainte despre alte materiale despre Du-
hul Sfânt, dar trebuie să mărturisesc că niciodată nu m-au interesat foarte 
mult. Cred că dintr-un motiv special, Dumnezeu a ales acel moment pentru a 
ajunge la cât mai mulți oameni prin Duhul Sfânt. Și sunt bucuros că am aflat 
despre El prin eforturile voastre.

Un lucru pot să spun. Chiar de la primul capitol ne sunt prezentate într-un 
mod foarte simplu adevăruri puternice care cer minții noastre să se oprească 
și să regândească totul. Recitirea de mai multe ori este foarte eficientă. Pen-
tru toți cei cu care vorbesc, discut și predic despre această carte, subiectul 
Duhului Sfânt devine tot mai atrăgător. Parcă am auzi despre acest lucru pen-
tru prima dată. Observ acest lucru la mine. Nu am putut trece de capitolul 
unu până nu am predicat cel puțin trei predici despre subiectul prezentat în 
capitol. Nu știu cum aș putea să explic mai bine, dar nu mă puteam opri din 
citit, iar rezultatul se putea simți în bisericile pe care le păstoream. Mi-am 
înălțat glasul și, în ultimul an, în districtul meu s-a observat o creștere semni-
ficativă. Toate acestea I se datorează lui Dumnezeu și puterii Duhului Sfânt în 
membrii noștri. Așteptăm și mai multe rezultate în noul an! (D.R. ian. 2018, 
fragment)

Pastorul Dwight Nelson, pastor senior la Pioneer Memorial Church – Uni-
versitatea Andrews, a spus: „Această broșură [Pași spre redeșteptare perso-
nală] m-a schimbat pe interior. Vreau să facă același lucru pentru voi.”

El a susținut o serie de trei predici:
„Ground Zero and the New Reformation: How to be baptized with the Holy 

Spirit?”
El a citat din Pași spre redeșteptare personală și a recomandat-o. Astfel, mii 

de oameni au descărcat și comandat cartea. 

Mărturia lui personală și alte trei predici la www.steps-to-personal-revival.
info.
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O EXPERIENŢĂ DE 40 DE ZILE

Totul a început cu un seminar – „Paşi către o redeşteptare personală”. În 
acel moment, în mine s-a născut dorinţa de a experimenta prezenţa lui Dum-
nezeu în viaţa de zi cu zi. Apoi am auzit despre cele 40 de zile de rugăciune 
şi de închinare. Mi-a fost foarte clar imediat – doream să trăiesc această 
aventură. De fapt, nu ştiam în ce mă bag. Nu a fost greu să găsesc un par-
tener de rugăciune potrivit (lucru care face parte din program). Provocarea 
pentru mine a fost să găsesc timp pentru noi doi în fiecare zi, timp de 40 de 
zile. Ca asistentă medicală, am un program de lucru foarte neregulat. Nici nu 
mă gândisem la acest aspect. Cu toate acestea, Dumnezeu mi-a binecuvântat 
alegerea încă de la început. Aşteptam cu nerăbdare acele minute preţioase 
ale zilei, în care puteam să împărtăşim subiectul din acea zi şi să cerem Duhul 
Sfânt. Am descoperit faptul că rugăciunile au schimbat ceva în vieţile noastre. 
Şi nu am putut să ţinem lucrul acesta doar pentru noi. Cu fiecare ocazie care 
se ivea, ne simţeam impulsionaţi să împărtăşim și altora. Pentru mine era 
important să-i motivez pe alţii să aibă aceeaşi experienţă. Efectul nu a întâr-
ziat să apară. Unii membri din biserică s-au molipsit de entuziasmul nostru. 
Rapid s-au format alte perechi pentru momente de închinare. Aşteptam cu 
nerăbdare să împărtăşim în fiecare săptămână ceea ce trăisem. Acest „virus” 
a fost luat de asemenea de destul de mulţi tineri din biserică. Cele 40 de 
zile s-au încheiat mult prea repede. Nu voiam şi pur şi simplu nu ne puteam 
opri. Aşa că ne-am continuat momentele de închinare cu cartea Maranatha 
– The Lord is Coming!, scrisă de Ellen White. Iar Dumnezeu nu ne-a lăsat să 
aşteptăm mult. Încă din timpul celor 40 de zile, El ne-a dat multe răspunsuri 
minunate la rugăciuni. O persoană pentru care ne rugaserăm în tot acest timp 
a venit din nou în contact cu biserica după o lungă perioadă de absenţă. Am 
fost atât de fericiţi! Oamenii din jurul meu au devenit mai importanţi pen-
tru mine. Dorinţa mea de a împărtăşi altora dragostea lui Dumnezeu a deve-
nit mai puternică. Viaţa mea s-a schimbat. Mulţi dintre noi am reuşit să ne 
cunoaştem şi să ne înţelegem mai bine. Acum facem parte unii din viaţa alto-
ra şi suntem alături unii de alţii. Părtăşia are un sens cu totul nou. Cele 40 de 
zile de rugăciune şi de închinare propuse de Dennis Smith mi-au fost de mare 
ajutor. Este mai uşor decât pare să găseşti un partener de rugăciune şi să 
pui deoparte timp pentru Dumnezeu. Oamenii de lângă noi ne vor mulţumi 
pentru acest lucru.

Hildegard Welker, membră în Biserica Adventistă Crailsheim,  
este asistentă la Secția chirurgie.  
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H E L M U T  H A U B E I L

RĂMÂI 
 în Isus
CUM POT FACE ACEST LUCRU?  Isus Hristos: „Rămâneți în Mine și Eu voi rămâne în voi.”

NR. 2 DIN MINISERIA PAȘI SPRE REDEȘTEPTARE PERSONALĂRĂMÂI 
 în Isus

Helmut Haubeil este antreprenor și predicator. După o perioadă 
de succes ca director executiv al unei companii de transporturi, la 
vârsta de 37 de ani a acceptat chemarea la pastorație din partea lui 
Dumnezeu și a activat timp de 16 ani în slujba bisericii. Apoi a condus 
căminul de bătrâni adventist din Bad Aibling, Germania, și de când 
s-a pensionat conduce grupul de misiune globală al bisericii din Bad 
Aibling. El coordonează mai multe proiecte – local și internațional, 
inclusiv plantarea de biserici prin pionierii din Asia Centrală, India și 
Germania, editează și publică o revistă misionară (Missionbief) și dis-
tribuie literatură pentru redeșteptare. El nu se consideră a fi autorul 
cărții Pași spre redeșteptare personală, ci mai degrabă instrumentul 
pus în mâna lui Dumnezeu. Accesând secțiunea Development de pe 
site-ul www.steps-to-personal-revival.info, veți putea descoperi mai 
multe experiențe uimitoare. 

„Cine rămâne în Mine și în cine rămân Eu  
aduce mult rod. Căci despărțiți de Mine  

nu puteți face nimic”
Experiența a arătat că studierea acestor adevăruri prețioase are o bine-
cuvântare specială când, în urma studiului personal, se organizează 
devoționale în doi. Cuplurile au o binecuvântare specială! (Ceilalți se 
pot întâlni pe Skype, la telefon...). De asemenea, un timp zilnic sau 
săptămânal pentru conversație și rugăciune în grup este un puternic 
stimulent.

CUM POT FACE ACEST LUCRU?

ISBN 978-606-087-229-0
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